
بــه  دانمــارک  ســفیر 
ســیما:  و  صــدا  خبرنــگار 
مــا،  مجلــس  »انتخابــات 
هــر  نــدارد.  نگهبــان  شــورای 
فــرد بــالای 18 ســال می تواند 

کاندیدا شود.«
همین کارها را می کنید که هنوز نتوانســته اید 
مثــل مســئولان مــا، اکثریت قریب به اتفــاق قله ها 
را فتــح کنیــد. اصــاً مگــر می شــود هر کســی بتواند 
کاندیــد شــود؟ در این شــرایط چطور می تــوان افراد 
خبــره و نخبــه را تشــخیص داد؟ مــا در مجلس مــان 
نخبه هایــی داریــم کــه در تاریخ کم نظیرنــد. افرادی 
مثــاً  دارنــد.  غریبــی  و  عجیــب  توانایی هــای  کــه 
می تواننــد دویســت و شــش و لندکــروز را مثــل هم 
ببیننــد. امکانــی که به هیچ وجه در کشــوری مانند 
دانمــارک نخواهیــد دیــد. فقــط هــم به خاطــر این که 

شورای نگهبان ندارید. 
شــما  می ســوزد.  خیلــی  برای تــان  دل مــان 
هیچ وقــت نخواهیــد توانســت لایحــه ای ببینیــد کــه 
بابــت غلط های امایی اش برگشــت بخورد. شــما از 
نعمت شــنیدن برخی خبرها محرومید. مثاً این که 
علــت ســی درصــد از رد صاحیت هــا کمبود فرصت 

بررسی اعام شود. 
واقعــاً حوصله تــان ســر نمــی رود؟ چطــور دوام 
می آوریــد در دنیایــی که همه چیزش تکراری اســت 
و هــر روز خبــر جذابــی از مجلــس و نماینــدگان آن 
نمی شــنوید؟ چطور بدون پروســه ی رد صاحیت ها 
روزگار می گذرانیــد؟ حالتــان بــا ایــن اوضــاع خــوش 
از  بســیاری  علــت  نــه.  کــه  اســت  معلــوم  اســت؟ 
مشــکات روحــی شــما ریشــه در همیــن اتفاقــات 
تکــراری دارد. شــما مثــل مــا هــر روز بــا کوهــی از 
خبرهــای جــذاب روبــرو نیســتید و آن قــدر ســرتان 

خلوت اســت که می توانید در آینه به خودتان نگاه 
کنید، چند تا ســؤال فلســفی بی خود بپرسید و بعد 
دچــار یــأس شــوید. مــا اصــاً فرصــت نمی کنیــم بــه 
خودمان نگاه کنیم. شاید باورتان نشود ولی گاهی 
یادمــان مــی رود اصــاً هســتیم. خدا را شــکر آن قدر 
مســئولان دور و برمــان را شــلوغ کرده انــد که ســگ 
ســیاه افســردگی گم مان کرده اســت. بیچــاره مدام 

دارد دور خودش می گردد و ما را پیدا نمی کند. 
بهتــر اســت در رونــد اداره ی کشــورتان تجدید 
نظــر کنیــد. حتمــاً شــورای نگهبان داشــته باشــید تا 
صاحیت هــا بررســی شــود. حتمــاً کاری کنیــد هــر 
ســال یک ســری، بــدون دلیل، رد صاحیت شــوند. 
یک ســری هم اصاً فرصت بررســی صاحیت شــان 
نرســد. برخــی هــم اصــاً اجــازه ی نزدیــک شــدن بــه 
شــورای نگهبان را نداشــته باشــند. خواهید دید که 

چقدر همه چیز جذاب تر از قبل می شود. 

رییــس دیــوان عالــی کشــور گفــت: دشــمنان 
بدانند که فاجعه آفرینی پاســخ ســختی را به دنبال 
دارد. بمب گذاری در حرم مطهر شــاهچراغ شــیراز 
۲ پرونده داشــت که یک پرونده به ســرانجام رسید 

و دیروز حکم آن اجرایی شد.
حجــت الاســام و المســلمین محمــد جعفــر 
مراســم  در  عالــی کشــور  دیــوان  رییــس  منتظــری 
بزرگداشــت ســومین روز درگذشــت شــهدای حادثه 
تروریســتی گلزار شــهدای کرمان ضمن تســلیت به 
خانــواده شــهدا و مــردم کرمان، اظهار داشــت: باید 
نیروهــای اطاعاتــی انتظامــی و امنیتــی مطالعــات 
امنیتــی و اطاعاتــی خــود را بــا وســایل و تجهیزاتی 
که در اختیار دارند گسترش دهند تا انشاالله هیچ 
وقت شــاهد چنین اتفاقاتی نباشــیم و یا به حداقل 

ممکن برسد.
و  انتظامــی  دســتگاه  البتــه  داد:  ادامــه  وی 
امنیتــی تمــام توان خودشــان را بــرای تأمین امنیت 
زائــران در چهارمیــن ســالگرد حــاج قاســم بــه کار 
گرفتنــد و همچنیــن نســبت بــه پیگیری ایــن حادثه 
تلــخ خوشــبختانه اطاعاتــی بــه دســت آمــده و این 
ســرانجام  از  پــس  انتظامــی  و  امنیتــی  مطالعــات 

رسیدن به مردم اعام خواهد شد.
حجــت الاســام و المســلمین منتظری خطاب 
داد:  دســتور  قضایــی  خــاص  و  عــام  ضابطــان  بــه 
ضرورت دارد تحقیقات فنی برای پرونده این حادثه 
هرچــه ســریع تر تهیــه و تکمیل شــود و به دســتگاه 
قضایــی ارســال شــود و مســوولین قضایــی اســتان 
نیز موظف هســتند به نحو عادلانه به پرونده فوق 

رسیدگی کنند.

رییــس دیوان عالی کشــور گفــت: انتظار ما از 
دســتگاه های اطاعاتــی و امنیتــی این اســت در هر 
کجای نظام جمهوری اسامی ایران برای این چنین 
مراســماتی رعایت بیشتر جهت تأمین امنیت مردم 

داشته باشند.
معظــم  مقــام  کــه  آنگونــه  کــرد:  تصریــح  وی 
رهبــری فرمودنــد جنایتــکاران نتوانســتند این شــور 
و شــوق زائران ســردار حاج قاســم ســلیمانی تحمل 
کننــد چــه دســتگاه های آلــوده بــه خــون بی گناهان 
و چــه مغزهــای مفســد کــه آن را بــه ایــن گمراهــی 
کشــاندند کــه از اکنــون آمــاج مجــازات عادلانــه و 

سرکوب خواهند بود.
حجت الاســام و المســلمین منتظری تصریح 
کــرد: دشــمنان بداننــد کــه فاجعــه آفرینــی پاســخ 
سرســختی را به دنبــال خواهنــد داشــت حتمــاً تمام 
دستگاه امنیتی و انتظامی تمام توان خود را به کار 
خواهند گرفت تا جنایتکاران و مجرمین را به دست 

عدالت بسپارند.
رییس دیوان عالی کشــور اعام کرد: دســتگاه 
قضایــی در اســتان کرمــان و همچنیــن کشــور ایــن 
آمادگــی را دارد کــه بــه پرونــده حادثــه تروریســتی 

کرمان به سرعت رسیدگی کند.
وی ادامه داد: حادثه تروریستی کرمان اتفاقی 
بســیار تلــخ و بســیار جانکاهی بود کــه در طول ۴۴ 
ســال پیــروزی انقــاب اســامی نظیــرش را شــاهد 
نبودیــم اگــر شــاهد انفجار دفتر نخســت وزیری آن 
زمــان بودیــم و حــوادث مشــابه در حــرم شــاهچراغ 
شــیراز یا حرم مطهر مرقد علی بن موســی الرضا از 
این حوادث وجود داشــته اســت، اما ویژگی که این 

حادثه جان خراش گلزار شــهدای کرمان داشــت در 
روز ولادت حضرت صدیقه طاهره سام الله علیها، 
در ایــن حادثــه بیــش از ۹۰ نفــر انســان بیگنــاه بــه 
شــهادت رســیدند و بیش از ۲۰۰ نفر مجروح شدند 
در بیــن این عزیزانی که شــربت شــهادت نوشــیدن 
طفل یک ســاله و دو ســاله بودند بیشترین شهدای 

این حادثه ای از بانوان بودند.
حجــت الاســام و المســلمین منتظــری ادامــه 
داد: بــرای مــردم کرمــان و بــرای ملــت ایــران و برای 
آزاد خواهان جهان در حادثه اخیر درد ناگواری بود 
البته شهدای عزیزی که در چنین روزی و به دست 
خبیث تریــن افــراد شــربت شــهادت را نوشــیدند در 
جایگاه بسیار رفیع در بهشت قرار گرفتند، اما برای 

خانواده آنان سخت و دشوار است.
کرمــان  تروریســتی  حادثــه  پرونــده  گفــت: 
بایستی هرچه زودتر آماده شود تا جنایتکارانی که 
به نحوی در این حادثه تروریســتی دســت داشــتند 

به سزای اعمال خود برسند.
حجــت الاســام و المســلمین منتظــری گفت: 
خانــواده معــزز و معظــم شــهیدان و مــردم شــریف 
کرمــان و ایــران، خانــواده شــما مفتخــر شــدند بــه 
شــهادتی کــه نمونــه آن و مصــداق آن را در طــول 
تاریخ انقاب شــاهد نبودیم از آن طفل خردســال، 
خانم هــای شــهیدی کــه بــه عشــق حضــرت فاطمــه 
صلــی الله و ســرباز زهــرا ســام الله علیــه رفتنــد و 
آنگونه گلگون کفن شــدند این افتخار بزرگی اســت 
بــرای شــما عزیــزان ایــن افتخار بــزرگ را حفظ کنید 
مخصوصاً برای بزرگانی که چند نفر از خانواده خود 

را از دست دادند.

کســی که درآمد ندارد، 
قدرت و یا حق انتخاب ندارد. 
هزینــه - فرصت، متمایل به 
زمــان  یعنــی  اســت،  صفــر 
قیمت پذیــر  اختیــارش  در 
نیست.  همچنین کسی که 
برای برون رفت از »تلۀ فقر درآمدی« مجبور است 
زمــان  فروشــی کنــد، بــه عبارتــی دچار فقــر زمانی 
اســت. در ادبیــات متعــارف اقتصادی فقیر کســی 
اســت کــه درآمــد نــدارد و توانایــی تأمیــن حداقــل 

نیازهای اساسی خود و خانواده اش را ندارد.
فکــری  دیده بــان  بــر  حاکــم  فقــر،  رونــد 
سیاســت گذاران مــا بــوده و نــگاه ایرانیــزه شــده 
اســت. »دولت رفاه« بر مبنای نگاه درآمدمحوری 
بوده اســت. وقتی که یک فقیر را به طور طبیعی 
آســتانۀ  در  کنیــم  کمــک  می خواهیــم  می بینیــم 
بالاتــری قــرار گیــرد امــا سیاســت ها بــا نگاه هــای 
درآمدمحور در کشــورمان غالب اســت و منجر به 
فربه شــدن دولت شــده و هزینۀ رفاه اجتماعی را 
افزایش داده است؛ به گونه ای که دولت به دولت 
ســرویس دهنده بــه خــود تبدیل شــده، نــه مردم. 
زیرا آنقدر فربه است که فقط می تواند هزینه های 
خــودش را دهــد و عمــاً بــا ایــن دیده بــان درآمــد 

پمحور منجر به فقرزایی شده نه فقرزدایی.
دیــدگاه منتقدان از جمله دیدگاه توســعه ای 
امکان هــای  توســعه  اســت  معتقــد  انســان محور 
آزادی است. توسعه توانایی افزایش دامنه قدرت 
انتخــاب آدمــی اســت. قــدرت انتخــاب چنــد بعــد 
دارد: سیاســی، فرهنگــی، اجتماعــی و اقتصــادی 
و ریشــه های فقــر را در کمبــود قابلیــت انســانی 

می داند.
دارد.  محیطــی  و  فــردی  وجــه  دو  قابلیــت 
فــردی بــه درآمــد، ســامت، تجربــه و تحصیــات 
فــرد برمی گــردد و زمانــی بــه کارکــرد می رســد کــه 
قابلیــت محیطــی هــم وجــود داشــته  باشــد؛ مثل 
برابری فرصت ها در حوزه های سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و امکان عمل و مشارکت مردم و فعلیت 

توانایی فردی.
کسی که محروم از درآمد، سامت، آموزش 
بــا کیفیــت، بیمــه ســامت و بیمه بیکاری اســت؛ 
فقیر است. اگر انسانی نتواند در معرض انتخاب 
قــرار گیــرد، چه انتخاب شــود و یا انتخابش کنند، 

در محرومیت به سر می برد.
کســی کــه پــول دارد ولــی امکان اســتفاده از 
منابــع را نــدارد، خانــواده ای که بالای خط فقر قرار 
دارنــد اما ســوءتغذیه دارند چــون دانش لازم برای 
مدیریت منابع خودشان را برای دستیابی به مواد 

غذایی مورد نیازشان را ندارند فقر هستند.
بحــث فقــر متــرادف بحــث انتخــاب اســت. 
هزینه فرصت یعنی هر انسانی که انتخاب دارد، 
انتخابش هزینه دارد.کسی که فقیر است، هزینه 

فرصــت نــدارد. در این وضعیــت، دولتمردی موفق 
اســت کــه بتواند وقت مــردم جامعه را قیمت پذیر 

کند.
شروع سیاست های تعدیل اقتصادی از دورۀ 
آیت الــه هاشــمی  رفســنجانی )ســال 1368(، در 
نتیجــۀ سیاســت های تعدیــل افزایش تــورم تا ۵۰ 

درصد و تا امروز ۴6 درصد تورم وجود دارد.
نظریــۀ متعــارف اقتصــادی یعنــی اگــر قدرت 
خریــد یــک فرد یا خانــوار در یک بازده زمانی ثابت 
باشــد، رفــاه فــرد کاهــش پیــدا نکــرده اســت. در 
ســه دهــۀ اخیــر در ایران یک همتازی بیــن تورم و 
نان آور خانواده اتفاق افتاده، تورم می تازد و نان آور 
خانــواده هــم بــرای جبــران تــورم که خطــای دولت 
است، می دود. افزایش حقوق 1۵درصدی کارگر با 

تورم ۵۰ درصدی، همپوشانی ندارد.
جایگزینــی کار و فراغــت در اقتصــاد مــا رخُ 
داده است، سبک زندگی اکثر افراد هشت ساعت 
کار، هشت ساعت فراغت و هشت ساعت خواب 
اســت اما افراد برای جبران تورم به اضافه کاری و 
شغل دوم و به زمان  فروشی روی آورده اند. پدیدۀ 
زمان  فروشی از دید سیاستگذارها و نگاه متعارف 

اقتصادی دور مانده است.
پاداش زمان  فروشی، دریافت بیشتر است و 
چون درآمد بیشتر شده، رضایت و مطلوبیت فرد 
افزایــش پیــدا می کند امــا از نگاه انســان  محوری، 
فــرد، ســامت روحــی و فیزیکــی، وقــت مطالعــه، 
معاشــرت بــا خانــواده و ســرگرمی و تفریــح را از 
دســت می دهــد، این هــا جزیــی از کیفیــت زندگی 
انســانی اســت کــه از بیــن رفتــه تــا بتواند تــورم را 

جبران کند.
بــا تــورم چیــزی بیش تــر از درآمد را از دســت 
کوچــک  را  مــا  ســفره های  تــورم  اگــر  می دهیــم، 
می کنــد، بــه همــان انــدازه کیفیت ســامت روان، 
آینــده و روابــط مــا را تحــت تأثیــر قــرار می دهــد و 
تبعات آن سال ها بعد نمایان می شود. قرار گرفتن 
از دســت  و  از محرومیت هــا  در حجــم وســیعی 
دادن هــا باعث افزایش خشــونت، افزایش طاق، 
افزایش بزهکاری های اجتماعی شده که جزیی از 
پیامدهای منفی تورم اقتصادی است. همه این ها 
عزت و کرامت انســانی را مخدوش می کند و بعد 
از آن، موضوع هایی همچون آینده نگری، توسعه، 

پیشرفت فراموش می شود.
در کشــورهای اروپایــی بــرای مثــال در آلمان، 
یــا  و  اســت  روز یکشــنبه همــۀ مکان هــا بســته 
پزشک ها یک زمان مشخصی برای طبابت دارند و 
بایــد مدیریت زمــان کنند تا افراد بتواند به زندگی 
خودشــان برســند. 18۰ســال پیــش لایحــه ای بــه 
تصویب انگلســتان رســیده اســت که در آن فقیر 
را اینگونــه تعریــف می کند: فقیر کســی اســت که 
برای تأمین معیشت خود بیشتر از هشت ساعت 

کار کند.

اقتصــاد مــا ظرفیــت بالایــی دارد اما تــا وقتی 
تصمیم گیــری  نشــود،  اصــاح  فکــری  دیــدگاه 
دولتمــردان ما با روش های غلط و کهنۀ فقرزدایی 
جواب نمی دهد و باید از روش های نوین استفاده 
کنیــم.  در ســال 13۹۷ پژوهشــی روی معلمــان 
شهر تهران انجام شد که بر اساس آن، ۵1 درصد 
معلمــان در تهــران دچــار فقــر درآمــدی هســتند، 
۴۹ درصــد دچــار فقر زمانــی، ۵۴ درصد دچار فقر 
چند بعدی هستند،3۲ درصد تاش کردن از فقر 
درآمــدی خــارج شــوند، ولــی وارد تلــه فقــر زمانــی 

شدند.
مطالعۀ دیگری امســال انجام شد که مربوط 
بــه کادر درمانــی خانــم در بیمارســتان های دولتی 
شهر تهران است که بر اساس آن ۴۹ درصد فقر 
درآمــدی، ۵3 درصــد فقــر زمانــی و 63 درصد فقر 
چنــد بعدی را تجربه می کننــد و ۴۴ درصد از افراد 
برای گریز از فقر درآمدی وارد فقر زمانی شده اند.
 برخــی افــرادی بــا وجود اینکــه از لحاظ مالی 
در جایگاه مطلوبی قرار دارند اما دچار فقر زمانی 
هستند. آنقدر زمان برای کسب درآمد می گذارند 
کــه حتــی زمان بــرای صرف آن درآمــد را ندارند که 

باید آن را »فقر اغنیا« نامید.
رفاه و شــادابی مردم نیازمند سیاست گذاری 
و مدیریت زمان است. خیلی از اداره ها، می توانند 
ایــن امــکان را بــه کارمندان بدهند که وظایفشــان 
را داخــل منــزل به  صورت آناین انجــام دهند. در 
خانــه مانــدن افراد در دوران کرونا باعث می شــود 
زمــان  فروشــی کمتری اتفاق افتــد و فرد زمانش را 

به شکل خاص خود مدیریت می کند.
در حــوزۀ علمــی و در ســطح دانشــگاه ها، 
و  جامعه شناســی  دانشــکده های  خصوصــاً 
بــه موضوع هــای جدیــد  نســبت  بایــد  مدیریــت 
همفکری کنند و تاش کنند دید مردم را نسبت 
به این موضوع ها بازتر کنند. خود سیاستگذاران 
هــم نظرهای بهتــری دهند تا رفاه اجتماعی بهتر 
شــود کــه یکی از بعدهــای رفــاه اجتماعی تنظیم 

شادابی و کار است.
اگر فردی میزان ساعت کارش جبران خدمت 
باشــد دلیلی برای زمان  فروشــی ندارد، ولی وقتی 
هیــچ نســبت معقولی میان تورمی کــه در جامعه 
ایجاد می شود با حقوق کارمندان و کارگران وجود 
نــدارد، به طــور طبیعــی مجبــور بــه زمــان  فروشــی 
می شویم که این ناهماهنگی به سیاست های رفاه 
اجتماعی، پولی، بازرگانی و بین المللی برمی گردد.
مشــکات  و  مســائل  از  وســیعی  بخشــی 
اقتصــادی مــا بــه حــوزۀ سیاســت مربــوط اســت، 
مســائل بین المللــی، داخلی را حــل کنیم، آرامش 
اقتصــادی ایجــاد کنیــم، ظرفیــت اشــتغال را بــالا 
ببریم، فرصت های سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
ایجاد کنیم و با افزایش اشتغال، درآمد خانواده و 

وضعیت اقتصادی را بهبود بخشیم.

برایهمیناستکهافسردگیمیگیرید

راضیه حسینی

حجتالاسلاموالمسلمینمنتظری:

دشمنانبدانندکهفاجعهآفرینیپاسخسختیرابهدنبالدارد
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همین صفحه 

کســی کــه درآمــد نــدارد، قــدرت و یــا حق 
متمایــل  فرصــت،   - هزینــه  نــدارد.  انتخــاب 
اختیــارش  در  زمــان  یعنــی  اســت،  صفــر  بــه 
قیمت پذیــر نیســت.  همچنیــن کســی که برای 
برون رفت از »تلۀ فقر درآمدی« مجبور اســت 
زمان  فروشــی کند، به عبارتی دچار فقر زمانی 
فقیــر  اقتصــادی  متعــارف  ادبیــات  در  اســت. 
کســی اســت که درآمــد ندارد و توانایــی تأمین 
حداقــل نیازهــای اساســی خــود و خانــواده اش 

را ندارد.

یادداشت

فقرایرانیزهشدهدرایران

وحید محمودی/ استاد اقتصاد دانشگاه تهران

همین صفحه

ســیما:  و  صــدا  خبرنــگار  بــه  دانمــارک  ســفیر 
»انتخابــات مجلــس مــا، شــورای نگهبــان نــدارد. هر 

فرد بالای 18 سال می تواند کاندیدا شود.«
همیــن کارها را می کنید که هنوز نتوانســته اید 
مثــل مســئولان مــا، اکثریــت قریب به اتفــاق قله ها 
را فتــح کنیــد. اصــاً مگــر می شــود هــر کســی بتواند 
کاندیــد شــود؟ در ایــن شــرایط چطور می تــوان افراد 
خبــره و نخبــه را تشــخیص داد؟ مــا در مجلس مــان 
نخبه هایی داریم که در تاریخ کم نظیرند. افرادی که 
توانایی هــای عجیــب و غریبــی دارند. مثــاً می توانند 
دویســت و شــش و لندکــروز را مثــل هــم ببیننــد. 
امکانــی کــه به هیچ وجه در کشــوری مانند دانمارک 
نخواهیــد دیــد. فقــط هــم به خاطــر این کــه شــورای 

نگهبان ندارید. 
دل مان برای تان خیلی می سوزد. 

یادداشت

برایهمیناستکهافسردگی
میگیرید

راضیه حسینی

صی ختصا گزارش ا
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اخبــــــــــــار اخبــــــــــــار

ابتکار ایران برای پایان بحران چندین ساله فلسطین
امــور  وزارت  ســخنگوی  عصراقتصــاد: 
خارجه کشــورمان، ما معتقدیــم ابتکار ایران 
مــی توانــد راه حلــی بــرای پایــان بخشــیدن 
بــه بحــران چندیــن ســاله فلســطین باشــد. 
مســئله  اشــغالگری  اساســاً  کــه  معتقدیــم 
اساســی فلســطین اســت و باید حل و فصل 
سیاســی  طــرف  یــک  چارچــوب  در  و  شــود 

خاتمه پیدا نمی کند.
بــه گزارش عصراقتصاد، ناصر کنعانی، 
کشــورمان  خارجــه  امــور  وزارت  ســخنگوی 
روزگذشــته در نشســت خبــری هفتگی خود 
در ابتــدا دربــاره حادثــه تروریســتی کرمــان 
متوجــه  کرمــان  حادثــه  مســئولیت  گفــت: 
کســانی اســت کــه تروریســم را ابــزاری برای 
اهــداف خــود قراردادنــد. متأســفانه شــاهد 
اقــدام تروریســتی در گلــزار شــهدای شــهر 
قاســم  حــاج  شــهید  ســردار  زادگاه  کرمــان 
ســلیمانی بودیم که متأســفانه در این اقدام 
شــوم تروریســتی ده هــا تــن از شــهروندان 
عزیــز مــا و شــهروندان افغانســتان کــه در 
چهارمین سالگرد شهادت سردار شهید برای 
گرامی داشــت این شــهید در اجتماع مردمی 
در گلــزار شــهدا حضــور پیــدا کــرده بودند به 

شهادت رسیدند.
وی افــزود: مــا این اقدام تروریســتی را 
بــا قــوی ترین عبــارات محکوم می کنیم و به 
روح شــهدای ایــن حادثــه درود می فرســتیم 
و بــرای مجروحــان شــفای عاجــل از محضــر 

خداوند مسئلت می کنیم.
تســلیت  بــا  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
و  کشــورمان  شــهدای  هــای  خانــواده  بــه 
افغانســتان، اظهــار داشــت: این اقــدام موج 
گسترده ای از اعتراضات را در عرصه منطقه 
ای و بین المللی داشته و با تماس ها و پیام 
های خودشــان، این حادثه شــوم تروریستی 
را محکــوم کردنــد. از همــه ملــت ها و دولت 
هــای کشــورها و مقامــات داخلــی و خارجــی 
و مقامــات عالــی ســازمان هــای بیــن المللی 

تشکر می کنم.
کنعانــی افــزود: ایــن حادثه نشــان داد 
کــه تروریســم خطر فراگیر بــرای همه دولت 
هــا و ملــت هاســت و آنهایــی کــه تروریســم 
بــرای اهــداف خــود قــرار دادنــد،  ابــزاری  را 
مســئولیت ناشــی از حمایــت هــای جریــان 
هــای تروریســتی متوجــه آنــان اســت و باید 

پاسخگو باشند.
دربــاره  خــود  موضــع  رســماً  فرانســه 

فلسطین را به ایران اعام کرده است
ســخنگوی وزارت خارجــه در خصــوص 
فرانســه  و  ایــران  خارجــه  وزرای  تمــاس 
گفــت: موضوع تروریســم یــک تهدید فراگیر 
و بیــن المللــی اســت. مــا بــه عنــوان دولــت 
از  تروریســم  بــا  مبــارزه  در  همــواره  ایــران 
گفتگوهــای  در  ممکــن  هــای  فرصــت  همــه 
هــای  چارچــوب  و  دوجانبــه  دیپلماتیــک 

چندجانبه استفاده کردیم.
خوانــد  خطــری  را  تروریســم  وی 
از  دور  بــه  و  فراگیــر  اقــدام  مســتلزم  کــه 
اســتاندارهای دوگانه اســت و اظهار داشت: 
در گفتگــو بــا طرف هــای غربی ایــن موضوع 
را گوشــزد کردیم که تروریســم تهدید فراگیر 
اســت و تروریســم خــوب و بــد نداریــم. در 
گفتگــو با وزیر خارجه فرانســه در این زمینه 
گفتگــو شــد و دولــت فرانســه رســماً موضــع 

خودش را به طرف ایرانی اعام کرد.
غرب باید از حمایت سیاســی و امنیتی 

از رژیم صهیونیستی دست بردارد
کنعانــی بــا بیان این کــه در این گفتگو 
درباره مســائل مورد اهتمام مشترک منطقه 
ای از جملــه فلســطین رایزنــی شــد، گفــت: 
دیدگاه طرف فرانسوی شنیده شد و مواضع 

ایران در ارتباط با مســئله فلسطین 
بــه  بخشــیدن  پایــان  ضــرورت  و 
جنایــات ظالمانــه مورد تاکیــد ایران 
قــرار گرفــت. در ارتباط با فلســطین 
ورای  در  داریــم.  روشــنی  موضــع 
شــده،  انجــام  هــای  گیــری  موضــع 

معتقدیم که در حوزه عمل متناسب با آنچه 
گفته می شود، اقدام وجود ندارد.

هــا  غربــی  اول  داد:  ادامــه  ســخنگو 
رژیــم  امنیتــی  و  حمایــت سیاســی  از  بایــد 
دســت بردارنــد.  همچنیــن از ظرفیــت هــای 
ســازوکارهای بیــن المللــی و شــورای امنیــت 

استفاده شود.
وی در خصــوص مطالبــه از کشــورهای 
همســایه در بحث امنیتــی گفت: اتفاقی که 
رخ داد یــک عملیات تروریســتی بود. جهات 
ذی ربــط در کشــور تاکنــون اقدامــات لازم را 
انجــام دادنــد و اقدامــات تکمیلــی در حــال 
انجــام اســت. پدیــده تروریســم یــک تهدیــد 
فراگیــر اســت. داعــش هــم به عنــوان پدیده 
ســاخته شــده صهیونیســت ها که خودشان 
در  مستقیمشــان  نقــش  مواقعــی  در  هــم 
شــکل گیــری پدیــده شــوم را اعــام کردنــد، 
متاســفانه ایــن گــروه اقدامــات شــومی را در 

منطقه انجام دادند.
کنعانی با اشــاره بــه اضمحال خافت 
خودخوانده داعش در منطقه که لازم است 
نقــش تعییــن کنــده حــاج قاســم را یــادآور 
شــود، اظهــار داشــت: امــا باقــی مانــده ایــن 
ســاختار در منطقــه پراکنــده هســتند. ایــن 
بــار هــم در اقدامــی جدید، این پدیده شــوم 
نقش خود را در اقدام تروریستی در کرمان 

اعام کرد.
دســتگاه  در  مــا  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
همــواره  را  لازم  هــای  پیگیــری  دیپلماســی 
انجــام داده و خواهیــم داد، اظهــار داشــت: 
هــای  همــکاری  نیازمنــد  ابعــاد  از  بخشــی 
اســت.  منطقــه  در  امنیتــی  ســاختارهای 
خوشــبختانه روابــط خوبی هم با کشــورهای 
منطقــه در ایــن زمینــه وجــود دارد و اگر این 
نبود ما شــاهد اقدامات بیشــتری در ســطح 

منطقه می توانستیم باشیم.
ســخنگو ادامه داد: ما کشوری هستیم 
که در منطقه نا امن قرار داریم. ملت ایران 
ابــزاری برخــی  متاســفانه قربانــی اســتفاده 
طــرف ها از تروریســم بودند و حتماً نیازمند 
استفاده از ظرفیت های امنیتی کشورها در 

منطقه است.
از هرگونه ابتکار و گفتگوهای 

فلسطینی بین فتح و حماس استقبال 
می کنیم

کنعانــی دربــاره اتحــاد حمــاس و فتــح 

متعلــق  فلســطین  مســئله  گفــت: 
بــه ملــت فلســطین اســت و همــه 
ملــت فلســطین مــی توانــد در روند 
مقاومت و سیاسی فلسطین ایفای 
نقــش کنــد. مــا از هرگونــه ابتــکار و 
گفتگوهــای فلســطینی برای تقویت 
وحــدت، ارتقــای هــم افزایــی و نقــش مکمل 
گروه های فلسطینی در رقم زدن سرنوشت 

فلسطین استقبال می کنیم.
وی با بیان اینکه اکنون خواست بین 
المللی متجلی است و آن چیزی که باعث 
نقــش مخرب بوده، نقــش آمریکا در حق 
اســتفاده از وتــو بــرای رژیم صهیونیســتی 
بود، اظهار داشت: دولت ها این مطالبات 
را نشــان دادنــد. مطالبــه روشــن اســت. 
اینکــه اعمــال فشــار کافــی بایــد بــر رژیــم 
شــکل بگیــرد. ما بــه تاش هــای خودمان 
ابتــکار  ایــران  اینکــه  دهیــم.  مــی  ادامــه 
خودش را پیگیری می کند، موضوع ابتکار 
ایران روشــن اســت. بر خــاف تهدیدهای 
یکجانبــه برخــی هــا که می خواســتند یک 
طــرف به نفــع رژیم صهیونیســتی راه حل 
غیرعادلانــه ای پیــدا کند، مــا بر حق ملت 
بودیــم.  قائــل  اشــغالگر  علیــه  فلســطین 
مــا معتقدیــم ابتــکار ایــران مــی توانــد راه 
بحــران  بــه  پایــان بخشــیدن  بــرای  حلــی 
چندین ســاله فلســطین باشــد. معتقدیم 
اشــغالگری مســئله اساســی  کــه اساســاً 
فلســطین اســت و باید حل و فصل شــود 
و در چارچــوب یــک طرف سیاســی خاتمه 

پیدا نمی کند.
مسئله پیش آمده برای حج فنی 

بوده و نسبت به حل آن خوشبین هستیم
وی درباره پروازهای عمره به عربستان 
گفت: مقامات ذی ربط ایران مســئولان حج 
و زیــارت و وزارت راه در ایــن زمینــه اطــاع 
رســانی کردند. صرفاً یک مشکل فنی است. 
هیــچ زیرســاخت سیاســی در ایــن وضعیــت 
وجود ندارد. توافق دو کشور برای حج عمره 
شــکل گرفتــه و طــرف عربســتان خــودش را 

متعهد می داند.
زیرســاخت  هرگونــه  وجــود  ســخنگو 
کــرده  نفــی  را  حــج  ســفر  دربــاره  سیاســی 
رجــوع  و  رفــع  بــرای  گفتگوهــا  افــزود:  و 
مشــکات فنــی در حال انجام اســت. رئیس 
حــج و زیــارت بــه همــراه تیم کارشناســی در 
عربستان به سر می برد و خوش بینیم این 

معضل فنی برطرف شود.
ســخنگوی وزارت خارجــه در خصــوص 
در  جنــگ  توقــف  بــرای  فرانســه  بــا  رایزنــی 
غــزه گفــت: در ارتبــاط بــا توقــف جنــگ، مــا 
ســنگین تریــن تــاش دیپلماتیــک را از زمان 

آغــاز بحــران جــاری تاکنــون انجــام دادیــم. 
ایــران از همــه ظرفیت های خــود برای اینکه 
بتواند زمینه ســاز توقف فوری حمات رژیم 
صهیونیســتی علیه مردم غزه باشد استفاده 

کرده است.
آینــده  در  مــا  اینکــه  افــزود:  کنعانــی 
نزدیــک شــاهد آتــش بــس باشــیم مطالبات 
جهانــی اســت. ما هم به عنــوان اولویت اول 
در همه گفتگوها مورد تاکید قرار می دهیم.

سند همکاری های جامع ایران و 
روسیه در مراحل پایانی تدوین است

وی در خصــوص ســند همــکاری هــای 
ســند  ایــن  گفــت:  روســیه  و  ایــران  جامــع 
مدتهاســت کــه در خصــوص نــص آن و مفاد 
آن گفتگــو و تبــادل نظــر کارشناســی میــان 
هیئــت های دو کشــور انجام شــده و تدوین 
ســند مراحــل نهایــی خودش را طــی می کند 
و هر زمان به ســرانجام برســد اطاع رسانی 

خواهد شد.
از ظرفیت پارلمان های کشورهای 

اسلامی استفاده می کنیم
ســخنگوی وزارت خارجــه در خصــوص 
نشســت مجالــس کشــورهای اســامی برای 
غــزه گفــت: هــر ظرفیتــی از جملــه مجالــس 
و پارلمــان هــا در حمایت از مردم فلســطین 
مــی توانــد موثــر و دارای آثــار تعییــن کننــده 
باشــد. پارلمــان هــا از ظرفیــت هــای بســیار 
خوبــی چــه در قالب ملی و چه در قالب بین 
پارلمانــی برخوردارند. این نشســت حتماً در 
قالــب اقدام جمعــی پارلمان ها می تواند به 
تقویت حمایت ها از ملت مظلوم فلســطین 
کمک کند. مقامات پارلمانی ایران هم حتماً 

از ظرفیت های خود استفاده می کنند.
همکاری های ترانزیتی و تجاری نمی 
تواند بهانه ای برای تغییرات ژئوپلتیکی در 

منطقه باشد
کنعانــی دربــاره گفتــه هــای وزیــر راه 
ترکیــه دربــاره کریــدور زنگــزور گفــت: من از 
دقــت اظهــارات اطــاع دقیقــی نــدارم، امــا 
مــا مواضــع روشــن و دقیقــی در خصــوص 
بــه ویــژه قفقــاز و صلــح  وضعیــت منطقــه 
و ثبــات در منطقــه و موضــوع کریدورهــا و 
راهگذرهــای ترانزیتــی داریم و بیــان کردیم. 
مــا بــر گســترش همــکاری هــای منطقــه ای 
بــرای ایجــاد صلــح و ثبــات و همــکاری هــای 
اقتصــادی و تجــاری و حمل و نقل و ترانزیت 
تاکیــد داریــم. همــواره تاکیــد کردیم توســعه 
همــکاری هــای تجــاری و ترانزیتی نمی تواند 
در  ژئوپولیتیکــی  تغییــرات  بــرای  ای  بهانــه 
منطقــه و نقــض حاکمیــت ملــی و تمامیــت 
ارضی کشورهای مختلف باشد و این مبادی 

اصولی را نقض کند.

آمارتعیین
صلاحیتشدههایاستان
تهرانبهتفکیکحوزههای

انتخابیه
رییــس ســتاد انتخابــات اســتان تهــران از تاییــد 
صاحیــت ۴۷.31 درصــد داوطلبــان مجلــس شــورای 

اسامی خبرداد.
بــا  عبــاس جوهــری   ایســنا، ســید  گــزارش  بــه 
اشــاره به آمار نهایــی تایید صاحیت های کاندیداهای 
انتخابات مجلس شــورای اســامی اظهار داشت: طی 
روزهــای جمعــه و شــنبه نتیجــه تاییــد صاحیت هــا از 
طریــق فرمانداریهــای مراکــز حــوزه هــای انتخابیــه بــه 

داوطلبان اعام شده است.
وی بــا اشــاره بــه تاییــد صاحیــت ۴۷.31 درصــد 
داوطلبان بیان کرد: براســاس آنچه که هیئت نظارت 
اعــام کرده، در ســطح اســتان تهــران از تعداد ۵۷۰6 
نفــر کــه در ایــن هیئــت مــورد بررســی قــرار گرفتنــد، 
نیــز  نفــر  شــدند.۲1۰۴  تاییــد صاحیــت  نفــر   ۲۷۰۰
صاحیت شــان تاییــد نشــده که حــدود 36.8۷ درصد 
از مجمــوع داوطلبیــن در ســطح اســتان تهــران را بــه 
خــود اختصــاص دادنــد. عــاوه بــر ایــن ۹۰۲ نفــر نیــز 
صاحیتشــان احراز نشــده که 1۵.8۰ درصد را شــامل 

می شوند.
آمــار تعیین صاحیت شــده های اســتان تهران به 

تفکیک حوزه های انتخابیه
افــرادی کــه عــدم تاییــد صاحیــت و عــدم احــراز 
صاحیت دریافت کردند، از روز گذشــته؛ یکشنبه 1۷ 
دی مــاه  تــا فردا؛ سه شــنبه 1۹ دی مــاه فرصت  دارند 
به صورت غیر حضوری در ســامانه شــورای نگهبان به 
اعتــراض  و  مراجعــه   Davtalab.shora.gc.ir آدرس 

خود را ثبت کنند.
آمــار تعــداد افراد تایید صاحیت شــده این دوره 
نســبت بــه دوره قبــل بیــش از  دو برابــر اعــام شــده 

است.

مرتضوی:دولتبهوعده
خودبرایایجاداشتغال

عملکرد
وزیــر رفــاه، کار و تامین اجتماعی گفت: دولت با 
افتخار اعام می کند که به تعهد خود در زمینه ایجاد 

اشتغال عمل کرده است.
صولت مرتضوی در نشســت امروز با استانداران 
در وزارت کشــور با تشــکر از اســتانداران بابت تامین 
اشــتغال در دولت سیزدهم، اظهار کرد: دولت صادق 
الوعد در دو سال گذشته بیشتر تعهد ایجاد اشتغال 1 
میلیون در سال عمل کرد.  این آمار براساس سامانه 
رصد در وزارت رفاه، مراکز پژوهشی و سازمان تامین 

اجتماعی است.
وی افزود: در دو ســال گذشــته بالای دو میلیون 
بیمــه اجبــاری و اختیــاری داشــته ایــم. بیمــه اجبــاری 
یعنــی کارفرمــا نیــروی کار جــذب و او را بیمــه کــرده 
اســت. در تابســتان امسال ۷۰۰ هزار اشتغال خالص 

به روایت مرکز آمار ایران ایجاد شده است.
مرتضــوی افــزود: وزارت کار تنظیم گر برای ایجاد 
اشــتغال اســت. فعالیــت در بخــش ســاخت مســکن، 
اشــتغال دانــش بنیــان، حــذف زوایــد دســت و پــا گیر 
برای صدور مجوز کسب و کار و ارائه تسهیات باعث 
شــده دولــت با افتخار اعــام کند که به تعهد خود در 
زمینــه ایجــاد اشــتغال عمــل کرده اســت. بــا این حال 
ظرفیــت نیــروی انســانی و منابــع ما با شــدت بیشــتر 
از عملکــرد ماســت و نبایــد بــه این حد ایجاد اشــتغال 

کفایت کرد.
وزیر رفاه افزود: حداقل تا پایان سال می توانیم 
1۵۰ همت برای ایجاد اشتغال تز محل منابع عمومی 
دولــت تســهیات پرداخــت کنیــم. تا پایان ســال زمان 

زیادی نداریم اما منابع در اختیار داریم.
و  پایش هــا  براســاس  الان  تــا  داد:  ادامــه  وی 
نظرســنجی ها اعــام می کردیــم نرخ بیــکاری در کانال 
۷ اســت امــا نمی دانســتیم دقیقــا چــه کســانی بیــکار 
هســتند امــا الان ســامانه ای راه انــدازی شــده کــه بــه 
زودی رونمایی  می شود که براساس آن  آمار بیکاری 
بــا جزئیــات را در هــر اســتان و شهرســتان بدســت 
تمــام  دقیقــا  می تــوان  بــزودی  همچنیــن  می آوریــم. 

کسانی که زیر خط فقر هستند، شناسایی شوند.

بررسیایراداتشورای
نگهباندرلایحهبرنامه
هفتمازاولبهمندر

مجلس
سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
گفت: احتمالا جلسات کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
بــرای بررســی ایرادات شــورای نگهبــان از هفته آینده 
تشــکیل می شــود تا مجلس از اول بهمن وارد بررسی 

ایرادات شورا شود.
محسن زنگنه در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
ان شــاءالله تــا آخــر هفتــه جــاری بررســی هــای هیات 
عالی نظارت مجمع تشخیص و شورای نگهبان درباره 
مصوبات مجلس در لایحه برنامه هفتم به اتمام می 
رســد و گــزارش آن بــه مجلــس ارائــه خواهد شــد. در 
این صورت جلسات کمیسیون تلفیق برنامه از هفته 

آینده برای رسیدگی به ایرادات تشکیل می شود.
وی ادامــه داد: در صورتــی کــه ایــرادات شــورای 
نگهبــان بــه مصوبات مجلــس در لایحــه برنامه هفتم 
تا اوایل هفته آینده به مجلس ارائه شود، کمیسیون 
تلفیق در دو شیفت ایرادات را مورد بررسی قرار داده 
و گزارش خود را به صحن علنی می دهد لذا احتمالا 
ایرادات شــورای نگهبان از روز یکشــنبه اول بهمن در 

مجلس مورد بررسی قرار می گیرد.

وحیدی:فرصتبررسی
صلاحیتداوطلباندر

هیاتهایاجراییکمبودنه
کلانتخابات

وزیــر کشــور گفت: فرصت بررســی صاحیــت داوطلبان 
انتخابــات در هیات هــای اجرایــی کم بود امــا در مجموع زمان 
بیشــتری بــرای بررســی صاحیــت داوطلبــان در هیات هــای 
اجرایــی، هیات هــای نظــارت و شــورای نگهبــان ایجــاد شــده 

است.
احمــد وحیــدی در حاشــیه دیــدار بــا اســتانداران دربــاره 
زمــان هیــات هــای اجرایــی برای بررســی صاحیــت داوطلبان 
از 11 هــزار نفــر در  انتخابــات مجلــس اظهــار کــرد: بیشــتر 
هیات های نظارت تایید صاحیت شــده اند و اکنون انتخابات 
وارد یــک مرحله جدیدی شــده اســت. فرصــت اعتراص وجود 
دارد و کســانی که رد صاحیت شــده یا عدم احراز خورده اند 

می توانند اعتراض کرده و مدارک خود را ارائه دهند.
وی ادامــه داد: یــک روزنامــه خــاص از صحبت هــای مــن 
درباره فرصت بررســی صاحیت ها برداشــت اشــتباهی کرده 
اســت. هیات هــای اجرایــی بــرای بررســی صاحیت هــا 1۰ روز 
فرصــت داشــتند و ایــن فرصــت کــم بــود امــا در قانــون جدید 
فرصــت بیشــتری بــرای بررســی صاحیت هــا در نظــر گرفتــه 
شــده اســت. هیات هــای اجرایــی 1۰ روز و ۵۰ روز هیات هــای 
دارنــد؛  بررســی  نگهبــان فرصــت  نظــارت و 3۰ روز شــورای 
بنابراین فرصت بررســی صاحیت ها بیشــتر شــده اما فرصت 
هیات های اجرایی 1۰ روز بود که آن ها شاید فرصت  بررسی 
همــه مــوارد را نداشــتند و برای برخی عدم احــراز خورده بود. 
برخــی مثــا مــدارک پنــج ســال فعالیت خــود را ارائــه نکرده و 
بــه همیــن دلیــل عدم احــراز خورده اند ولــی در ۵۰ روز بعدی 
فرصــت ارائــه این مــدارک خــود را داشــته اند الان هم فرصت 
اعتراض وجود دارد و شــورای نگهبان 3۰ روز فرصت بررســی 
اعتــراض دارنــد. برخــی بــد برداشــت کرده انــد که مــن یک جا 
گفتــه ام فرصــت کم بوده و یک جا گفته ام فرصت کافی بوده 

است رسانه ها باید به حرف ها دقت کنند.
وزیر کشور درباره برگزاری انتخابات الکترونیکی تصریح 
کرد: بیشــتر مراحل ۲۴ گانه انتخابات الکترونیکی برگزار می 
شــود. در روز انتخابات احراز هویت الکترونیکی اســت. طبق 
قانون اخذ رای در یک هشتم  صندوق ها در حوزه هایی که 

بیش از یک نماینده دارند، باید الکترونیکی باشد.
وی همچنیــن دربــاره جلســه خــود با اســتانداران و وزیر 
رفــاه، اظهــار کــرد: جلســه امــروز بــا اســتانداران، وزیــر رفــاه، 
معاونیــن وزارت اقتصــاد، ســازمان بهزیســتی، کمیتــه امــداد، 
بســیج ســازندگی و بانک های مختلف تشــکیل شــد. موضوع 
جلســه هــم نحــوه تخصیــص و اســتحصال منابع پیــش بینی 
شــده در بودجه برای قرض الحســنه و تســهیات اشــتغال زا 
بود. در ســال گذشــته و امســال در مجموع 18۰ همت منابع 
برای اشــتغال زایی و قرض الحســنه پیش بینی شــده اســت 
و بررســی شــد کــه چگونــه این منابــع وصول شــود. همچنین 
بابــت بهبــود عملکــرد تبصــره 18 قانون بودجــه تصمیم گیری 
شــد. در ســال گذشته و امســال اقدامات خوبی برای اشتغال 
زایی انجام شده و استفاده بهتر از این ماده قانونی می تواند 

ظرفیت اشتغال زایی ما را بیشتر کند.
وحیدی با اشاره به تاکید برای ایجاد اشتغال برای همه 
اقشار، گفت: در این جلسه تاکید شد که توجه بیشتری برای 
ایجــاد اشــتغال تحصیــل کردگان شــود زیــرا نرخ بیــکاری آنها 
بیشتر است. پیشنهاد شد که سقف تسهیات برای اشتغال 
زایی افزایش یابد که در شــورای عالی اشــتغال باید به جمع 
بندی رســیده و تصویب شــود. درباره نقش اســتانداری ها و 
نهادهای حمایتی در جذب منابع اشتغال زایی همفکری شد 

تا استان ها در جهت توسعه و پیشرفت حرکت کنند.

تسریعدراختصاص
منابعتبصره۱۸حساب
ملیپیشرفتوعدالتبه

دستگاهها
در دومیــن جلســه هیــات امنای حســاب ملی پیشــرفت 
و عدالــت کــه صبــح امروز - دوشــنبه - به ریاســت معاون اول 
رییس جمهــور برگــزار شــد، گــزارش عملکرد تبصــره 18 قانون 
بودجــه و اقدامات انجام شــده در راســتای اجــرای این تبصره 
طــی 3 ســال گذشــته بررســی و برنامــه دســتگاه های اجرایــی 

برای سال جاری نهایی و مصوب شد.
محمد مخبر در این جلســه با اشــاره به اهمیت و روند 
شــکل گیــری صنــدوق ملــی پیشــرفت و عدالــت در دولــت 
ســیزدهم بــا همــکاری مجلس شــورای اســامی در راســتای 
کمک به مشــاغل خرد ، کوچک و خانگی در سراســر کشــور 
تصریــح کــرد: حســاب ملــی پیشــرفت و عدالــت بــا هــدف 
افزایش تولید و بهره وری برای پیشرفت استان های کشور 
اشــتغالزایی شــکل  بــرای  منابــع لازم  اختصــاص  از طریــق 
گرفتــه اســت و باید بخش بیشــتری از توزیــع منابع با توجه 
بــه اســتان هایــی با میــزان اشــتغال زیــر میانگین کشــوری، 

تخصیص یابد.
وی تاکیــد کــرد: دولــت بنــا دارد در تبصــره 18 بــا کمــک 
منابــع دولتــی، تلفیــق منابــع بــا نظــام بانکــی و ارائــه برنامــه 
دســتگاه ها از طریق حســاب ملی پیشرفت و عدالت، برنامه 
توســعه و آبادانی روســتاها و شــهرهای کشور به ویژه مناطق 
محروم را پیگیری نماید که با توجه به راه اندازی شبکه ای از 
حساب ملی پیشرفت و عدالت در استانداری ها، این اختیار 
به استان های کشور داده شده است تا از طریق این حساب 

برنامه های توسعه ای استان خود را عملیاتی کنند.
وی در ایــن جلســه کــه وزرای اقتصاد،تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، جهــاد کشــاورزی و ارتباطــات و فنــاوری اطاعــات،  
روسای سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی، معاون علمی 
و فنــاوری رییــس جمهــور و رییــس کمیســیون تلفیــق لایحــه 
هــای بودجــه مجلس شــورای اســامی حضور داشــتند، تاکید 
کــرد تــا ضمــن آســیب شناســی از وضعیــت تخصیــص منابع، 
 عملکرد دســتگاه ها و اصاحات تبصره 18، هر چه ســریعتر 
منابع تبصره 18 حســاب ملی پیشــرفت و عدالت به دســتگاه 

ها تخصیص یابد.
در این جلسه وزارت امور اقتصادی و دارایی گزارشی از 
عملکــرد تبصــره 18 قانون بودجه ســال 1۴۰۰، اقدامات انجام 
شــده تبصــره 18 قانــون بودجه ســال 1۴۰1 و گزارش اقدامات 

تبصره 18 قانون بودجه سال جاری ارائه کرد.

سرلشکر باقری: 

ثمره اشاعه فرهنگ دفاع مقدس، شکل گیری محور مقاومت در جهان است
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح گفت: 
را  منطقــه  در  موفقیت هــا  و  ایــن  حماســه ها 
بایــد از بــرکات انقاب اســامی و آثار ناشــی از 
اشاعه روح و فرهنگ دفاع مقدس که ثمره اش 
شکل گیری محور مقاومت در اقصی نقاط جهان 

است، دانست.
سرلشــکرمحمد باقــری، رئیس ســتاد کل 
نیروهای مسلح صبح امروز )دوشنبه( با حضور 
در ســومین روز از همایش مدیران بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، درخصوص 
نمایشــگاه دســتاوردهای بنیــاد در حوزه فضای 
مجازی،  در ســخنانی بیان کرد: دســتاوردهای 
بســیار ارزشــمندی کــه در ایــن نمایشــگاه بــه 
نمایش گذاشته شده، گواه از اقدامات مطلوب 
صورت گرفتــه توســط بنیــاد حفــظ آثــار و نشــر 
ارزش های دفاع مقدس در حوزه فضای مجازی 

است.
سرلشــکر باقری در ادامه با اشــاره به 1۹ 
دی مــاه ســالروز اجــرای عملیــات »کربــای ۵« 
خاطرنشــان کرد: کربــای ۵ بزرگترین عملیات 
دفاع مقدس به لحاظ طول زمان، تعداد شهدا 
و اقدامات صورت گرفته اســت و فقط یکی دو 

عملیات دیگر در این سطح داریم.
مســلح  نیروهــای  کل  ســتاد  رئیــس 
گفــت:  »طوفان الاقصــی«  عملیــات  دربــاره 
طوفان الاقصی از این جهت نقطه عطف است 
کــه عــده ای رزمنــده در محاصــره کامــل در غزه 
بدون داشتن امکانات و ارتباط با بیرون بتوانند 

چنیــن اقــدام نظامــی بزرگــی را طراحــی و اجــرا 
کننــد و دشــمنی را کــه توانمندی و هوشــمندی 
اطاعاتــی جــزو نقــاط قــوت او در تــراز جهانــی 
اســت، غافل گیــر کننــد؛ با امکانــات بومی خود 
ایــن عملیــات را انجــام دهند، هیبــت و امنیت 
دفاعی رژیم اشــغالگر را درهم بشــکنند و امید 
صهیونیست ها به آینده را دچار آسیب اساسی 

کنند.
رزمنــدگان  افــزود:  باقــری  سرلشــکر 
فلســطینی پــس از عملیــات طوفان الاقصی که 
با جنایت های وحشــیانه صهیونیســت ها علیه 
ملت مظلوم و مقتدر فلســطین در غزه مواجه 
شــدند، این گونــه بــه همــراه مــردم ایســتادگی 
می کننــد. مــردم ذره ای شِــکوه و ابــراز نگرانــی 
نمی کننــد و اهــداف خــود را پیــش می برند؛ اما 
در طرف مقابل  گله و مشکات روانی در میان 

صهیونیست ها بسیار زیاد است.
وی بــا اشــاره بــه مقاومــت و ایســتادگی 
قابــل تمجیــد مــردم غــزه بــا وجود شــهادت ها، 
آســیب های اساســی و محاصــره، عنــوان کــرد: 
مردم فلســطین حرف شــان این اســت که باید 
بــه حــق خودشــان کــه آزادی و حاکمیت شــان 
اســت، برسند. این  حماســه ها و موفقیت ها را 
بایــد از بــرکات انقاب اســامی و آثار ناشــی از 
اشاعه روح و فرهنگ دفاع مقدس که ثمره اش 
شکل گیری محور مقاومت در اقصی نقاط جهان 

است، دانست.
مقــدس  دفــاع  دوران  فرمانــده  ایــن 

در  مــن  امــروز  کــه  آنچــه  کــرد:  خاطرنشــان 
نمایشــگاه دستاوردهای بنیاد حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس در حوزه فضای مجازی 
دیدم، این است که به طور قطع جذب جوانان 
و نوجوانــان از همــه اقشــار بــا اســتفاده از این 
فناوری های جدید می تواند توسعه یابد و اینکه 
چــه تعــداد از ایــن جامعــه مخاطــب، پــای منبر 
ثابت شما بوده و روی آن اصرار و تأکید داشته 

باشند به عنوان یک شاخص تلقی می شود.
آثــار  حفــظ  بنیــاد  سراســری  همایــش 
ونشــرارزش هــای دفــاع مقــدس روز دوشــنبه 
بــا حضــور فرماندهــان ارشــد نیروهای مســلح، 
مســئولان کشــوری، هیــات رئیســه، معاونــان، 
روسای سازمان های تابعه و مدیران کل حفظ 
آثار ونشرارزش های دفاع مقدس استان های 
سراســر کشــور برگزار شــد.هدف از برپایی این 
همایش تبیین سیاست ها، رویکردها و برنامه 
هــای توســعه و تحــول در بنیاد حفــظ آثار برای 
تاثیرگــذاری و مانــدگاری فعالیــت ها و ترســیم 
راهکارهــای  بررســی  همچنیــن  و  راه  نقشــه 
مناسب حفظ و نشر ارزش های دفاع مقدس 

است.
سرلشــکر محمــد باقری رئیس ســتاد کل 
نیروهــای در حاشــیه ســومین روز از برگــزاری 
نشــر  و  آثــار  حفــظ  بنیــاد  مدیــران  همایــش 
ارزش هــای دفــاع مقدس در جمــع خبرنگاران، 
بــا  توانســتم  نمایشــگاه  ایــن  در  کــرد:  بیــان 
به کارگیری هوش مصنوعی با بعضی از شــهدا 

کــه ۴۰ ســال از شهادتشــان گذشــته اســت، 
نمایشــگاه  ایــن  در  همچنیــن  کنــم.  صحبــت 
را  مقــدس  دفــاع  مــدارک  و  اســناد  توانســتم 
مطالعه و در یادمان های راهیان نور حضور پیدا 

کنم و با این یادمان ها آشنا شوم.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح اقدامات 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
در حــوزه فضــای مجازی را قابل تقدیر دانســت 
و با بیان اینکه مدیران بنیاد به صورت جهادی 
تاش می کنند، گفت: جوانان و نوجوانان باید 
بتواننــد از ایــن  محصــولات اســتفاده و بــا یــک 
گوشی از سراسر کشور در این فضا حضور پیدا 
کنند. این نمایشــگاه ضمن عرضه گنجینه های 
بــرای حضــور  مختلــف دفــاع مقــدس، راهــی 
مجــازی در راهیــان نــور ایجــاد کرده اســت تا از 

ابعاد مختلف جبهه بازدید کنیم.
وی ادامه داد: اسناد و مدارک عملیات های 
مختلــف دفــاع مقــدس در ایــن نمایشــگاه در 
دسترس قرار گرفته و امکان مطالعه و پژوهش 
روی اســناد دفاع مقدس و نقشه عملیات های 
آن دوران تســهیل شــده اســت. دســتاوردهای 
عرضه شده در این نمایشگاه در فضای اینترنت 
قابل دسترس است و از هر جای کشور با یک 
تلفــن همــراه ســاده می تــوان از آن بهره برداری 
کــرد. امــکان ارتبــاط دو طرفــه جوانــان عزیــز با 
مربیان و پیشکسوتان دفاع مقدس نیز فراهم 
شــده اســت کــه آن هــا می تواننــد ســوالات و 

ابهامات خود را از آن ها بپرسند.
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عباسپور:وزارتصمت
گامهایخوبیبرایواردات

خودروبرداشتهاما...
مجلــس  معــادن  و  صنایــع  کمیســیون  ســخنگوی 
شورای اسامی گفت: آقای علی آبادی هم توجه ویژه ای 
بــه افزایــش تولیــد خــودرو داشــته اســت و هــم نســبت 
بــه واردات خــودرو گام برداشــته اســت امــا روند واردات 

خودرو همچنان از نگاه قانون گذار قابل قبول نیست.
قانــون  اجــرای  رونــد  دربــاره  عباســپور،  الله  روح 
مصــوب مجلــس بــرای واردات خــودرو بــه کشــور، بیــان 
کــرد: همــان طــوری کــه مقــام معظــم رهبــری فرمودنــد 
که مجلس مشــکات کشــور را تشــخیص داده و قانون 
گــذاری در ایــن حــوزه هــا راهبــردی اســت. مجلــس دو 
مشــکل اساســی بــازار خــودرو یعنــی قیمــت خــودرو و 
کیفیت خودرو را احصا کرد و یکی از راهکارهای اساسی 
برای حل این دو مشکل از سوی مجلس واردات خودرو 

تشخیص داده شد.
سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس در ادامه اظهار 
کرد: انجام واردات خودرو هم در ارتقای کیفیت خودرو 
و هم در قیمت خودرو اثر می گذارد. در صورت واردات 
خــودرو بــرای آنکــه خودروســازان قــدرت ادامــه داشــته 
باشــند بایــد وارد عرصــه رقابــت شــوند. خودروســازان 
در ایــن شــرایط بایــد به ســمت ارتقای کیفیــت خود گام 

بردارند.
شــورای  مجلــس  در  زهــرا  بوئیــن  مــردم  نماینــده 
اســامی تصریــح کــرد: تاکنــون واردات خــودرو آن طــور 
کــه مدنظــر قانــون گذار بوده، انجام نشــده اســت اما از 
زمانی که آقای علی آبادی روی کار آمده است هم توجه 
ویژه ای به افزایش میزان تولید برای پاسخگویی به نیاز 
داخل داشــته اســت و هم نسبت به واردات خودرو گام 
برداشته است. اما برای انجام واردات خودرو باید برخی 

از مقدمات از سوی بانک مرکزی نیز فراهم شود.
بــرای  هایــی  گام  صمــت  وزارت  گفــت:  عباســپور 
واردات خــودرو برداشــته اســت امــا هنــوز به طــور کامل 
مــورد تاییــد مجلــس نیســت و قطعــا نظــارت مجلس بر 

روند واردات خودرو ادامه خواهد داشت.
وی در پایــان تاکیــد کرد: کمیســیون صنایع تاکنون 
دوبــار میزبــان بانــک مرکــزی و وزیر صمت بوده اســت و 
موضوع واردات خودرو را با جدیت دنبال خواهیم کرد.

بزرگترینسرمایهگذاری
هونداکلیدخورد

تولیــد  بــرای  دلاری  میلیــارد   1۴ طرحــی  هونــدا 
خودروهای برقی در کانادا در نظر گرفته است.

گروه خبری نیکی ژاپن گزارش داد که هوندا موتور 
در حال بررســی ســاخت یک کارخانه خودروی الکتریکی 
در کانــادا در پــروژه ای نزدیک به دو تریلیون ین )13.83 
میلیــارد دلار( اســت کــه احتمــالاً می تواند شــامل تولید 

داخلی باتری نیز باشد.
در ایــن گــزارش آمده اســت که این پــروژه می تواند 
یکی از بزرگترین سرمایه گذاری های هوندا باشد. هوندا 
از اظهــار نظــر در مورد این گــزارش اجتناب کرد. دومین 
خودروســاز بــزرگ ژاپــن در افزایــش فــروش خودروهای 

برقی کند بوده است.
دفتــر وزیــر صنعــت کانــادا در بیانیــه ای بــه رویتــرز 
دنبــال  بــه  هونــدا  بــه  مربــوط  گزارش هــای  کــه  گفــت 
ســرمایه گذاری قابــل توجــه در کانادا حکایــت از کیفیت 
نیروی کار کشــور و قدرت صنعت آن دارد و این گواهی 
بر شهرت رو به رشد کانادا به عنوان تامین کننده سبز 

منتخب و رهبر جهانی خودروهای الکتریکی است.
طبــق داده هــای این شــرکت، خودروهــای باتری دار 
کمتــر از ۰.۵ درصــد از فروش جهانی حدود ۲.8 میلیون 
خــودروی هونــدا در ۹ مــاه اول ســال ۲۰۲3 را بــه خــود 

اختصاص داده اند.
این خودروســاز ژاپنی به دنبال چندین سایت برای 
کارخانــه اســت و افــزود کــه هونــدا انتظــار دارد تــا پایان 
ســال به تصمیم گیری برســد و  کارخانه جدید می تواند 
تا ســال ۲۰۲8 شــروع به کار کند. هوندا در حال حاضر 
برنامه هایــی بــرای آغاز تولیــد و فروش خودروهای برقی 
در آمریکای شــمالی در ســال ۲۰۲6 بر اســاس معماری 

جدید دارد.
طبــق گــزارش رویترز، کانــادا ماه گذشــته برنامه ای 
را بــرای پایان  دادن به فروش خودروهای ســواری جدید 
که تنها با بنزین یا گازوئیل کار می کنند در سال ۲۰3۵ 
اعام کرد و این امر باعث شد که هوندا به فکر ساخت 

خودروهای برقی در کانادا باشد.

بهترینفروشخودروبه
بریتانیارسید

بریتانیا بهترین سال برای فروش خودروهای جدید 
از زمان همه گیری را ثبت کرد.

یــک نهــاد صنعتــی اعــام کرد کــه بــازار خودروهای 
جدیــد بریتانیــا شــاهد بهتریــن ســال خود از زمــان همه 
زیــرا کاهــش مشــکات  اســت  بــوده  گیــری کوویــد-1۹ 
زنجیــره تامیــن بــه برآورده شــدن تقاضای متوقف شــده 

برای وسایل نقلیه کمک کرد.
داده های انجمن سازندگان و بازرگانان موتور نشان 
می دهد که 1.۹ میلیون دســتگاه خودرو در ســال ۲۰۲3 
فروخته شده است که افزایش 1۷.۹ درصدی نسبت به 
سال گذشته را نشان می دهد. فروش خودروهای جدید 
در دسامبر سال به سال ۹.6 درصد رشد داشته است.

بر اســاس گــزارش رویترز، احیای بــازار خودروهای 
زیــرا  بــود  همــراه  ســرمایه گذاری  افزایــش  بــا  جدیــد 
محدودیت هــای عرضــه در ســال گذشــته کمرنــگ شــد و 
تحویــل ســالانه 38.۷ درصــد افزایــش یافــت. در ســال 
گذشــته نیــز فروش خودروهــای برقی باتری دار بیشــتر 
از مجمــوع دو ســال گذشــته بــود و تقریبــاً 31۵ هــزار 
خــودروی جدیــد بــه ثبــت رســید. با ایــن حــال، کل بازار 
خودروهــای جدیــد بریتانیــا هنــوز 1۷.۷ درصــد کمتــر از 

سطح قبل از همه گیری است.

ایرانیها۵برابرکشورهای
خاورمیانهلوازمآرایشیو

بهداشتیمیخرند
 رئیــس انجمــن واردکننــدگان فرآورده هــای بهداشــتی 
آرایشی و عطریات ایران میزان قاچاق محصولات آرایشی 
گفــت:  و  کــرد  عنــوان  دلار  میلیــارد   ۲.1 را  بهداشــتی  و 
برابــر  پنــج  ایرانی هــا  نشــان می دهــد  انجمــن  تحقیقــات 
بهداشــتی  و  آرایشــی  محصــولات  خاورمیانــه  کشــورهای 
می خرنــد کــه البتــه این آمــار از نظر توســعه یافتگی اتفاق 
خوبــی اســت؛ چــرا کــه خریــد لــوازم مراقبــت از پوســت، 

هزینه های درمانی را کاهش می دهد.
کــرد:  اظهــار  در نشســت خبــری  احمــدزاده  موســی 
بهداشــتی  فرآورده هــای  واردکننــدگان  انجمــن  اعضــای 
آرایشی و عطریات ایران، همه واردکننده هستند و روزی 
بیش از ۲3۰ شــرکت کوچک و متوســط عضو این تشــکل 
بودند، اما با ممنوع شدن واردات، این شرکت ها عضویت 
خود را تمدید نکرده و به سمت تولید رفتند. البته با ورود 
بــه بخــش تولید متوجه بروکراســی پیچیده تولید در ایران 
شــده و با مشــکات زیادی مواجه شــدند. همین وضعیت 
باعث شــد برای نخســتین بار ایده تولید بدون کارخانه در 
ایران در دستور کار قرار گیرد تا شرکت ها در زمینه تولید، 

توزیع و صادرات وارد بازارهای منطقه و جهانی شوند.
وی بــا بیــان اینکه قاچــاق پس از ممنوعیــت واردات، 
از 1.6 میلیــارد دلار بــه ۲.1 میلیــارد دلار رســیده، تصریــح 
کــرد: بــازار لــوازم آرایش ایــران در ســال ۲۰۲۲ میادی، از 
۷ میلیــارد دلار عبــور کــرد و ارزش این بازار ســالانه حدود 

3.۷۲ درصد رشد دارد.
بــه گفته  انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی 
آرایشــی و عطریات ایران تحقیقات انجمن نشــان می دهد 
محصــولات  خاورمیانــه  کشــورهای  برابــر  پنــج  ایرانی هــا 
آرایشــی و بهداشــتی می خرنــد کــه البتــه ایــن آمــار از نظر 
توســعه یافتگــی اتفــاق خوبــی اســت. چراکــه خریــد لــوازم 
مراقبت از پوست، هزینه های درمانی را کاهش می دهد.

احمــدزاده در ادامــه بــا بیــان اینکــه ایــران در بــازار 
جهانی نســبت به رقبای منطقه ای ســهم پررنگی در تولید 
محصــولات آرایشــی نــدارد، گفــت: بــا خلق برند مشــترک، 
شــرایط برای شرکت های کوچک و متوسط فراهم می شود 
تــا در ایونت هــای جهانــی شــرکت کننــد و وارد بازارهــای 

جهانی شوند.
رقابــت  امــکان  بــر  همچنــان  مــا  البتــه  افــزود:  وی 
ســالم بیــن تولیــد داخــل و محصــول خارجــی تاکیــد داریم 
و معتقدیــم ممنوعیــت واردات لوازم آرایشــی و بهداشــتی 

سیاست درستی نیست.
واردکننــدگان  عضــو  انجمــن   - دانایــی  مرتضــی 
فرآورده هــای بهداشــتی آرایشــی و عطریات ایــران - نیز در 
ادامــه ایــن نشســت خواســتار آزاد شــدن واردات بالــک به 
کشــور شــد تا تولیدکنندگان بتوانند برندهای دنیا را تحت 

لایسنس در کشور تولید کنند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر واردات مواد اولیه در 
حــال انجام اســت، تصریــح کرد: اما واردات مــواد اولیه به 
شکل بالک ممنوع است. در اصل بالک یعنی فرآیند تولید 
آماده سازی شده و محصول در کشور بسته بندی می شود 
و لازم نیســت روی مــواد کار شــود. دلیــل درخواســت مــا 
برای واردات بالک هم این اســت که تولیدکنندگان مطرح 
دنیا در مرحله اول قبول نمی کنند فرمول خود را به سایر 
شــرکت ها ارائــه کننــد، امــا ممکــن اســت بعــد از مدتــی با 

اعتمادسازی این شرایط هم فراهم شود.
دانایــی بــا بیــان اینکــه اگــر هــدف، تولیــد در ســطح 
کیفیت جهانی باشد، ۹۰ درصد مواد اولیه وارداتی خواهد 
بود، چراکه هنوز این صنعت در ایران ایجاد نشده، گفت: 
آزاد شــدن واردات بالــک در نهادهــای مختلفــی تصویــب 
شــده، امــا در وزارت صمــت متوقــف شــده اســت. بــه نظر 
می رســد علــت ایــن وضعیــت هــم برخــی تولیدکننــدگان 
داخلــی هســتند کــه ابتــدا از ممنوعیت واردات خوشــحال 
بودنــد، امــا وقتــی واردکنندگان وارد بخش تولید شــدند و 
سهم بازار بیشتری گرفتند از این شرایط ناراضی هستند.

مشکلاصلیپنبهکاران
چیست؟

مجری طرح پنبه وزارت جهادکشاورزی گفت: مشکل 
اصلــی کشــاورزان پنبــه کار قیمــت پنبــه اســت. همچنیــن 
مدیریت نادرستی که در واردات صورت گرفت و ارز ارزان 
قیمتی که به واردکنندگان داده شــد صرفه اقتصادی پنبه 

را کاهش داد.
ابراهیــم هــزار جریبــی بــا بیــان اینکه در گذشــته دور 
در پنبه خودکفا بودیم و حتی صادر می کردیم، گفت: در 
برنامه ششــم توســعه توانستیم تولید پنبه را در کشور دو 
برابر کنیم و میزان تولید را از 1۵۰ هزار تن وش به بیش 

از 3۰۰ هزار تن برسانیم.
وی ادامه داد: در صنایع نســاجی به حدود۵۰۰ هزار 
تــن وش نیــاز داریــم که بتوانیم 1۵۰ تــا 18۰ هزار تن پنبه 

مورد نیاز صنایع نساجی را به دست بیاوریم.
جهادکشــاورزی  وزارت  پنبــه  طــرح  مجــری 
بــه  نداشــتن  دسترســی  را  پنبــه کاران  مشــکات 
ماشــین آلات برداشــت پنبــه و کمبــود صنایع جانبی 
پیشــرفته برشمرد و گفت: مشکل اصلی کشاورزان 
پنبــه کار قیمــت پنبــه اســت. مدیریــت نابه جایــی 
کــه در واردات صــورت گرفــت و همچنیــن ارز ارزان 
قیمتی که به واردکنندگان داده شد صرفه اقتصادی 

پنبه را کاهش داد.
وی کــه در یــک برنامــه تلویزیونــی صحبــت می کــرد 
بــا بیــان اینکــه عملکــرد پنبــه در هکتار بــه 3۰۰۰ کیلوگرم 
افزایــش پیــدا کــرده، طرح هــای حمایتــی دولت را برشــمرد 
و گفــت: اســتفاده از آبیــاری میکــرو، اســتفاده از کشــت 
مســتقیم و رقــم هــای زودرس، پرداخــت یارانــه بــه نصــف 
قیمت بذر،  تخصیص تســهیات ۴ درصد برای کمباین از 

جمله این حمایت ها است.
وی در پایان گفت: در دنیا به کشت پنبه یارانه داده 
می شــود و علــت آن ایــن اســت کــه از ارزش افزوده آن در 

مراحل بعدی استفاده شود.
گفتنــی اســت؛ پنبــه در اســتان های خراســان رضوی، 
خراســان جنوبــی، خراســان شــمالی، گلســتان، فــارس و 
اردبیل کاشت می شود و بنابر اعام وزارت جهادکشاورزی 
در حال حاضر سطح زیر کشت آن 1۰۰ هزار هکتار است.

صنعت،معدن و تجارت

مجلس کلیات طرح اصلاح قانون نظام صنفی را 
تصویب کرد

نماینــدگان  روزگذشــته  عصراقتصــاد: 
مجلــس بــا کلیات طرح اصــاح قانون نظام 
صنفی کشــور مبنــی بر ایجــاد ضمانت های 
اجرایی و جلوگیری از هرگونه فعالیت فاقد 
مجــوز، همچنیــن شفاف ســازی درآمدهــای 

اتحادیه ها موافقت کردند.
بــه گــزارش عصراقتصــاد، نماینــدگان 
در نشســت روزگذشــته )دوشــنبه، 18 دی 
مــاه( مجلــس شــورای اســامی در جریــان 
در  اقتصــادی  کمیســیون  گــزارش  بررســی 
مورد طرح اصاح قانون نظام صنفی کشور 
بــا کلیــات این طرح بــا 1۴3 رأی موافق، ۵6 
رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع ۲1۴ 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.
علــی ادیانــی نماینده دولــت در رابطه 
بــا طــرح اصــاح قانــون نظام صنفی کشــور 
گفــت: نــگاه موافــق دولــت نســبت بــه این 
طــرح مشــروط بــه دو مســئله اســت، اول 
اینکــه ایــن طــرح نکات مثبت زیــادی دارد و 

در عیــن حال دســتگاه های اجرایی 
ایراداتــی  آن  مــواد  از  برخــی  بــه 
وارد می داننــد امــا اشــکال نخســت 
مغایــرت متــن مصوبــه کمیســیون 
بــا برخــی از اصــول قانــون اساســی 
اســت چــرا که مقام معظــم رهبری 

در بنــد )1( سیاســت های اباغــی تأکیــد بــر 
تنظیم و تدوین طرح مطابق قانون اساسی 
دارنــد. دوم آن کــه ایــن طرح بــا خود قانون 
نظــام صنفی مغایرت دارد. همچنین برخی 
مواد قابلیت اجرایی نداشته و دستگاه ها را 

دچار مشکل می کنند.
وی افــزود: بــا این اوصاف یــک راه حل 
وجــود دارد و آن اینکــه بررســی طــرح بــه 
کــه  انجــام شــود، چــرا  صــورت دو شــوری 
ممکــن اســت اشــکالات آن در صحــن رفــع 
نشــود بنابراین ما چنین پیشــنهادی داریم، 
در نهایت با کلیات طرح مشــروط به انجام 

اصاحات موافق هستیم.

ابراهیمــی  پــور  محمدرضــا 
داورانی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلــس بــا بیــان اینکــه اشــکالات 
دوســتان  ســوی  از  شــده  مطــرح 
در زمــان بررســی مــواد قابــل حــل 
اســت، گفت: نخســتین اقــدام این 
اســت که ما اجازه ندهیم فعالیت هایی که 
مجــوز لازم را از مراکــز قانونــی ندارنــد در 
حــوزه نظــام صنفــی کشــور تشــکیل شــوند 
ایــن  در  آن  اجرایــی  هرچنــد ضمانت هــای 
متــن بــه طــور کامل دیده شــده اســت تا از 
هرگونــه فعالیــت صنفــی فاقــد مجــوز لازم 
دوم شفاف ســازی  نکتــه  شــود.  جلوگیــری 
درآمدهــای اتحادیه هــا از جملــه درآمدهای 
عملیاتــی و غیرعملیاتــی اســت که این مهم 
بــرای نخســتین بــار در قانــون مــورد توجــه 
قــرار گرفتــه اســت کــه بــر اســاس آن تمــام 
اتحادیه هــا در کشــور مکلفنــد صورت هــای 
مالی و ترازنامه های خود را در ســامانه های 

تخصصی بارگذاری کنند و اشراف اطاعاتی 
دســتگاه های اطاعاتــی بــر عملکــرد آنها در 

حوزه های مختلف انجام می شود.
در  راور  و  کرمــان  مــردم  نماینــده 
مجلــس افــزود: همچنیــن بــرای اولیــن بــار 
یــک فــرم ثابــت از جایــگاه قانونــی بــه آنهــا 
ابــاغ می شــود تــا تمــام اطاعــات مربــوط 
بــه عملکردشــان درج شــود، بنابرایــن بایــد 
کار  اطاعــات  شفاف ســازی  آیــا  پرســید 
اشــتباهی اســت؟ کلیــات ایــن طــرح ناظــر 
بــر چنین مســائلی اســت و اگر دوســتان با 
جزئیات آن مخالفتی دارند در زمان بررسی 

جزئیات مطرح کنند.
مــوارد  بــا  رابطــه  در  داد:  ادامــه  وی 
مرتبــط با حد نصــاب واحدهای صنفی برای 
انجام، راهکار اتحادیه های تجمیعی را برای 
مناطقــی کــه فاقــد اتحادیــه هســتند مطرح 
کردیــم، آیــا این کار در اقتصــاد ایران ایجاد 
مافیــا می کنــد؟ همچنیــن در مــورد موضوع 
از  مرکــب  کمیتــه ای  گفته ایــم؛  انتخابــات 
صمــت،  وزارت  کشــور،  وزارت  نماینــدگان 
پلیس اماکن، تعزیرات و بسیج اصناف پای 
کار آمــده و از وزارت اطاعات، قوه قضائیه 
و نیــروی انتظامــی اســتعام کننــد. نظــارت 
بــر ایــن مجموعه نیز کاماً مــورد توجه قرار 
گرفتــه بــه طــوری کــه حتــی بــه انــدازه ســر 

سوزنی تخطی صورت نگیرد.
پورابراهیمــی بیــان کرد: این پیشــنهاد 
بهبــود وضعیــت  بــه  اقتصــادی  کمیســیون 
انتخابــات در اتحادیــه اصنــاف کشــور کمک 
خواهــد کرد و به یقین مافیا ایجاد نمی کند 
بنابراین بهتر است با چنین ادبیات با مردم 
صحبــت نشــود. اصنــاف ســال ها در نظــام 
اقتصادی کشور آزمون خود را پس داده اند 
و نظــارت بــر ســامانه توســط دســتگاه های 
نظارتــی همچــون نیــروی انتظامــی و اماکن 
انجــام خواهــد شــد و در نهایت درخواســت 

دارم با رأی قاطع به این طرح رأی دهید.

یک فعال صنعت خودرو مطرح کرد

فروش در حاشیه بازار گرهی را باز نمی کند
یــک فعــال صنعت خــودرو ضمــن تاکید بر 
اینکــه در شــرایط فعلــی که بــازار انحصاری و به  
دور از هرگونــه تعــادل اســت، نه تنهــا فروش به 
قیمــت حاشــیه بازار گرهی را بــاز نمی کند، بلکه 
به قیمت های بســیار ناروای فعلی بازار رسمیت 
می بخشد،گفت: با توجه به راهکار مطرح شده 
در مــورد فــروش محصــولات دو خودروســاز در 
حاشــیه بــازار نه تنها قیمــت  در بازار جهش پیدا 
خواهد کرد، بلکه در حال حاضر مازاد بر تعهدی 
وجود ندارد و خودروســازان تا ســال آینده تعهد 

دارند.
بــه دنبــال موضوعــات مطــرح شــده طــی 
روزهــای اخیــر پیرامــون راهــکاری بــرای پرداخت 
مطالبــات قطعه ســازان از محل فــروش 6۰ هزار 
دســتگاه از محصولات هر یک از دو خودروســاز 
بــزرگ در حاشــیه بــازار و بــه قیمــت پنــج درصد 
بــر  بــازار )از محــل تولیــد مــازاد  نــرخ  از  کمتــر 
تعهــدات خودروســازان و تــا پایان ســال جاری(، 
عــاوه بــر اینکــه شــورای رقابت، هرگونــه عرضه 
را  شــورای  ایــن   ۵۴3 دســتورالعمل  از  خــارج  
ایــن  بــر  نیــز  قطعه ســازان  خوانــد.  غیرقانونــی 
موضــوع تاکیــد کردنــد که با توجه بــه نبود هیچ 
راه حلــی همچــون روال ســال های گذشــته بــرای 
در  قطعه ســازان  مطالبــات  و  نقدینگــی  تامیــن 
پایان ســال و شــب ِ عید آن ها، این پیشنهاد ارائه 
شد؛ بنابراین قطعه سازان علیرغم اینکه ذی نفع 
ایــن موضــوع هســتند و می تواننــد بــه مطالبات 
خــود کــه اکنــون از ۵۰ هــزار میلیــارد تومان هم 
فراتــر رفتــه و بالــغ بــر 13 هــزار میلیــارد تومــان 

آن معوقــات بــالای 1۲۰ روز و سررســید شــده 
اســت، دســت پیــدا کننــد اما هیچ طــرف این دو 
ســر موضوع نیســتند؛ چراکه یک ســر این ماجرا 
وزارت صمــت بــرای صــدور مجــوز فــروش و ســر 

دیگر خودروسازان هستند.
صمــت،  وزارت  نیــز  تاکنــون  کــه  البتــه 
مجــوزی بــرای فروش محصــولات خودروســازان 
طبــق راهــکار پیشــنهادی صــادر نکــرده و راهکار 

جایگزین هم ارائه نشده است.
در رابطــه با این موضوع، علی خســروانی- 
نمایشــگاه داران  اتحادیــه  رئیســه  هیــات  عضــو 
و فروشــندگان خــودرو تهــران- در گفت وگــو بــا 
ایســنا، اظهــار کــرد: بنــدی کــه در صورتجلســه  
مذکور مطرح شد، در حقیقت به نوعی به معنی 
"آزادسازی قیمت خودرو" است؛ آن هم نه حتی 
قیمتی که خودِ خودروسازان آن را تعیین کنند، 
بلکــه بــازار تعیین کننــده قیمــت باشــد و قیمــت 
بــازار مــاک قــرار گیرد. ایــن درحالیســت که اگر 
قیمــت را آزاد و بــه عهــده خودروســاز بگذاریــم 
و فضــای انحصــاری خــودرو را بشــکنیم و بــازار 
بــه حالــت عــادی بازگــردد، آن هــا هــم بــه ایــن 
قیمت های حاشــیه بازار فعلی راضی نیســتند و 

قیمتِ بازار برخی محصولات را بالا می دانند.
وی افــزود: امــا اینکه قرار باشــد خودرو به 
قیمــت بازار فروخته شــود، "رســمیت بخشــیدن 
بــه قیمت های بســیار نــاروایِ فعلی بازار" اســت 
کــه بــه ســبب شــرایط انحصــاری، ایجــاد شــده 
اســت. موضــوع ایــن اســت کــه گویــی بخواهنــد 
1۲۰ هــزار دســتگاه خــودرو به جــای طلب هــا از 

شــرکت ها گرفته شــود و این خودروها به قیمت 
بــازار آزاد بــه فــروش برســد؛ بنابرایــن آســیبی 
کــه خواهــد زد ایــن اســت کــه دقیقا این شــیوه، 
بــه قیمت هــای فعلــی بازار رســمیت می بخشــد. 
فــروش،  افزایــش قیمــت رســمی  بــا  بافاصلــه 
قیمت در بازار هم جهش خواهد کرد و اختاف 
قیمــت خــود را حفــظ خواهد کــرد و قیمت ها به 
شدت افزایشی می شود؛ متاسفانه این افزایش 
قیمت نیز به مذاق ها خوش خواهد آمد و دفعه  
بعــد نیــز مجدد تصمیم می گیرنــد که پنج درصد 
زیر قیمت بازاری که حالا بالاتر هم رفته است، 
خــودروی  بــازار  و  فعــال صنعــت  بفروشــنداین 
کشــور، خاطرنشــان کرد: تصور نکنیم که با این 
روش ، قیمــت بــازار بــه کارخانــه نزدیــک یا یکی 
می شود، بلکه اتفاقی که خواهد افتاد این است 
کــه بافاصلــه بــا افزایش قیمت رســمی فروش، 
قیمت در بازار هم جهش خواهد کرد و اختاف 
قیمــت خــود را حفــظ خواهد کــرد و قیمت ها به 
شدت افزایشی می شود؛ متاسفانه این افزایش 
قیمت نیز به مذاق ها خوش خواهد آمد و دفعه  
بعــد نیــز مجدد تصمیم می گیرنــد که پنج درصد 
زیر قیمت بازاری که حالا بالاتر هم رفته است، 

بفروشند.
عضو هیات رئیسه اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشــندگان خودرو تهران تصریح کرد: ضمن 
اینکــه پنــج درصد کمتر از بازار نیز، با احتســاب 
هزینه هایــی کــه بــه خریــدار تحمیــل می شــود،  
بــرای خریــدار تمــام  بــازار  عمــا همــان قیمــت 
می شود؛ این پنج درصد در حقیقت گمراه کننده 

اســت. خســروانی ضمــن اشــاره بــه تجربه هــای 
منفی گذشته، گفت: هر زمان که چنین مجوزی 
برای خودروســاز صادر می شــود، همچون ســال 
13۹۷ کــه رضــا رحمانــی وزیــر وقــت صنعــت، 
معدن و تجارت بود، همین اتفاق افتاد و همان 
زمــان نیــز ایــن هشــدارها را دادیــم و دیدیــم که 
فاجعــه قیمتــی در مقطــع زمانی خــودش، پیش 
آمــد؛ بنابراین )هر وقت چنین مجوزهایی صادر 
شــده(، از پیــش از آن، عرضــه را قطره چکانــی 
یک مــاه  طــی  دیدیــم  کــه  )همانطــور  می کننــد 
گذشته چنین اتفاقی افتاده( و قیمت بازار رشد 
می کنــد؛ در حقیقــت بــه نوعــی قیمــت بــازار را 
گروکشــی می کنند تا قیمت ها در بازار بالا برود 
و ســپس تصمیم می گیرند که با این قیمت های 
جدیــد، پنج درصد زیر قیمت بفروشــند که عدد 
بالاتری خواهد بود و این سیکل همچنان ادامه 

خواهد داشت.
وی تصریح کرد: از ســوی دیگر گفته شــده 
اســت کــه از محــل تولیــدِ مــازاد بــر تعهــد؛ کدام 
مــازاد بــر تعهــد؟! تحویــل کــدام محصــول ایــن 
دو خودروســاز بــه روز اســت و افــراد می تواننــد 
بافاصله پس از خرید، خودروی خود را تحویل 
بگیرنــد؟! مــازاد بــر تعهــد، برای زمانی اســت که 
خودروســاز تمامــی تعهــدات ایجاد شــده  خود را 
ایفــا کرده و دســت مشــتری دیگــر حواله  تحویل 
از  انبوهــی  تعــداد  و  باشــد  نداشــته  نگرفتــه، 
محصــولات در نمایندگی هــا موجــود باشــد و در 
اصطــاح بگوییــد "مــردم بیایید ببرید و مشــتری 

نباشد".

عضو هیات رییســه مجلس گفت: قرار بود ســامانه نانینو مشــکل نان را حل کند اما 
ایــن ســامانه بــه یک مشــکل جــدی برای مردم تبدیل شــده و میان مــردم و نانوایان اختاف 

انداخته و باعث ضرر نانوایان شده است.
روح الله متفکر آزاد در جلسه علنی امروز در تذکری خطاب به وزیر ارتباطات گفت: 
مردم از ســرعت و کیفیت و قیمت اینترنت بســیار ناراضی هســتند؛ آیا هزینه فیلترشــکن 

کافی نبود که هزینه مازاد دیگری نیز بر مردم تحمیل کردید؟
وی در تذکــر دیگــری گفــت: بــا وجــودی کــه مــردم از ابتدای ســال هزینه بــرق مصرفی 
خــود را پرداخــت کرده انــد امــا قبــوض بــرق از دی مــاه از مبــدا فروردین و از مبــدا آبان برای 
صنایع تغییر داده شــد و در دی ماه قبوض جدید با بدهی ســنگین صادر کرده اند؛ آیا این 

کار انصاف و اخاقی است؟
نماینده تبریز در تذکری به وزیر اقتصاد گفت: قرار بود ســامانه نانینو مشــکل نان را 
حل کند اما این سامانه به یک مشکل جدی برای مردم تبدیل شده و میان مردم و نانوایان 
اختاف انداخته و باعث ضرر نانوایان شده است. عاوه بر این هفت دستگاهی که موظف 

به همکاری با نانینو بودند هم همراهی نمی کنند؛ لذا باید تدبیرات لازم صورت گیرد. 
وی یــادآور شــد: قــرار بود ۹ درصد مالیات بر ارزش افــزوده به انتهای زنجیره پرداخت 

شود اما اکنون بخشی از این ارزش افزوده در حلقه های مختلف زنجیره گرفته می شود.
متفکرآزاد گفت: یک سال و نیم تاخیر در پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان 
درســت نیســت و این حق الناس اســت؛  این پول پس از دو ســال دیگر ارزشی ندارد. ضمنا 
کارکنان ثبت احوال، وزارت کشور و کادر درمان هم وضعیت خوبی ندارند البته آقای رئیس 
جمهــور گفتــه بــود نظــام جامع باید از ابتدا نوشــته شــود.  ما منتظر این اصاحات هســتیم 

ضمن آن که از آقای رئیس جمهور می خواهم برای تسهیات تکمیلی تدبیر کند.

طیف ســنج  دســتگاه  کوچکتریــن  ســاخت  بــه  موفــق  ایرانــی  دانش بنیــان  شــرکت  یــک 
»نانواسپکتروفتومتر« شد که در آزمایشگاه های شیمی و صنایع مختلف از جمله صنایع دارویی،  

صنایع غذایی، صنایع کشاورزی، نفت و گاز برای تحلیل رفتار محلول ها کاربرد دارد.
فریدون حســن پور، مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان با بیان اینکه به ســاخت کوچکترین 
دستگاه اسپکتروفتومتر دست پیدا کردیم که در محدوده 3۹۰ تا 8۵۰ نانومتر با دقت یک نانومتر 
عرضه شده است، گفت: دستگاه نانواسپکتروفتومتر با ابعاد 1۰ در 6 در ۴ سانتیمتر مکعب - نزدیک 
به یک سوم نمونه های مشابه خارجی و کوچکترین دستگاه طیف سنج موجود در جهان است. این 

دستگاه علی رغم سایز کوچک، دارای قابلیت های منحصربه فردی است.
حســن پور به کارگیــری فنــاوری لامپ ســرد جهت عــدم تولید گرما در دســتگاه، برخــورداری از 
محــدوده طــول موج وســیع، ارســال اطاعات از طریق کابل USB، قابلیــت ارتباط فیبر نوری، امکان 
شارژ بی سیم، شارژ سریع از طریق کابلUSB، سه ساعت استفاده فقط با یک بار شارژ دستگاه، 
ً پیشــرفته و نمایش دمای داخل دســتگاه را از مزایای این  مصرف انرژی بســیار پایین، نرم افزار کاما
دستگاه نام برد و اظهار کرد: ثبت مدت کارکرد دستگاه در سخت افزار، ثبت مدت روشن بودن منبع 
نور، دارای سیستم خودکار عیب یاب سخت افزاری و دارای شماره سریال یکتا در داخل سخت افزار 
UID از ویژگی های این طیف سنج به شمار می رود. وی ادامه داد: قابلیت های این دستگاه در مقایسه 
با نمونه های مشابه خارجی، انتقال اطاعات به صورت وایرلس است، دوم به صورت وایرلس قابلیت 
شــارژ را دارد و در مرحله ســوم یک اپلیکیشــن موبایل برای آن توســعه داده شــده است تا عاوه بر 
لپ تاپ و سیستم، برای کاربردهای متنوع، سفارشی سازی کنیم. حسن پور، کاربرد طیف سنجی را در 
صنایعی چون آزمایشگاه های شیمی، صنایع دارویی،  صنایع غذایی، صنایع کشاورزی و نفت و گاز 
برای تحلیل رفتار محلول ها دانست و گفت: طیف سنج ها همچنین در صنایع رنگ، صنایع دارویی و 

صنایع غذایی، کیفیت اسانس مواد غذایی و نوشیدنی ها قابل استفاده هستند.

 متفکر آزاد: سامانه نانینو مشکل نان
 را حل نکرد

ساخت کوچکترین دستگاه طیف سنج در یک 
شرکت دانش بنیان ایرانی
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تشکیلقرارگاه»جهاد
امید«درفارس

اســتاندار فــارس از ایجــاد طرحــی با عنــوان »جهاد 
امیــد« در قالــب قــرارگاه بــا هــدف رفع مشــکات خرد و 

محله محور در این استان خبر داد. 
محمدهــادی ایمانیــه ، در پایان جلســه مشــترک با 
شــهرداران شــهرهای شیراز و شــهر جدید صدرا، مدیران 
معــاون  اســتان،  اجرایــی  دســتگاه های  از  تعــدادی  کل 
سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری، فرماندار شیراز 
و سایر مسئولان ذیربط با بیان اینکه مدتی  است تاش 
می کنیــم تــا مشــکات خــرد در شــهرهای شــیراز و شــهر 
جدید صدرا احصا و مرتفع شــود، از ایجاد طرحی با نام 

»جهاد امید« در قالب یک قرارگاه خبر داد.
وی بــا ابــراز امیــدواری از اینکــه این اقدام در ســایر 
شهرستان های فارس هم اجرا شود، افزود: ممکن است 
از برخی از مشــکات به عنوان مشــکات خرد نام بریم 
امــا برای ســاکنین ایــن محات، تک تک ایــن موضوعات 
دارای اهمیــت اســت لــذا بــا ایجــاد طــرح جهــاد امیــد در 
قالب یک قرارگاه امیدواریم بتوانیم گام موثر دیگری در 
دولت ســیزدهم برای حل مشــکات مردم در کوتاه ترین 

زمان ممکن، برداریم.
اســتاندار فارس با بیان اینکه شــهرداران شــهرهای 
و  اجرایــی  دســتگاه   11 و  صــدرا  جدیــد  شــهر  و  شــیراز 
خدمات رســان از جملــه آب و فاضــاب، شــرکت توزیــع 
بــرق، شــرکت گاز، شــرکت مخابــرات و... تاکنــون 6۴۰ 
مشــکل خــرد را احصــا کرده اند، گفت: این 6۴۰ مشــکل 
در 1۵۲ محلــه شــهر شــیراز و شــهر جدیــد صــدرا احصــا 
شــده اســت کــه آنــان را بــا درج جزئیــات، دســته بندی و 

مشخص کرده ایم.
ایمانیه تصریح کرد: به مدیران کل این دســتگاه ها 
دو هفتــه فرصــت داده ایــم کــه طــی این مدت مشــخص 
کننــد چگونــه طــی دو ماه آینده این مشــکات قابل حل 

شدن است.
 وی ادامه داد: پس از دو هفته مشــخص می شــود 
که این مشــکات تا دو ماه آینده قابل حل شــدن اســت 
یــا مدیــران اعــام می کنند بــه دلایل منطقــی امکان پذیر 
نیســت این موارد تا پایان ســال برطرف شود؛ درصورتی 
کــه حل مشــکات به مســائل مالــی و اعتبــارات نیازمند 
بــا مدیــران کل  کمــک می کنیــم و همــراه  باشــد حتمــاً 
مربوطــه بــه دفاتــر وزیــران می رویــم تــا اعتبــارات لازم را 

جذب کنیم. 
اســتاندار فــارس بــا تاکیــد بــر اینکه برای هــر کدام 
از مــوارد 11 گانــه بــه عــاوه ســازمان شــهرداری شــیراز و 
شــهرداری شــهر جدید صــدرا، یک پیگیر معیــن کرده ایم 
و مشــخص شــده پیگیری کننده هر ســازمان چه کســی 
اســت، افزود: با جدیت شــوراهای اســامی و شهرداران 
و  مســاجد  امــور  و  می کننــد  مراقبــت  صــدرا  و  شــیراز 
پایگاه هــای مقاومــت نیز در این زمینــه نظارت، همکاری 

و همراهی می کنند.
ایمانیــه بیــان کــرد: طــی دو هفته آینــده جمع بندی 
دیگری خواهیم داشت و با جلسات پیاپی تا پایان سال 

اکثر این 6۴۰ مشکل را حل خواهیم کرد.

کاهش2درجهدمایمنازل،
پایداریجریانگازصنایعرا

تضمینمیکند
عیســی جمال نیکویی مدیرعامل شرکت گاز گیان 
گفــت: کاهش ۲ درجه دمای منازل، پایداری جریان گاز 

صنایع را تضمین خواهد کرد. 
بــه گــزارش روابــط عمومــی گاز گیــان، مدیرعامــل 
شــرکت گاز گیــان در برنامــه زنده رادیویــی و تلویزیونی 
شــهر ما گفت: هم اکنون بیش از ۷۰ درصد )بین 1۲ تا 
16 میلیون مترمکعب( مصارف گاز در اســتان مربوط به 

بخش خانگی است.
وی درخصــوص اهمیــت موضوع صرفــه جویی برای 
رونــق واحدهــای تولیدی اســتان، اظهار داشــت: کاهش 
۲ درجــه ای دمــای منازل، موجب صرفه جویی حدود 1.۴ 
میلیــون مترمکعــب )بیــش از 1۰ درصــدی( گاز در ایــن 
بخش خواهد شد که معادل مجموع مصرف گاز صنایع 

استان است.
مدیرعامل شرکت گاز گیان در همین راستا افزود: 
تحقــق ایــن مهــم موجــب رفــع کامــل محدودیــت گاز در 
بخــش صنعتــی می شــود و ایــن امــر تنهــا بــا انجــام چند 
کار ساده مانند پوشیدن لباس های ضخیم و زمستانی، 
اســتفاده از وســایل گرمایشــی اســتاندارد، بســتن درب 
اتاق های خالی، استفاده از پرده های ضخیم و.... میسر 

خواهد شد. 
جمــال نیکویــی در ادامــه بیــان کــرد: بحمــدالله بــا 
مدیریت مصرف، شاهد افت فشار گاز در استان نبودیم 
ولی اعمال محدودیت مصرف در بخش صنعتی اســتان 
بــه علــت برنامــه ریــزی جهــت پایــداری شــبکه در همــه 
مناطــق کشــور اســت.  وی در بخشــی دیگــر درخصوص 
اقدامــات صــورت گرفتــه بــرای مدیریــت مصــرف گاز در 
اســتان گفــت: از ابتــدای آذرمــاه امســال تاکنــون، طــرح 
پایــش دمــای ادارات در حال انجام اســت و کلیه ادارات 
و نهادهای مدنظر موظفند که دمای محیط کاری خود را 

در سطح 18 درجه حفظ کنند.

کلنگزنیپروژهکلینیکتخصصی
وشعبهتأمیناجتماعیلاهیجانبا

۷000مترمربعزیربنا
با حضور معاون بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی ، نماینده مردم 
شهرســتان لاهیجان در مجلس شــورای اسامی ، معاون هماهنگی 
امــور عمرانــی اســتاندار گیــان ، فرمانــدار لاهیجــان ؛ مدیــرکل فنــی 
مهندسی و مدیرکل امور استان های سازمان تأمین اجتماعی و مدیران 
کل و درمــان تأمین اجتماعی اســتان گیــان و نیز جمعی از مدیران و 
مسئولان محلی ، کلنگ احداث ساختمان جدید کلینیک تخصصی و 

شعبه تأمین اجتماعی لاهیجان به زمین زده شد.
به  گزارش روابط عمومی و امور فرهنگی اداره کل تأمین اجتماعی 
استان گیان، این پروژه در زمینی به مساحت 661۷ متر مربع و در 
ســه ســاختمان مســتقل ســه طبقه شــامل 38۴1 متر مربع کلینیک 
تخصصــی، ۲۵۲۲ متــر مربــع شــعبه و ۴۲1 متــر مربــع مرکــز رفاهــی 

احداث خواهد شد.
در   13۵۲ ســال  از  لاهیجــان  در  تأمین اجتماعــی  ســازمان 
و  دارد  فعالیــت  منطقــه  بیمه شــدگان  بــه  خدمــات  ارائــه  زمینــه 
بخــش  دو  هــر  کــه  تأمین اجتماعــی لاهیجــان  قدیمــی  ســاختمان 
بیمــه ای و درمانــی در آن مســتقر بودنــد، از چنــد ســال پیــش بــا 
هــدف توســعه مرکــز درمانــی، به طــور کامــل در اختیــار مدیریــت 
مســتقر  اســتیجاری  ســاختمان  در  شــعبه  و  گرفتــه  قــرار  درمــان 
شــد کــه بــا اجــرای ایــن پــروژه، هــر دو بخــش بیمــه ای و درمانــی 
شــرکای  شــأن  خــور  در  و  مناســب  مکانــی  در  تأمین اجتماعــی 
 اجتماعــی در مجــاورت یکدیگــر بــه ارائــه خدمت خواهنــد پرداخت.
براساس این گزارش، تأمین اجتماعی لاهیجان در حال حاضر بیش 
از 8۲ هــزار نفــر جمعیــت را تحــت پوشــش دارد کــه افــزون بــر 3۲ 
هــزار نفــر آنــان را بیمه شــدگان اصلی، حدود 11 هــزار و ۵۰۰ نفر را 
 مستمری بگیران و مابقی را افراد تبعی این گروه ها تشکیل می دهند.
معاون بیمه ای ســازمان تأمین اجتماعی که امروز شــنبه 16 دی ماه 
بــرای کلنگ زنــی ایــن پــروژه به اســتان گیان ســفر کــرد، در جریان 
مســئولان  و  گیــان  اســتاندار  معــاون  بــا  در نشســت  ســفر  ایــن 
شهرســتان لاهیجــان بــا تأکیــد بــر اینکــه ســازمان تأمین اجتماعــی 
لاهیجــان  تأمین اجتماعــی  جدیــد  ســاختمان  پــروژه  اجــرای  بــرای 
مشــکل اعتباری ندارد، اظهار امیدواری کرد با حمایت و مســاعدت 
 مسئولان محلی، این پروژه در مدت دو سال به بهره برداری برسد.
محمــدی در لاهیجــان و در دیــدار مهنــدس فکور معــاون هماهنگی 
امور عمرانی استاندار گیان، مهندس براتی فرماندار و رسول فرخی 
نماینده مردم شهرستان های لاهیجان و سیاهکل در مجلس شورای 
اسامی و جمعی دیگر از مسئولان محلی که در فرمانداری لاهیجان 
برگزار شد، با اشاره به تأکید مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی در 
زمینــه تســریع در آغــاز پــروژه تأمین اجتماعــی لاهیجــان گفت: این 
پروژه در ســه ســاختمان مستقل شــامل کلینک تخصصی، شعبه و 
مرکز رفاهی و هر یک در سه طبقه با حدود ۷۰۰۰ متر مربع زیربنا 
 پیش بینی شــده و فاز طراحی و نقشه کشــی آن انجام شــده است.
وی با بیان اینکه امیدواریم با مساعدت شهرداری لاهیجان و حمایت 
مسئولان، اخذ پروانه ساخت این پروژه طی هفته های آتی انجام و 
مناقصه انتخاب پیمانکار نیز در اولین فرصت انجام شــود، تجمیع 
و اســتقرار کلینیک تخصصی و شــعبه بیمه ای در کنار یکدیگر را از 
ویژگی هــای ایــن پــروژه دانســت و از آن به عنوان یکــی از پروژه های 
 بــزرگ عمرانــی ســازمان تأمین اجتماعــی در ســطح کشــور یــاد کرد.
رســول فرخی نماینده مردم شهرســتان های لاهیجان و سیاهکل در 
مجلس شورای اسامی نیز در این دیدار با تأکید بر اهمیت خدمات 
درمــان بــرای آحــاد جامعــه گفــت: مصوبــه ایجاد کلینیــک تخصصی 
لاهیجان به سال 138۴ برمی گردد که انتظار داریم با تسریع در اجرای 
 پروژه ای که امروز کلنگ زنی شد، بخشی از این تأخیر جبران شود.
ایــن  در  نیــز  گیــان  اســتاندار  عمرانــی  امــور  هماهنگــی  معــاون 
گســترده ای  ســازمان  تأمین اجتماعــی  اینکــه  بیــان  بــا  نشســت 
خدمــات  و  دارد  پوشــش  تحــت  را  فراوانــی  جمعیــت  کــه  اســت 
خوبــی ارائــه می کنــد، اذعــان داشــت: قشــری کــه بــا ایــن ســازمان 
بــودن  رایــگان  و  کارگــری هســتند  اقشــار  از  اکثــراً  دارد،  ســروکار 
 خدماتــی همچــون خدمــات درمــان بــرای آنــان حائز اهمیت اســت.
موســی فکور با اشــاره به اینکه در دولت ســیزدهم اقدامات زیادی 
برای توســعه زیرســاخت های درمان انجام شده است، گفت: ما در 
استان گیان نیازمند وجود مجموعه های درمانی تخصصی همچون 

کلینیک های تأمین اجتماعی هستیم. 
در ایــن بخــش بایــد تاشــی بیشــتر از حالــت عــادی داشــته 
باشــیم تــا جبــران عقب ماندگی هــا صــورت گیــرد و مــردم ســریع تر 
 شــاهد نتایــج کار باشــند و حــاوت و شــیرینی آن را لمــس کننــد.
فرهــاد براتــی فرمانــدار شهرســتان لاهیجــان نیــز در ایــن نشســت 
از  مطلوبــی  رضایتمنــدی  شهرســتان  مــردم  خوشــبختانه  گفــت: 
خدمات سازمان تأمین اجتماعی دارند و مسئولان مربوطه نیز همه 
 پــای کار بــوده و بــا جدیــت امــر خدمت رســانی را پیگیــری می کنند.
ایــن گــزارش حاکــی اســت در جریــان ایــن ســفر، محمــد محمــدی 
معــاون بیمــه ای ســازمان تأمین اجتماعــی از شــعبه تأمین اجتماعی 
لاهیجــان و نیــز علــی فرج زاده هــا مدیرکل فنی مهندســی و مهرزاد 
از  تأمین اجتماعــی  ســازمان  اســتان های  امــور  مدیــرکل  اکبرپــور 

بیمارستان تأمین اجتماعی لنگرود بازدید کردند.

غلامرضا احمدی رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی کلاشهر تبریز :

رسانه ها مدیران شهری را پاسخگو کنند
مریم عبدالعلی زاده - تبریز ؛

رئیس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی 
گفــت:  تبریــز  کاشــهر  اســامی  شــورای 
رســانه ها بایــد زبــان گویــای مــردم باشــند و 
افــکار عمومــی را در رســاندن مطالبــات بــه 
مســوؤلان، نمایندگــی و مدیــران را پاســخگو 

کنند.
غامرضا احمدی در جمع اهالی رسانه 
شــهر، اظهــار کــرد: مقولــۀ مشــارکت آحــاد 
مــردم خصوصاً نخبــگان فرهیخته در تعیین 
سرنوشــت خودشان و در تصمیم گیری هایی 
از نظــر  اســت،  بــه زندگیشــان مربــوط  کــه 

کارشناسان محل تامل و توجه است.
وی افــزود: بــرای شــهرداری و شــورای 
اســامی کان شــهر تبریــز هــم تحقــق وفــاق 
اجتماعــی و افزایش مشــارکت موثر مردمی، 

یک ضرورت و اولویت به حساب می آید.
رئیس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی 
شورای اسامی کان شهر تبریز با بیان اینکه 
بــرای افزایش مشــارکت مــردم در ادارۀ امور 
شــهر و تصمیم گیری های مدیریت شــهری، 
و  فرهنگســازی  آگاهی دهــی،  بسترســازی، 
افــزود:  هســتند،  هــا  راه  بهتریــن  آمــوزش 
و  فرهنگ ســازی  ایــن  در  رســانه ها  جایــگاه 
نهایتــاً جلــب مشــارکت مردمــی، جایگاهــی 
انکارناپذیر است و به رغم اینکه همۀ بخش 
را دارنــد  هــا در فرهنگســازی، ســهم خــود 
امــا هیــچ کــدام بــه انــدازۀ رســانه ها اثرگذار 

نیستند.
احمدی عنوان کرد: باید برای اســتفادۀ 
بــرای تقویــت  از ظرفیــت رســانه ها  بیشــتر 
مشــارکت مــردم در ادارۀ امور شــهر و ایجاد 
تفاهم بیشــتر بیــن مردم و مدیران شــهری، 

عملیاتــی  بســرعت  و  تعییــن  کاری  و  ســاز 
شــود، چــرا کــه عقب ماندگی هایــی در ایــن 
خصــوص داریــم و باید گام هــای بزرگتری در 

این مسیر برداریم.
وی در تبیین انتظارات خود از رسانه ها 
نیــز گفت: رســانه ها باید زبــان گویای مردم 
رســاندن  در  را  عمومــی  افــکار  و  باشــند 
مطالبات به مســوؤلان، نمایندگان و مدیران 

را پاسخگو کنند.
احمــدی همچنین به طراحی و برگزاری 
برنامــه هــای متعــدد فرهنگــی و اجتماعــی 
توسط سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
و خانواده فرهنگی شــهرداری تبریز در طول 
ســال اشــاره و اظهــار کــرد: بــه رغــم کثــرت 
برنامه های فرهنگی و اجتماعی، اما ضرورت 
دارد ایــن برنامه ها به شــکلی موثر به ســمع 

و نظــر مــردم برســند و نظــرات ایشــان هــم 
بــرای بهبــود کار در اختیــار مدیــران شــهری 

قرار گیرد.
رئیس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی 
شورای اســامی کان شهر تبریز ادامه دارد: 
انتظــار مــی رود بــا وجود رســانه هــای وزین 
تجاربــی  و  تــوان  انگیــزه،  دغدغه منــدی،  و 
داریــم،  ســراغ  رســانه ای  فعــالان  از  کــه 
برنامه های فرهنگی و اجتماعی، در راســتای 
فرهنگ ســازی و تقویــت مشــارکت عمومــی 
بیــش از گذشــته در کانــون توجــه رســانه ها 

باشد.
ســازمان  همــت  از  تمجیــد  بــا  وی 
شــهرداری  ورزشــی  و  اجتماعــی  فرهنگــی، 
تبریز در برگزاری رویداد رسانه ای تبریزنگار، 
بــه  آثــار فاخــر رســانه ای  بــه واصــل شــدن 

ایــن رویــداد رســانه ای اشــاره کــرد و گفــت: 
امیدواریــم ایــن رویــداد بــا قدرت ادامــه پیدا 

کند تا اهداف تعریف شده، تحقق یاید.
رئیس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی 
شــورای اســامی کان شــهر تبریــز از انتقــاد 
»پیوســت  داشــتن  همــراه  بــا  رســانه ها 
پیشــنهادی« اســتقبال کرد و افــزود: فعالان 
رســانه ای به عنوان ناظران بیرونی، مسائل 
شــهر را بــه خوبــی می بیننــد و می تواننــد بــه 
شــکل انتقــاد مطــرح کننــد اما ایــن انتقادها 
زمانی اثرگذارتر می شــود که حاوی پیشــنهاد 
برای برون رفت از مشــکات مدنظر باشــد و 
اگــر نقــد رســانه ها اینچنین باشــد، به دیدۀ 
منــت پذیرفتــه و آن را روی دیدگانمــان قــرار 

می دهیم.

74 تن گاز مایع قاچاق در رفسنجان توقیف شد

140 هزار داوطلب نخبه با هلال احمر همکاری دارند

فرمانده انتظامی رفسنجان از توقیف سه دستگاه 
تانکر حامل ۷۴ تن گاز مایع قاچاق در شهرستان خبر 

داد.
بــه گــزارش ایرنــا بــه نقــل از پایــگاه خبــری پلیس 
کرمان، سرهنگ اکبر نجفی روز دوشنبه اظهارداشت: 
در اجــرای طــرح کنتــرل راه هــای مواصاتی شهرســتان 
بــا اعــزام تیم هایــی از یگان هــای انتظامــی بــا محوریت 

پلیس آگاهی به جاده های اصلی ســه دســتگاه تریلر 
کــه اقــدام به حمــل گاز مایع قاچــاق می کردند، توقیف 

شد.
وی بیان کرد: از این سه دستگاه تانکر در مجموع 
۷۴ تن گاز مایع قاچاق کشف و سه متهم دستگیر که 
پس از تشکیل پرونده به مرجع قضایی معرفی شدند.
فرمانــده انتظامــی رفســنجان با تاکید بر اســتمرار 

طرح هــای مبــارزه بــا قاچــاق ســوخت در تمــام نقــاط 
شهرســتان خاطرنشان کرد: تاش مستمر و همیشگی 
پلیــس بــر این اســت کــه با همــکاری و همدلی مردم و 
دیگــر ســازمان های مرتبــط بــا ایــن پدیده شــوم به طور 

جدی مقابله شود.
رفســنجان در فاصله 1۰۰ کیولومتری شــمال غرب 

مرکز استان کرمان قرار دارد.

رییس جمعیت هال  احمر اعام کرد: در زمان حاضر تعداد 
1۴۰ هزار نفر داوطلب نخبه با این مجموعه همکاری دارند.

پیرحسین کولیوند روز دوشنبه در جمع خبرنگاران در تبریز، 
مجموع داوطلبان جمعیت هال احمر جمهوری اسامی ایران را ۲ 
میلیون و 8۰۰ هزار نفر اعام و اضافه کرد: این رقم در سال های 
گذشــته حدود ۵۰۰ هزار نفر بود که تاش می کنیم روند جذب 

داوطلبان به خصوص در حوزه نخبه را تسریع کنیم.
وی یــادآور شــد: بــا افزایش تعداد داوطلبــان نخبه در هال 
احمر آموزش های تخصصی را در شــهرها و اســتان های مختلف 

را ارتقا می دهیم. کولیوند از توسعه و تقویت خانه های هال در 
کشور خبر داد و با اشاره به اینکه گام های استوار و مهمی در این 
زمینه برداشــته شــده اســت، افزود: هم اکنون حدود هفت هزار 

خانه هال مشغول فعالیت هستند.
به گفته وی قرار اســت تعداد این خانه ها در کشــور به 6۰ 
هزار باب برسد. کولیوند اجرای طرح های اجتماع محور را یکی از 
اولویت های اصلی هال احمر خواند و گفت: در راستای مهارت 
آموزی بانوان سرپرست خانوار تحت پوشش کمیته امداد، تاکنون 
تعــداد ۹ هــزار بانــوی سرپرســت خانــوار در دوره هــای آموزشــی 

مختلف شرکت کرده اند.
وی یکی از جدیدترین اقدامات جمعیت هال احمر در حوزه 
آموزشــی و فرهنگــی را راه اندازی کانون طــاب و آموزش 6۰ هزار 
طلبه عنوان و اظهار کرد: بر همین اساس امسال خدمات هال 
احمر در جریان حج و اربعین حسینی نسبت به سال های گذشته 
افزایش چشم گیری داشت به گونه ای که از نجف تا کربا چهار 
باب بیمارســتان، 3۲ پایگاه ســامت، تعدادی پایگاه های امداد و 
نجــات ایجــاد و تعداد چهــار هزار و ۵۰۰ داوطلــب را برای خدمات 

رسانی به زائران سامان دهی کردیم.

 ��استاندارهرمزگان از اعام  آمادگی هلدینگ پتروپالایش اصفهان برای سرمایه گذاری چهار 
میلیارد یورویی و اشتغال چهار هزار نفری به صورت مستقیم در این استان خبر داد.

 ��بــه گــزارش روابــط عمومی و بین الملــل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، مهدی دوســتی در 
نشست با مدیرعامل و مدیران هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشاره به اعام آمادگی این شرکت 
برای سرمایه گذاری در هرمزگان اظهارکرد: مجموعه دولت در استان هرمزگان به صورت تمام قد 
در کنار سرمایه گذاران است، از این رو تمامی مجوزها در قالب کیف سرمایه گذاری در سریع ترین 

زمان ممکن اعطا خواهد شد.
 ��وی عنوان کرد: زمین برای آغاز پروژه به قید فوریت تخصیص داده می شود و برای احداث 
سازه های دریایی و اسکله اختصاصی نیز نهایت همکاری انجام خواهد شد، ضمن اینکه پیشنهاد 
می کنیم که طی تفاهم نامه ای با سازمان بنادر و ایزوایکو از اسکله های موجود نیز استفاده کنید.
 ��نماینده عالی دولت در اســتان هرمزگان اضافه  کرد: این ســرمایه گذاری که به نوعی طرح 
ملی نیز محسوب می شود به میزان چهار میلیارد یورو و زمینه اشتغال زایی مستقیم چهار هزار 

نفر و غیرمستقیم 1۲هزار نفر است و از این رو این طرح برای ما دارای ارزش زیادی است.
 ��وی افزود: این سرمایه گذاری شامل پتروشیمی، زنجیره ارزش پروپیلن، پالایشگاه 1۲۰ هزار 
بشکه ای، مجتمع تولید اوره، آمونیاک و پارک گوگردی، LAB سوم و الکل های چرب اول، تانکفارم 

و تاسیسات بانکرینگ و واحدهای دیگر صنعتی و تولیدی می شود.
 ��دوستی ادامه داد: هرمزگان عاوه بر تمام مزیت هایی که دارد محل مطلوبی برای تبادلات 
بین واحدی و بین محصولی است چنانچه می توانید از ظرفیت های موجود در این استان و حتی 

استان های همسایه مانند کرمان نیز برای توسعه زنجیره ها بهره بگیرید.

با هدف خدمت رسانی و تامین پایدار آب شرب، 1۰۰۰ متر مکعب مخزن در روستاهای 
یحیی آباد و ریسه نطنز درحال احداث است .

مدیرعامــل آبفــای اســتان اصفهــان  اعام کرد: احــداث مخزن ۵۰۰ مترمکعبی روســتای 
یحیی آباد نطنز که از مهرماه ســال جاری عملیاتی شــده، هم اکنون به پیشــرفت 8۰ درصدی 

رسیده و پیش بینی می شود تا پایان سال جاری به بهره برداری برسد. 
حســین اکبریان افزود: با اجرای این پروژه آب شــرب روســتای یحیی آباد و شــهر طرق 
رود به صورت پایدار تامین می شود و در طول سال مردم این منطقه با کمبود و افت فشار 

آب مواجه نخواهند شد.
وی با اشاره به اجرای عملیات احداث مخزن ۵۰۰ متر مکعبی  روستای ریسه اعام کرد: 
عملیات احداث مخزن ۵۰۰ متر مکعبی روســتای ریســه نیز با هدف تامین پایدار آب شــرب 
اهالی روســتاهای خفر، ریســه و دســتجرد از مهر ماه ســال جاری آغاز شــده و هم اکنون 3۵ 

درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
مدیــر عامــل آبفــای اســتان اصفهــان اعتبارلازم بــرای احداث ایــن دو مخــزن را 1۴۰ هزار 
میلیارد ریال واز محل پروژه  های عمرانی عنوان کردو افزود: عملیات اجرایی 1۴ کیلومتر خط 
انتقال آب جهت اتصال این  مخازن  در دستور کار قرار دارد تا آب شرب سالم و بهداشتی به 

صورت پایدار در دسترس مردم روستاها قرار گیرد.
وی با بیان اینکه آب شــرب ۲۴ روســتا و ۲ شــهر در منطقه نطنز از طریق منابع محلی 
تامیــن مــی شــود اظهارداشــت: آب شــرب بیــش از 3۰ هــزار و ۲3۲ نفــر جمعیــت شــهری و 
روســتایی در منطقه نطنز از طریق 3۰ حلقه چاه، ۴ دهنه قنات و ۵ باب چشــمه تامین می 

شود.

 ⭕پیشنهاد سرمایه گذاری 4 میلیارد یورویی هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با اشتغال زایی 4 هزار نفری درهرمزگان 

 احداث 1000 متر مکعب مخزن 
در روستاهای نطنز

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کهریزک

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۱40260۳0۱05۳00209۳ مورخ ۱402/09/۱8 هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کهریزک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای مصطفی صابری فرزند محمدعلی بشــماره شناســنامه 2 صادره از 
شــهررضا در ششــدانگ یــک قطعــه زمین با بنای احداثی بــا کاربری مزروعی به 
مساحت ۱00 متر مربع در قسمتی از پلاک 96 فرعی از 9۳ اصلی واقع در تهران 
بخش حوزه ثبت ملک کهریزک در ازای سند مالکیت مشاعی محرز گردیده است. 
لــذا بــه منظــور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شــود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.)م الف 9۳4 (
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱402/۱0/04
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱402/۱0/۱9

سید محسن سادات حسینی - رئیس ثبت اسناد و املاک کهریزک
..............................................................................

آگهی تغییرات شــرکت ســهامی خاص توســعه ســامانه های رایانه ســماتوس به 
شناسه ملی ۱0۳8045660۳ و به شماره ثبت ۳0424 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ۱402/۱0/۱6 تصمیمات ذیل اتخاذ شد سرمایه 
شــرکت از مبلغ ۳.000.000ریال به مبلغ ۱.200.000.000ریال منقســم به 
4.000.000ســهم ۳00ریالی بانام از محل ســود تقســیم نشده افزایش یافته 
اســت و ماده مربوطه در اساســنامه بشــرح ذیل اصلاح گردید : ســرمایه شرکت 
مبلغ ۱.200.000.000ریال منقسم به 4.000.000سهم ۳00ریالی با نام می 
باشــد که تماماً پرداخت گردیده اســت. اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان 
خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )۱640570(

آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص ماده 12 قانون زمین شهری

کمیســیون تشــخیص موضوع ماده 12 قانون زمین شــهری در اســتان کردســتان به موجب نظریه مندرج در جدول ذیل دایرساختمانی )د-ا-ی-ر-س-ا-خ-ت-
م-ا-ن-ی( اعلام نموده اســت، لذا با توجه عدم دسترســی به مالکین و به اســتناد مصوبه مورخ 70/11/23 مجمع تشــخیص مصلحت نظام مراتب در دو نوبت 
و به فاصله ده روز به اطلاع مالکین و صاحبان حقوق قانونی می رســاند. در صورت اعتراض به نظریه صادره اعتراض خود را حداکثر ظرف مدت ســه ماه از تاریخ 

انتشارآخرین آگهی به مراجع صالح قضایی تقدیم دارند. در صورت عدم اعتراض در فرجه زمانی یاد شد نظریه صادره قطعی است.

مساحت محل وقوعتاریخنوعیتشماره رأی
پلاک ثبتی)مترمربع(

YXنقاط

4009030.07613833.721

پلاک 94.36سقز )قوخ(1402/10/10دایرساختمانی2947 از  قسمتی  در  واقع 
ثبتی 1889 اصلی 

4009026.01613854.502

4009015.68613847.053

4009018.89613831.114
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سیاستهایاعتباریبانک
توسعهصادراتایرانتبیین

شد
توســعه  بانــک  اعتبــارات  معــاون 
صــادرات ایران در مجمع پایش عملکرد 
۹ ماهــه شــعب بانک توســعه صــادرات 
ایــران سیاســت گــذاری هــای ایــن بانک 
را در حــوزه منابــع، مصــارف و بانکداری 

شرکتی تشریح کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، 
رضــا ســاعدی فــر در این نشســت که بــا حضــور مدیرعامل، 
هیــات مدیــره و روســای شــعب بانــک تشــکیل شــد، اهــم 
سیاســت هــای اعتبــاری بانــک را بــر شــمرد و گفــت: جــذب 
منابــع کــم هزینــه و افزایــش درآمد بانک بطــور جدی مبنای 

تصمیم گیری در تمامی فعالیت های شعب و ستاد است.
وی بــا تاکیــد بــر اهمیــت پیگیــری و وصــول مطالبــات 
ارائــه  داشــت:  اظهــار  بانــک،  اعتبــاری  ارکان  کلیــه  توســط 
تســهیات و خدمــات به مشــتریان بــا رویکــرد اولویت دهی 
تأمیــن مالــی مشــتریان صادراتــی و شــرکت های دانــش  بــه 
بنیــان و همچنیــن نظــارت بــر مصــرف صحیــح منابــع بانــک 
در فعالیت هــای تولیــدی و صادراتــی مشــتریان بــا تمرکــز بر 
هزینه کرد تســهیات از محل حســاب های مشــتری نزد بانک 

در دستور کار بانک قرار دارد.
ســاعدی فر با اشــاره بــه محدودیت منابــع بانک جهت 
پرداخــت تســهیات گفــت:، ارکان اعتبــاری شــعب در زمــان 
اخــذ درخواســت هــای تامیــن مالــی مشــتریان مــی تواننــد 
نســبت بــه هدایــت بخشــی از نیــاز متقاضیــان بــه ســمت 
تامیــن مالــی از طریــق بــازار ســرمایه از جملــه تامیــن مالــی 
اســامی  مالــی  اوراق  انتشــار  و   )Crowdfunding(جمعــی

اقدام کنند.
معــاون اعتبارات، ضمن تاکید بر لزوم تناســب گردش 
حســاب هــای مشــتریان با تســهیات و خدمــات دریافتی از 
بانــک، اظهــار داشــت: بــا توجــه بــه محدودیت منابــع بانک، 
گفــت: حداکثر مبلغ تســهیات ریالی قابــل پرداخت معادل 
پنج برابر میانگین وزنی حســاب های مشــتری برای خرید دین 
اعتباراســنادی ریالی وخرید دین اسناد تجاری )چک( معتبر 
بــا سررســید حداکثــر ششــماهه و ۴ برابــر میانگیــن وزنــی 
حســاب های مشــتری بــرای ســایر تســهیات پرداختــی در نظر 

گرفته شده است.
معاون اعتبارات بانک توســعه صادرات ایران در ادامه 
این نشست به تشریح سیاست های تعیین شده در کمیته 
ویــژه نظــارت بــر نحــوه مصــرف تســهیات کان پرداخــت و 
گفت: در راستای نظارت بر نحوه اجرای مصوبات صادره در 
ارکان اعتباری بانک، شــعب موظفند در فواصل زمانی ســه 
ماهانه)فصلــی( گزارشــات نظارتــی درخصــوص نحوه نظارت 
بر مصرف تسهیات و تعهدات کان را به معاونت اعتبارات 

ارسال کنند.
زیرساخت های لازم برای توسعه بانکداری شرکتی 

در بانک توسعه صادرات ایران
معــاون اعتبارات بانک توســعه صــادرات ایران با اعام 
اینکه انعقاد تفاهم نامه با شرکت ها و هلدینگ های بزرگ 
که دارای فروش بیش از ۵ هزار میلیارد تومان هســتند در 
دســتور کار اســت، گفــت: طــرح 8 المــاس بانک به شــرکت 
هــا و هلدینــگ هــای مدنظــر در راســتای توســعه بانکــداری 
شرکتی ارایه شده که شامل پرداخت و تخصیص تسهیات 
ارزی، حد خرید دین، مرابحه واردات کالا، سرمایه درگردش 
ریالی، ســقف انواع ضمانتنامه، انتشــار اوراق، ســقف تعهد 
ارائه برگ ســبز گمرکی و گشــایش اعتبارات اسنادی داخلی 

ریالی می شود.
انتظارات از شعب بانک توسعه صادرات ایران

ســاعدی فــر بــا اشــاره بــه اینکــه بــا آغــاز سیاســت هــای 
اعتباری جدید بانک، لزوم جدیت در عملکرد شــعب بیش از 
گذشته احساس می شود گفت: شعب موظفند در بازه زمانی 
یــک ماهــه بــه مصوبات ارســالی از ســوی کارگروه های ســتاد 
تسهیل و رفع موانع تولید پاسخ داده و قراردادهای تسهیاتی 
را مطابــق نظــرات مدیریت محتــرم امور حقوقی تکمیل کنند. 
وی یاداور شــد: شــعب مکلفند ضمن برگزاری منظم جلسات 
کمیته وصول مطالبات خود، مصوبات پیشنهادی کمیته های 
مذکور را براساس دستورالعمل وصول مطالبات تنظیم کرده 
و بــا ایجــاد زمینه مناســب بــرای وصول مطالبــات، راهکارهای 
متنوع به مشتریان ارایه دهند.معاون اعتبارات بانک توسعه 
صــادرات ایــران ابــراز امیــدواری کــرد بانــک بــا همفکــری و 
هم افزایــی شــعب و ارکان اعتبــاری بانــک در مســیر اجــرای 

سیاست های جدید اعتباری موفق عمل کند.

نشستتخصصینقدو
ارزیابیبانکهادرمسیر

تحولدیجیتالبرگزارمیگردد.
نشســت تخصصــی نقــد و ارزیابــی 
بانــک هــا در مســیر تحــول دیجیتــال بــه 
میزبانــی بانــک مســکن بــا حضــور معاون 
فنــاوری اطاعــات ایــن بانــک ، روز ســه 
نهمیــن  حاشــیه  در  1۹دیمــاه  شــنبه 
مرکــز  در  تراکنــش  نمایشــگاه تخصصــی 

آفرینش ها و کانون هتل لاله برگزار می شود
عصــر اقتصــاد:  در این نشســت که عضو هیات مدیره و 
قائــم مقــام بانک ســپه، مدیرعامل هلدینگ بانک صــادرات و 
عضو کارگروه بانکداری دیجیتال وزارت امور اقتصادی و دارایی 
حضور دارند؛ شــرکت ناواکو به عنوان شــرکت مادر تخصصی 
فنــاوری و نــوآوری بانــک مســکن برگــزار کننــده ایــن نشســت 
تخصصــی نقــد و ارزیابــی بانک هــا در مســیر تحــول دیجیتال 
است. همچنین در این نشست که مدیریت آن را دکتر رسول 
لطفی معاون فناوری اطاعات بانک مســکن برعهده دارد، در 
مــورد روندهــای مهــم تاثیرگــذار بر اکوسیســتم خدمــات مالی 
دیجیتــال و نقش هــای نویــن بانک ها، تحلیــل وضعیت فعلی 
بانکــداری دیجیتــال در ایــران، الزامــات قانونــی بانــک مرکــزی 
جمهــوری اســامی ایــران و تاثیــر آن بــر وضع موجــود بانک ها 
بحث و تبادل نظرانجام می شود. این نشست و سایر نشست 
هــای تخصصی نهمین نمایشــگاه تراکنش ایــران، با رویکردی 
نوآورانه، در کنار برپایی سه رویداد دیگر یعنی جشنواره چهره 
های ماندگار و مدیران موثر، جشنواره انتخاب محصولات برتر 
سال و جشنواره رساله دکتری سال و حضور پر رنگ تعدادی 

از بانک ها و شرکت های وابسته برگزار می شود.

معاونتاعتباریوبینالملپستبانکایران؛

بخشنامهتسهیلاتنوسازی
وبهسازیمسکنروستایی

سال۱402راابلاغکرد
المــل  بیــن  و  اعتبــاری  معاونــت 
بانــک بخشــنامه تســهیات نوســازی و 
بهســازی مسکن روستایی سال 1۴۰۲، 
تصویــب نامــه هیــات وزیــران و بانــک 
مرکــزی جمهــوری اســامی ایــران را بــه 
شــعب بانــک در سراســر کشــور ابــاغ 

کرد.
بــه گــزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، 
بــا تصویــب هیــات وزیــران و اعــام شــورای پــول و اعتبــار، 
سقف فردی تسهیات طرح ویژه بهسازی و نوسازی مسکن 
در روســتاها و شــهرهای زیــر ۲۵ هــزار نفــر بــرای هرواحــد 
مسکونی سه هزار و ۵۰۰ میلیون ریال تعیین شده است.

دوران  بــرای  ســود  نــرخ  بخشــنامه،  ایــن  اســاس  بــر 
مشــارکت مدنی و فروش اقســاطی پنج درصد است و بانک 
ســود دوره مشــارکت مدنــی را بــه اصــل تســهیات اضافــه و 

پس آن تقسط می کند.
بازپرداخــت  دوره  و  ســاخت  دوره  مجمــوع  همچنیــن 
اقســاط برای شــخص حقیقی و مجموعه  ســازان ۲۴۰ ماه در 
نظر گرفته شده است که طول دوره ساخت ۲۴ ماه و باقی 

به عنوان دوره فروش اقساطی محاسبه می شود.

پرداختبیشاز۱000میلیارد
ریالوامقرضالحسنه

آذر  در  ملــل  اعتبــاری  موسســه 
مــاه بیــش از1۰۰۰ میلیــارد ریــال وام 
قرض الحســنه به متقاضیان پرداخت 

کرد.
عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
راســتای  در  موسســه  ایــن  ملــل:  اعتبــاری  موسســه 
مبلــغ  خانواده هــا  توانمنــدی  و  اجتماعــی  مســئولیت های 
 1/۰۲۲/3۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریــال وام قــرض الحســنه ازدواج و 

فرزندآوری پرداخت نمود.
ایــن گــزارش  می افزایــد موسســه اعتباری ملــل در آذر 
ماه  به منظور ترویج سنت پسندیده نبی مکرم اسام)ص( 
به  3۲۲ نفر  از  جوانان  عزیز برای امر ازدواج  مبلغ  8۰۰/ 
6۵۴ میلیــون ریــال و بــرای افزایــش و جوانــی جمعیــت 61۷ 
فقــره وام قــرض الحســنه فرزنــدآوری بــه مبلــغ ۵۰۰/ 36۷ 

میلیون ریال پرداخت نمود.
گفتنــی اســت تعــداد 61۵ نفــر از متقاضیــان به منظور 
دریافــت وام قــرض الحســنه ازدواج در حــال تکمیــل پرونده 

می باشند
موسســه اعتباری ملل افزون بر پرداخت  وامهای فوق، 
نســبت بــه ارائــه طرح نیــکان با پرداخت وام قرض الحســنه 
بــه اشــخاص حقیقی تــا 3 میلیارد ریال و اشــخاص حقوقی 
تــا ۵/۷ میلیــارد ریــال با بازپرداخت حداکثــر 6۰ ماهه اقدام 

نموده است

افتتاحگلخانهمدرن60
هکتاریمشارکتیبانک
کشاورزیباحضوررئیس

جمهوردرزنجان
بــا حضــور رئیــس جمهــور، وزیــر جهــاد 
کشــاورزی، معــاون وزیر، اســتاندار و رئیس 
زنجــان،  اســتان  کشــاورزی  جهــاد  ســازمان 
گلخانــه مــدرن6۰ هکتاری که با مشــارکت و 
حمایت بانک کشاورزی احداث شده است، 

افتتاح شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانک کشــاورزی، بــا حضور 
ســید ابراهیم رئیســی و در ادامه برنامه های دور دوم ســفر 
استانی دولت مردمی به استان زنجان، گلخانه 6۰ هکتاری، 
کــه بــا اســتفاده از تســهیات ۴۰۰۰ میلیــارد ریالــی بانــک 
کشــاورزی بــا ظرفیــت تولیــد ســالانه 1۲ هــزار تــن صیفــی و 
سبزیجات در شهرک گلخانه ای وحدت واقع در شهر هیدج 
شهرســتان خرمــدره از توابــع اســتان زنجــان احــداث شــده، 
افتتــاح شــد. بر اســاس ایــن گزارش، ایــن واحــد تولیدی که 
به صورت سازه مدرن شیشه ای و مجهز به سیستم کشت 
هیدروپونیک احداث شده، دومین گلخانه هوشمند و مدرن 
کشــور اســت و زمینه ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 

را برای بیش از ۵۰۰ نفر فراهم آورده است.
از محصــولات  اســت حــدود 8۵ درصــد  ذکــر  شــایان 
تولیدی این مجموعه نظیر فلفل دلمه ای، بادمجان و گوجه 

فرنگی به کشورهای اروپایی صادر خواهد شد.

رکوردحجممعاملاتبورس
کالاشکستهشد

تــا 1۵  آمارهــای ثبــت شــده از معامــات بــورس کالا 
دی مــاه امســال نشــان می دهد رکــورد حجم معامــات بازار 

فیزیکی بورس کالا شکسته شد.
رکــورد تاریخــی حجــم معامــات ســالانه بــازار فیزیکــی 
بــورس کالا کــه بــه معامله 11۷ میلیــون و ۷۲۲ هزار تن کالا 
در ســال 1۴۰1 اختصاص داشــت از ابتدای امســال تا 1۵ دی 
ماه جاری شکســته شــد تا مبادله 11۷ میلیون و 83۴ هزار 
تن محصول در بازار ســرمایه ثبت شــود و تامین مواد اولیه 
تولیــد نیــز جریان یابد. از ابتدای ســال جاری تا پایان 1۵ دی 
مــاه در مجمــوع 11۷ میلیــون و 83۴ هــزار و 36۵ تــن انواع 
کالا در بــازار فیزیکــی بــورس کالا معامله شــد. این در حالی 
اســت کــه حجم معامات بازار فیزیکی بــورس کالا در پایان 
دوازده مــاه ســال گذشــته، 11۷ میلیــون و ۷۲۲ هــزار و ۴1۵ 
تــن محصــول بــود. همچنیــن ارزش معامــات بــازار فیزیکی 
بــورس کالا از ابتــدای ســال تــا 1۵ دی مــاه بــه 1131 هــزار 
میلیارد تومان رسید تا حجم و ارزش معامات بازار فیزیکی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتیب با رشد ۲۹ و 68 

درصدی مواجه شود.

رئیس اداره نظارت بر انتشار و ثبت اوراق بدهی سازمان بورس اعلام کرد:

صدور مجوز انتشار 75 هزار و 195 میلیارد تومان اوارق بدهی

عصراقتصــاد: بنابــر اعــام رئیــس اداره 
نظارت بر انتشار و ثبت اوراق بدهی، حدود 
1۷۰ درخواســت تامین مالی از محل انتشــار 
اوراق بدهی در ۹ ماهه سال جاری از سوی 
شــرکت ها صــورت گرفته کــه از این تعداد با 
1۲۵ درخواســت بــه ارزش ۷۵ هــزار و 1۹۵ 

میلیارد تومان موافقت شده است.
از  نقــل  بــه  عصراقتصــاد  گــزارش  بــه 

بــورس، مرتضــی چشــان،  ســازمان 
مالــی  تامیــن  افزایــش  دربــاره 
متقاضیــان از طریــق بــازار ســرمایه 
اظهــار کــرد: حــدود 1۷۰ درخواســت 
تامیــن مالــی از محــل انتشــار اوراق 
بدهــی در ۹ ماهــه ســال جــاری از 

ســوی شــرکت ها صــورت گرفتــه کــه از ایــن 
تعداد با 1۲۵ درخواســت به ارزش ۷۵ هزار 

و 1۹۵ میلیارد تومان موافقت شده 
کــه ایــن حجــم در مقایســه بــا ۹6 
موافقــت اصولــی صــادره در ســال 
اســتقبال  افزایــش  از  نشــان   1۴۰1
بانیــان از تامیــن مالی از طریق بازار 

سرمایه دارد.
وی همچنین در ادامه به لزوم تســریع 
متقاضیان تامین مالی و مشاوران عرضه در 

خصوص تکمیل مدارک انتشــار اوراق بدهی 
جهــت تکمیــل فرآینــد تامیــن مالــی اشــاره 
کــرد و گفــت: در ۹ ماهــه ابتدایــی امســال، 
6۰ شــرکت )بخش خصوصــی( مدارک مجوز 
انتشــار اوراق بدهــی بــه ارزش 31 هــزار و 
1۵۲ میلیارد تومان را ارائه و سازمان بورس 
و اوراق بهــادار بــا درخواســت ارســالی آنهــا 

موافقت کرد.
افزایش 60 درصدی تعداد انتشار 

اوراق
چشــان تاکید کرد: بر اساس آمار ارائه 
شــده، میــزان انتشــار اوراق بدهــی در دوره 
مشابه سال قبل شامل 3۷ شرکت بوده که 
حکایــت از افزایــش حدود 6۰ درصدی تعداد 
مبلــغ  افزایــش  همچنیــن  و  اوراق  انتشــار 

تامین مالی شرکت ها دارد.
رئیــس اداره نظــارت بــر انتشــار و ثبت 
دیگــر  یکــی  گفــت:  پایــان  در  بدهــی  اوراق 
از نکاتــی کــه شــرکت ها بــا توجــه بــه رشــد 
روزافــزون ابزار مرابحه در مقایســه با ســایر 
ابزارهــا بایــد بــدان توجه کنند، لــزوم هزینه 
کــرد مبلــغ اوراق منتشــره در موضوع عنوان 
شــده در گــزارش توجیهــی اســت، چــرا کــه 
شــرکت ها موظفنــد پــس از انتشــار اوراق، 
مــدارک خریــد دارایــی موضوع انتشــار اوراق 
مرابحه را ظرف مهلت معینی به ناشر اوراق 

ارائه کنند.

 همسویی راهبردهای بانک توسعه تعاون 
با برنامه های تحولی معاونت تعاون

حضور بانک سینا در نهمین نمایشگاه تراکنش ایران با معرفی محصولات و خدمات جدید

عامــل  مدیــر 
توســعه  بانــک 
تعاون اعام داشت 
بانــک  راهبردهــای 
بــا  تعــاون  توســعه 
برنامــه هــای تحولــی معاونت تعاون همســو 

است.
محمد شــیخ حســینی مدیر عامل بانک 
توســعه تعاون در حضور ویس کرمی معاون 
تعــاون وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی 
معــاون  تحولــی  برنامه هــای  داشــت:  اظهــار 
تعاون بســیار هوشــمندانه می باشــد ایشان 
بــا آگاهــی کامــل از نقش آفرینــی و وظایــف 
بازیگران بخش تعاون انســجام و هماهنگی 
و هــم افزایــی میــان اجــزا و ارکان بخــش را 
در نظــر دارنــد و راهبــری تعــاون را بــا همین 

رویکرد انجام می دهند.
نمــود:  تصریــح  حســینی  شــیخ 
الهام بخــش،  تعــاون  معــاون  رهنمودهــای 
راهبــردی و امیدآفریــن اســت، از تاکیــدات و 
نقطه نظرات مطرح شده توسط ایشان، سه 
راهبرد بانک توســعه تعاون برای سال آینده 

قابل استخراج است.
شــده  ارائــه  هــای  برنامــه  افــزود:  وی 
معــاون تعــاون در رابطه با تقویت بنیه مالی 
بخــش تعــاون و تامیــن مالــی بــا محوریــت 
بانــک توســعه تعاون انطباق کامــل با برنامه 
هــا و رویکردهایــی اســت کــه در ایــن بانــک 
دنبــال شــده اســت. افزایــش ســرمایه بانــک 
بــا هماهنگــی و هــم افزایــی مســئولین، در 
بالاترین ســطوح توجه و عنایت وزیر تعاون، 

کار و رفــاه اجتماعــی و نقش آفرینــی تمامــی 
ارکان تعــاون بــه ویــژه معاونــت تعــاون، اتاق 
تعــاون، کمیســیون های تخصصــی مجلس و 

نمایندگان محقق گردید.
ایــن مقــام بانکی گفت: تــداوم افزایش 
ســرمایه، در حــال حاضــر نیــز بــا اســتفاده از 
طریــق  از  و  قانونــی  هــای  ظرفیــت  تمامــی 
کمیتــه ای در حــال پیگیــری اســت. در ایــن 
مرحله مدیران ستادی زیر مجموعه معاونت 
تعــاون نیــز به این کمیته اضافه می شــوند تا 
دســتاوردهای بیشــتری در این زمینه حاصل 

شود.
مدیــر عامــل بانک توســعه تعــاون گفت: 
بانــک مرکــزی در حــال حاضــر بــه درســتی و بــا 
هــدف کنتــرل تــورم و حفــظ ارزش پــول ملــی؛ 
محدودیت هــا و چارچوب هــای جــدی را بــرای 
کنتــرل ســمت راســت ترازنامــه بانک هــا اعمال 
می کنــد، ســمت راســت ترازنامــه مشــتمل بــر 
تســهیات دهــی بانــک هــا و موضــوع امــوال و 
اماک است. کنترل مقداری ترازنامه به گونه ای 
است که سهم هر بانک برای پرداخت تسهیات 
را بــه صــورت ماهیانه مشــخص می کنــد و هر 
گونــه عــدول از ایــن عــدد اباغــی جریمــه هــای 
سنگینی را در پی دارد. هدفگذاری بانک مرکزی 
بــه گونــه ای اســت که رشــد نقدینگــی را به ۲۷ 
درصد کاهش داده است و طی این ماهها رشد 
نقدینگی را به ۲۵ درصد می رساند و هدفگذاری 
سال آینده، رشد ۲۰ درصدی نقدینگی است تا 

تورم در سطوح پایین کنترل شود.
وی توضیــح داد: عــدد و ســهم تعیینــی 
از ســوی بانــک مرکــزی بــا توجــه به شــاخص 

هــای عمکلــردی بانــک هــا و مطابــق مدلهــای 
ارزیابــی عملکــرد از جملــه camel می باشــد 
کــه میــزان منابــع، ریســک هــای نقدینگــی، 
در  مالــی  هــای  شــاخص  و  انباشــته  ســود 
تعییــن آن نقــش دارنــد. در صورتــی کــه بــا 
همــکاری  و  تعــاون  معاونــت  هــای  حمایــت 
دســتگاههای تابعــه وزارتخانــه میــزان منابــع 
بانــک افزایــش یابــد، ســهم ماهیانــه بانــک 
بــرای پرداخــت تســهیات افزایــش می یابد و 
در نهایت نفع آن به بخش تعاون می رســد. 
هر چه وصولی تســهیات بالاتر باشد امکان 
پرداخــت تســهیات نیــز در دوره جدید بالاتر 
می رود که بر این اساس این نیاز وجود دارد 
تــا بــا درایــت خــاص معاونت تعاون، اقســاط 
تسهیات پرداختی در قالب دو خط اعتباری 
۲۰ و 3۰ هــزار میلیــارد ریالی توســط تعاونی 

ها به موقع وصول گردد.
نیــاز  ســویی  از  گفــت:  حســینی  شــیخ 
نقدینگــی بنگاههــا بــرای تــداوم تولید نیــز تا ده 
برابر افزایش یافته است و تقاضا برای دریافت 
داشــته  برابــری  چنــد  افزایــش  نیــز  تســهیات 
همیــن  در  تعــاون  توســعه  بانــک  اســت.البته 
شرایط و چارچوب ها به تکالیف و تعهدات پای 
بنــد بــوده اســت. بانک از ابزارهــای نوین تامین 
مالــی و ظرفیــت هــای بــازار ســرمایه اســتفاده 
می کنــد و همچنیــن از ابزارهای مالی و اعتباری 
از جملــه صــدور اعتبار اســنادی، اوراق بدهی از 
جملــه صکــوک و تامین مالی خــرد جمعی و نیز 

تامین مالی زنجیره ای بهره می برد.
ایــن مقــام بانکی تصریح نمــود: کفایت 
 ۲.۷ ای  محاســبه  طبــق  بانــک  در  ســرمایه 

درصد و مطابق روش دیگر حدود 6.6 درصد 
اســت و هدف این اســت کفایت ســرمایه به 

حد استاندارد 8 درصد و فراتر از آن برسد.
در ادامه سید باقر فتاحی رییس هیات 
مدیــره بانــک توســعه تعاون گفت: شــاخص 
درصــد   3.8 ســطح  در  بانــک  ایــن  در   npl
اســت کــه حــدودا نصف شــبکه بانکی اســت 
کــه نشــان دهنــده انضبــاط اعتبــاری بانــک 
اســت، تاکنون تســهیات تکلیفــی ازدواج به 
میــزان ۹۴ درصــد، فرزنــدآوری 8۵ درصــد، 
مشــاغل خانگی ۷۲ درصد و معرفی شــدگان 
بهزیســتی ۹۰ درصد محقق شــده اســت و تا 
پایــان ســال صد در صد تعهــدات ایفا خواهد 
شــد. از ۵۰ هــزار میلیــارد تومــان هدفگذاری 
 1۴۰۲ ســال  در  بانــک  پرداختــی  تســهیات 
در حــدود ۲۰ هــزار میلیــارد تومــان مرتبــط با 
تسهیات تکلیفی است. محمد جعفر ایرانی 
عضــو هیــات مدیــره بانک توســعه تعــاون در 
ایــن مراســم گفــت: انتصــاب معــاون تعــاون 
و  ارزنــده  بســیار  تعــاون  خانــواده  درون  از 
تابعــه  دســتگاههای  اســت.  بــزرگ  فرصتــی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی می توانند 
در تجهیــز منابــع بانــک نقش موثری داشــته 
باشــند. فعــال ســازی تعاونــی هــای راکد نیز 
گام مهمــی بــرای افزایــش ســهم تعــاون در 
اقتصــاد ملــی اســت. همــکاری و هماهنگــی 
مدیران اســتانی تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
و مدیر شعب استانی بانک و تشکیل کمیته 
های مشترک استانی می تواند تاثیر بسزایی 
برای تجهیز و تخصیص بهینه و حمایت بهتر 

از تعاونگران داشته باشد.

نهمین نمایشگاه تراکنش 
ایــران بــا حمایــت، مشــارکت و 
حضور مؤثر بانک سینا از امروز 
حضــور  می کنــد.  بــه کار  آغــاز 
بانک سینا در نهمین نمایشگاه تراکنش ایران با 

معرفی محصولات و خدمات جدید
بــه گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، این 
بانک در غرفه خود در این نمایشــگاه به معرفی 
محصــولات و خدمــات نویــن خــود در راســتای 
پلتفرمــی  الکترونیکــی و  بانکــداری  پیاده ســازی 

خواهد پرداخت.
بانک سینا در کنار دیگر فعالان نظام بانکی 
و صنعــت پرداخــت، بــه معرفــی برنامه های خود 
در حــوزه بانکــداری پلتفرمــی پرداختــه و خدمات 

ســامانه های سیمارت، سیبانک، سیپات، سیلیز 
و ســیپیِ کــه بخشــی از محصــولات موجــود در 
ســرزمین هوشمند سینا هستند را به مخاطبان 
معرفــی خواهــد کــرد. بانــک ســینا در بخش های 
مختلف این همایش و نمایشگاه و نشست های 

تخصصی آن نیز حضوری فعالانه دارد.
جشــنواره  بخــش  داروران  هیئــت  در 
غامرضــا   ،1۴۰۲ ســال  مانــدگار  چهره هــای 
فتحعلــی، مدیرعامــل بانــک ســینا در کنــار 11 
نفــر دیگر از مدیران ارشــد نظــام بانکی حضور 
فعــال داشــته اســت کــه در نتیجــه داوری ایــن 
نظــام  ســال  پیشکســوت  چهره هــای  هیئــت، 
بانکــی، مدیــران مؤثــر، فناوران ممتــاز و بانوان 
برگزیده سال در مراسم افتتاحیه این همایش 

معرفی خواهند شــد. همچنین مهدی باستان، 
کار  کســب و  توســعه  و  برنامه ریــزی  معــاون 
بانــک ســینا بــه عنــوان یکــی از اعضــای هیئت 
داوران جشــنواره انتخاب محصولات برتر سال 
1۴۰۲ حضــور داشــته و کاظــم نراقیــان، معاون 
فنــاوری اطاعــات و امیــر لعلــی، مدیــر امــور 
روابط عمومــی و مشــتریان بانــک ســینا نیــز به 
ترتیــب عضو کمیته علمی نشســت های »مدل 
حکمرانی داده و Open Data در جهان امروز« 
و »ارتباطــات و بازاریابــی در جهــان شــبکه ای« 

این همایش هستند.
ایــران،  تراکنــش  نمایشــگاه  حاشــیه  در 
نشســت های معرفــی محصولات جدیــد برگزار 
دو  برپایــی  بــا  ســینا  بانــک  کــه  شــد  خواهــد 

نشست در این بخش حضور خواهد داشت.
در روز سه شــنبه 1۹ دی ماه از ســاعت 1۰ 
تا 1۰:1۵ محصول سیمارت و در روز چهارشنبه 
باشــگاه   1۲:1۵ تــا   1۲ ســاعت  از  دی مــاه   ۲۰
مشــتریان و برنامه های وفاداری بانک سینا در 
ســالن غدیر مرکــز آفرینش های کانون پرورش 
فکــری بــرای مخاطبــان و عاقه منــدان معرفــی 

خواهند شد.
بــه  ایــران  تراکنــش  نمایشــگاه  نهمیــن 
عنــوان یکــی از مؤثرتریــن رویدادهــای صنایــع 
مالــی، بانکــی و پرداخــت کشــور از تاریــخ 18 
لغایــت ۲۰ دی مــاه مــاه ســال جــاری در مرکــز 
آفرینش هــای کانــون پرورش فکــری کودکان و 

نوجوانان برگزار می شود.

تازه تریــن گــزارش بانــک مرکزی نشــان می دهد میزان 
تســهیات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری پرداخت شده 
از ســوی بانــک دی تــا پایــان آذرمــاه، بالــغ بر 6 هــزار و 18۲ 

میلیارد ریال است.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانک دی، این گزارش که مربوط بــه عملکرد بانک ها 
از ابتــدای ســال جــاری تــا پایان آذرماه اســت، حکایت از آن دارد کــه بانک دی در این 
مدت ۴ هزار و 8۴3 میلیارد ریال تســهیات قرض الحســنه ازدواج به ۲ هزار و 18۷ 

پرونده پرداخت کرده است.
همچنین میزان تســهیات قرض الحســنه فرزندآوری پرداخت شــده از سوی این 
بانــک از ابتــدای ســال مالــی جــاری تــا انتهای آذر مــاه ، یک هــزار و 33۹ میلیارد ریال 

بوده است.

منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان یزد با بیش از 6۰ 
درصد رشد، از 8۰هزار میلیارد ریال عبور کرد.

به گزارش روابط عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحسنه 
مهــر ایــران ، ایــن بانــک در اســتان یزد از ابتدای ســال جــاری بیش از 
3۰هزار میلیارد ریال منابع جذب کرده و با بیش از 6۰ درصد رشد نسبت به پایان سال 

گذشته به بیش از 8۰هزار میلیارد ریال رسیده است.
نسبت مصارف بانک در استان یزد نسبت به کل منابع آن، به ۷۰درصد رسیده و 

نسبت مطالبات به مصارف این استان نیز کمتر از نیم درصد است.
شایان ذکر است بانک قرض الحسنه مهر ایران با 1۴ شعبه در استان، 8 درصد از 
نقدینگی استان یزد را به خود اختصاص داده و در کمیسیون هماهنگی بانک های استان 

رتبه ششم را کسب کرده است.

تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری 
بانک دی از مرز 6 هزار میلیارد ریال گذشت

منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان 
یزد از 8 همت فراتر رفت
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استفادهازطرحهاینوآورانهدر
بهینهسازیفضایانبارها

مدیرعامــل شــرکت فولاد هرمــزگان در بازدید از انبار شــرکت 
گفت: با توجه به طرح های توسعه ای شرکت، نیاز است در راستای 

افزایش و بهینه سازی فضای انبارها اقدامات جدی صورت گیرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت فــولاد هرمــزگان، عطااله 
معروفخانــی بــا حضور در انبارهای مرکزی، ضمــن دیدار با کارکنان 
کنترل مواد از نزدیک در جریان اقدامات اساسی که در حوزه انبارها 

انجام شده است، قرار گرفت.
مدیرعامــل شــرکت ضمــن قدردانــی از مدیــر، روئســا و کلیــه 
کارکنــان کنترل مــواد، از اقدامات ارزنده صورت گرفته تحت عنوان 
پروژه های ساماندهی و بهینه سازی فضای انبارهای موجود تشکر و 
بیان کرد: در گذشته شرایط خوبی در انبارها نداشتیم، اما طی یکی 
دو ســال اخیر به واســطه برنامه ریزی صحیح انجام شــده، گام های 
خوبی در راســتای افزایش و بهینه ســازی فضای انبارها با پیشــنهاد 
طرح های نوآورانه صورت گرفت که لازم است این اقدامات با جدیت 
دنبال شود و لازمه تحقق این اقدامات خاقیت، پشتکار و همدلی 
همکاران پرتاش معاونت خرید و مدیریت کنترل مواد را می طلبد.

مدیرعامــل شــرکت فــولاد هرمــزگان تصریــح کــرد: بــا توجــه 
ویــژه ای که در شــرکت فــولاد هرمزگان برای ایجاد انبارهای مکانیزه 
و اســتاندارد وجود دارد، امیدوار هســتیم ســریع تر فضای انبارها را 
به شرایط مطلوب و استاندارد برسانیم. در همین راستا با توجه به 
طرح توسعه شرکت از 1.۵ میلیون تن به 3.۲ میلیون تن و احداث 
خط نورد گرم، کمبود فضای موجود در کارخانه و لزوم اســتفاده از 
برخی از زمین های انبارهای مواد اولیه و قطعات و محصولات برای 
این مهم، لازم است طرح جامع انبارها قبل از توسعه فولادسازی 
و نــورد گــرم به صورت متمرکــز و خارج از محوطه کارخانه اجرایی و 

به بهره برداری برسد.
معروفخانی بیان کرد: یکی از ارکان مهم در پشتیبانی از خط 
تولید، مجموعه انبارها است که این پشتیبانی به موقع مجموعه 
انبارها از خط تولید، ثبت رکوردهای متعدد را به همراه داشته است.
وی در پایان با تاکید بر اینکه در سال جاری جهت دستیابی به 
اهداف تولید خوب عمل شده است، اظهار کرد: این موضوع نشان 
از تعهد، تاش و نجابت کارکنان اســت که در کمک به اعتای نام 
فولاد هرمزگان از هیچ کوششی دریغ نمی کنند و این امر کار مدیران 

ارشد سازمان را در جبران زحمات کارکنان دشوارتر می کند.

برگزاریجلسهتخصصیپذیرش
پردیسصنایعمعدنیدرفولاد

سنگان
دومین جلسه شورای تخصصی پذیرش پردیس فناوری صنایع 
معدنــی بــا حضــور مدیــرکل اداره صنعت، معــدن، تجارت اســتان، 
معاونت توسعه فناوری پارک علم و فناوری خراسان و سایر اعضای 

شورا در محل شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان برگزار شد.
بــه گــزارش خبرنــگار روابــط عمومــی فــولاد ســنگان، در ایــن 
نشست تقاضای جابجایی و پذیرش سه شرکت دانش بنیان رشد 
یافته و یک هســته فناور پیش رشــد، مورد بررســی قرار گرفت، که 
با توجه به حوزه کاری این شرکت ها در حوزه صنایع معدنی مورد 

پذیرش قرار گرفتند.
همچنین تقاضای شرکت رشد یافته در پردیس فناوری صنایع 
معدنی با توجه به زمینه کاری که مربوط به بازفرآوری مواد معدنی 
و مخصوصا عناصر نادر است و همچنین با توجه به آیین نامه های 

مربوطه، مورد بررسی و پذیرش قرار گرفت.
در این جلسه ایده محوری سامانه مدیریت هوشمند تامین 
کنندگان کالا و خدمات توسط تیم مربوطه به عنوان هسته پیش 
رشــد مورد بررســی و پذیرش اعضای شورای تخصصی پردیس قرار 

گرفت.

رونماییازقراردادتحقیقاتی
پژوهشوتوسعهفناوریبازیافت
لاستیکهایفوقسنگینمعدنی

مدیــر پژوهــش شــرکت تهیــه و تولیــد مــواد معدنی ایــران از 
رونمایــی قــرارداد تحقیقاتــی پژوهــش و توســعه فنــاوری بازیافــت 
لاستیک های فوق سنگین معدنی در افتتاحیه پنجمین جشنواره و 

نمایشگاه ملی فولاد خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی ایمپاســکو، عباس جعفــری مدیر 
پژوهش ایمپاســکو در این باره توضیح داد: واحد پژوهش شــرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی ایران در راستای بومی سازی فرآیندها و 
تجهیزات و در جهت ماموریت شرکت در خصوص حفظ و حراست 
از محیط زیست و منابع طبیعی و استفاده اقتصادی از باطله ها و 

پسماندهای معدن کاری اقداماتی در دستور کار دارد.
وی افــزود: از همیــن بــاب پــس از امــکان ســنجی های اولیــه 
مقدمــات انعقــاد قــرارداد تحقیقاتــی بــا عنــوان پژوهش و توســعه 
فناوری بازیافت لاستیک های فوق سنگین معدنی در مقیاس نیمه 

صنعتی میان شرکت با دانشگاه اصفهان فراهم شده است.
جعفری تصریح کرد: تکنولوژی مربوط به فرآیند بازیافت 
لاســتیک های فــوق ســنگین تنهــا در اختیــار تعــداد معــدودی از 
کشــورهای دنیاســت و بــا انجــام ایــن پژوهــش شــرکت تهیــه و 
تولیــد مــواد معدنــی ایــران نیز به یکــی از صاحبان ایــن فناوری 

تبدیل شده است.
مدیر پژوهش ایمپاسکو در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به 
اهمیت این موضوع و قرارداد در نظر گرفته شده، این پژوهش به 
عنوان یکی از پروژه های منتخب در زمینه بومی سازی در پنجمین 

جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران به امضا خواهد رسید.

اعطاینشاناستانیاقتصاد
مقامتیبهشرکتمعدنیو

صنعتیچادرملو
در نخستین جشنواره اعطای نشان اقتصاد مقاومتی دراستان 
یزد، با اعطای نشان درجه یک به شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
از تاشها و اقدامات این شرکت  و مدیریت جهادی آن  در راستای 
اباغ سیاستهای کان اقتصاد مقاومتی از سوی مقام معظم رهبری 

تقدیر شد.
گفتنی اســت، در این مراســم که با حضور استاندار و جمعی 
از مســوولان اســتان یزد در شــرکت فولاد آلیاژی ایران برگزار شــد، 
فرمانده سپاه الغدیر یزد از خدمات فعالان حوزه اقتصاد مقاومتی به 

ویژه شرکتها و واحدهای تولیدی و صنعتی تجلیل کرد.

شرکت فولاد خوزستان با تکیه 
بر توان نیروی داخلی، روش های 
نوینی برای استفاده از فناوری به 

دست آورده است
بــه گــزارش خبرنــگار روابــط عمومــی، محمدرضــا موثقی نیــا معــاون وزیــر 
صمت و رئیس هیات عامل ایمیدرو و جمعی از مسئولان سازمان ایمیدرو به 
همراه حمیدرضا فاح رئیس ســازمان صمت اســتان خوزســتان با رضا طاهری 
رئیــس هیــات مدیــره و امیــن ابراهیمــی مدیرعامــل شــرکت فــولاد خوزســتان 

دیدار نمودند.
محمدرضــا موثقــی نیــا معــاون وزیــر صمت و رئیــس هیات عامــل ایمیدرو 
گفــت: تــاش شــرکت فــولاد خوزســتان در تغییــر افزایــش تولیــد قابــل تقدیــر 
اســت. شــرکت فــولاد خوزســتان بــا تکیــه بــر تــوان نیــروی داخلــی، روش هــای 

نوینی برای اســتفاده از فناوری به دســت آورده است. 
امیــن ابراهیمــی مدیرعامــل فولاد خوزســتان گفت: گســتره شــرکت فولاد 

خوزســتان  از شــرق تا غرب کشور، امتداد دارد.
 ابراهیمــی افــزود: در شــرکت فولاد خوزســتان، ۲1۵ پــروژه در گام چهارم 
توســعه در حال اجراســت که 8۵ درصد پیشــرفت داشــته اســت. پروژه زمزم 
3 یکــی از مهــم تریــن پروژه هــای تولیــد آهــن اســفنجی اســت کــه در صــورت 

راه اندازی نیاز کشــور را نســبت به واردات آهن اســنفجی بی نیاز می کند. 
ابراهیمــی بــا اشــاره بــه پروژه هــای ســاخت نیــروگاه ۵۲۰ مگاواتــی و ۲۰۰ 
مگاواتی فتولتاییک گفت: این شــرکت با اجرای این پروژه ها، ســعی در تامین 
برق مورد نیاز خود و کاهش مصرف برق استان دارد. سرمایه گذاری تا پایان 
طرح توسعه فولاد خوزستان ۷۵ همت بوده که تا کنون ۲۵ همت آن تامین 
و صرف شــده اســت. پروژه دیوار توری اطراف ســایت انباشــت و برداشت، که 
مشــابه آن در کانادا، عمان و برزیل اســتفاده شــده، وظیفه کنترل باد بردگی 
کنسانتره  و مهار سرعت باد را برعهده دارد. این طرح از بادبرُدگی کنسانتره 
و آلودگــی فضــای محیــط پیشــگیری نمــوده و هزینه های تحمیلی به شــرکت را 
کاهــش می دهــد. بــا بهره برداری از این پروژه، فولاد خوزســتان به تولید فولاد 

سبز نزدیک می شود. 
مهران خرم نیا معاون فناوری شــرکت فولاد خوزســتان با اشــاره به پروژه 
جایگزینی فناوری بر اساس مطالعات طرح جامع و نقشه راه فولاد خوزستان 
در ســایت فــولاد ســازی گفت: بر اســاس منحنی چرخه عملکــرد عمر فناوری، 
کارهای انجام شــده در راســتای به روز رســانی تکنولوژی و تجهیزات می باشــد. 
 CBSI وی در تعریــف پــروژه بهینــه ســازی نرمــه و ضایعات آهن اســفنجی
اظهار داشــت: آهن اســفنجی در عمل بیشــتر از ۴8 ساعت ماندگاری نداشته 
و به سرعت باید استفاده شود. این طرح با هدف تبدیل آهن اسفنجی سرد 

به بریکت برای جابجایی و اســتفاده از آن در فصل های مختلف اســت.
خرم نیا گفت: تکنولوژی کوره های جدید باعث بالا رفتن ســطح بهره وری 
تجهیــزات و نیــروی انســانی خواهــد بــود. اثــر تکنولــوژی  کوره هــای جدیــد، بــه 
گونه ای اســت که می توان آهن اســفنجی را با دمای بالا وارد کوره نموده و از 

صرف انرژی حرارتی در کوره کاســته می شــود. 
گفتنی است، پس از نشست یاد شده، محمدرضا موثقی نیا معاون وزیر 
صمــت و رئیــس هیــات عامــل ایمیدرو و هیات همراه بــا همراهی رضا طاهری 
رئیــس هیــات مدیره، امین ابراهیمی مدیرعامل و جمعی از معاونان و مدیران 
شــرکت فولاد خوزســتان از روند پیشرفت پروژه زمزم سه، بخش فولادسازی، 
ورزشــگاه شــهدای فولاد خوزســتان و روند ســاخت تجهیزات در شــرکت فولاد 

پایــا بازدید میدانی نمودند.

عصراقتصادفعالیتهایتامینکنندهمتمرکزیوتیلیتیایرانرابررسیمیکند؛

قطب بزرگ صنعت پتروشیمی ایران مدیون فجر انرژی خلیج فارس
فرزین سوادکوهی

صنعت پتروشیمی ایران در فلسفه وجودی خود 
همواره زنجیره های تکامل خویش را جستجو می کند و 
این در حالیست که نیاز امروز این صنعت نیز مهر تائید 
بر چنین رویکردی زده است به گونه ای که پتروشیمی 
جــوان ایــران خــواه ناخــواه نیازمنــد رشــد سیســتماتیک 

شدن خواهد بود.
نقشــه راه  پایــداری تولید در صنعت پتروشــیمی 
ایران اقتضا می کند تولید و تامین سرویس های حیاتی 
پایــدار و پــاک، بــا اســتفاده از فنــاوری هــای مناســب و 
سرمایه انسانی بهره ور، با نگاهی به توسعه بازار هدف 
و ارزش آفرینــی برای ذینفعان در راس اهداف توســعه 
ای قــرار گیرد.چــرا کــه بازارهــای هــدف نیازمنــد چنیــن 
بســتری هســتند تا از این رهگذر آورده های قابل تامل 

خود را نصیب اقتصاد کشور گردانند.
بــر همین اســاس اســت کــه در آغاز شــکل گیری 
نویــن صنعــت پتروشــیمی کشــور، شــرکتی ماننــد فجر 
انــرژی خلیــج فــارس تشــکیل مــی شــود تا این شــرکت 
اهداف کان استراتژیک، رهبری هزینه، توسعه بازار و 
تعهد سازمانی را در خود نهادینه ساخته و بدین ترتیب 

به عنوان یک برند معتبر شناخته شود.
ایــن ماموریت توســط فجر انــرژی خلیج فارس به 
نحوی به انجام می رسد که صنعت پتروشیمی ایران تا 

قبل از آن چنین ظرفیتی را در خود تجربه نکرده بود. 
اگر بپذیریم که صنعت پتروشیمی ایران راه انداز 
طیــف وســیعی از صنایــع پائین دســتی اســت؛ پس در 
عین حال باید قبول کنیم که این صنعت به عنوان یک 
محرک تاثیر گذار بر رشــد  و توســعه اقتصادی اســت  و 
بر همین پایه هم هســت که شــرکت فجر انرژی خلیج 
فــارس در منطقــه ویــژه اقتصــادی پتروشــیمی، تامیــن 
یوتیلیتی مورد نیاز شرکتهای منطقه ویژه اقتصادی واقع 
در بندر امام خمینی را به عهده می گیرد و قدم در راهی 
بــزرگ مــی گــذارد و عنوان نخســتین  شــرکت یوتیلیتی 

متمرکز در کشور را از آن خود می سازد.
نهال یوتیلیتی پتروشیمی ایران به بار می 

نشیند
هیــچ فعالــی در صنعــت پتروشــیمی منکــر ایــن 
حقیقت نیست که واحدهای پتروشیمی همواره نیازمند 
یک انرژی پایدار و مطمئن  و مستمرهســتند تا بتوانند 
بــه فعالیــت خــود ادامــه دهند.بنابراین تکلیف شــرکت 
فجر انرژی  در مقام تامین کننده یوتیلیتی و بستر ساز 

صنعت بسیار سنگین خواهد بود.
 ایــن طــرح در ســال 1381 بــا موفقیــت آغــاز مــی 
شود و این در حالیست که چند سال بعد اندیشه های 

توســعه ای مدیــران ارشــد ایــن شــرکت گامی 
بزرگ تر را در سر می پروراند و نهایتا در سال 
1388 بنــا بــر اصــل ۴۴ قانــون اساســی مبنی 
بر فعالیت تمام قد بخش خصوصی، شرکت 
فجــر انــرژی خلیــج فــارس  بــه گــروه صنایــع 
پتروشــیمی خلیج فارس می پیوندد تا پویایی 

هرچه بیشتر خود را در این مسیر جدید به منصه ظهور 
برساند.

تاریخچه این شرکت نشان می دهد که از ابتدای 
دهه 8۰ و با افزایش طرح های جدید در ســایت ۲ و 3  
منطقه ویژه پتروشیمی و نیاز به تامین یوتیلیتی بیشتر، 
طرح توسعه فجر انرژی در سایت ۲ را ناگزیر کرده بود.
نتیجــه ایــن اقــدام خیــره کننــده اســت. نهالی که 
کاشــته شــده  میــوه مــی دهــد چــون بخشــی از ســهام 
شــرکت در ســال 13۹۴ در بازار بورس کشور عرضه می 
شــود و بدیــن ترتیــب  پتروشــیمی فجر به فعــالان بازار 

سرمایه ایران می پیوندد.
فعالیــت هــای فیزیکــی ایــن شــرکت عمومــا در 
ایجاد فرایند واحدهای تولید برق و بخار، دیســپاچینگ 
، تصفیــه آب، تفکیــک هــوا ، تصفیــه پســاب صنعتی و 

خطوط ارتباطی قوام می یابد.
نیــروگاه فجر،قلــب پرطپــش صنعت پتروشــیمی 

منطقه 
از سوی دیگر وجود نیروگاه هایی توانمند نیز مد 
نظر فجر انرژی است تا از این طریق بتواند  استراتژیک 

تریــن محصــول خــود یعنــی انــرژی الکتریکــی 
را در اختیــار واحــد هــای فعــال قــرار دهــد.
واحدهایی نیروگاهی که بخش های عریض و 
طویل و پیچیده سه بخش عمده تولید برق و 
بخار را شامل می شود تا بتواند به واحد های 
فراینــدی منطقــه ویژه اقتصادی پتروشــیمی و 

واحدهای داخلی فجر خوراک مناسب تحویل دهد.
بــر اســاس اطاعــات موجــود ســوخت  اصلی این 
نیروگاه هــا گاز طبیعــی بــوده و از گازوئیــل بــه عنــوان 
سوخت پشتیبان استفاده می شود. بخش نیروگاه برق 
و بخــار فجــر در دو ناحیــه یــک و دو احداث شــده اند که 
نیــروگاه بــرق بــا 11 واحد توربیــن گازی در مجموع 11۴۷ 

مگاوات برق در ساعت تولید می کند.
اولیــن توربیــن نیــروگاه ناحیــه 1 فجــر در ســال 
13۷8 تحت لیسانس شرکت ALSTOM و با مشارکت 
حداکثری شرکت های داخلی مهندسی و تامین شده 
 GENERAL و ۲ توربین دیگر این نیروگاه تحت عنوان
ELECTRIC  در سال 138۵ تامین، نصب و راه اندازی 
شــده  و در عین حال توربین نیروگاه ناحیه ۲ نیز در 
سال 1386 با همکاری شرکت فجر با همکاری شرکت 
ایرانی MAPNA تامین، نصب و راه اندازی شده است.
قابــل توجــه اســت کــه پــس از ایــن حرکــت کــه 
منجــر بــه افزایــش تولیــد می شــود، قابلیــت اتصال و 
جدا بودن از پست ۴۰۰ کیلووات و از نیروگاه ناحیه 1 
، امــکان تبــادل توان بیــن دو نیروگاه را نیز فراهم می 

کند تا پس از آن نیروگاه آنقدر توانمند شود که قادر 
باشــد در صورت بروز هرگونه مشــکلی در تامین گاز، 
ســوخت هــای دیگــری را بافاصله مورد اســتفاده قرار 
دهد تا روند تولید واحدها از کمبود گاز متاثر نشود.

فجــر انرژی خلیج فارس به وســعت های جلوتر 
نیــز نگاهی هوشــمندانه داشــته اســت چــرا که بخش 
تولیــد بخــار هــم بــا 1۰ واحــد خــود می توانــد 16۹۰ تن 

بخار را در یک ساعت  به تولید برساند.
در طراحی اصلی نیروگاه های فجر انرژی جایی 
وســیع برای کمک رســانی به شبکه سراسری برق هم 
مــد نظــر قــرار گرفتــه اســت چــون واحــد دیســپچینگ 
شــرایط را به گونه ای ترســیم کرده که توزیع و انتقال 
بــرق تولیــد شــده در نیــروگاه  را از طریــق پســت 13۲ 
و ۴۰۰ کیلــو ولــت بــه بــرق کشــور متصــل مــی شــود.
سیاســتی که صد البته از نگاه  وزارت نیرو که متولی 
اصلــی تولیــد و انتقــال پایــدار بــرق در سراســر کشــور 

است  بسیار مطلوب تلقی می شود.
واحدهای تفکیک هوا،تصفیه آب ،پساب و 

خطوط ارتباطی
واحــد  فــارس  خلیــج  انــرژی  فجــر  شــرکت 
هــای فرآینــدی خــود را بــه همیــن خاصــه نمــی کنــد 
زیرا  واحدهای تفکیک هوا به منظور فشرده سازی و 
جداســازی هوا برای دو کاربرد متفاوت آن در صنعت 
را هــم احــداث مــی کنــد. هــوای فشــرده، بــه منظــور 
استفاده در تجهیزات ابزار دقیق، کنترل ها و مصارف 

عمومــی صنعتــی تولیــد مــی شــود و جداســازی هوا با 
هدف تامین اکسیژن، نیتروژن و آرگون برای استفاده 

در تولیدات فرایندی مشتریان انجام می شود.
بخش جداسازی این واحد دارای سه خط تولید 
اســت کــه دو خــط دارای تولیــدات مشــابه اکســیژن و 
نیتــروژن بصــورت مایــع و گاز و خــط ســوم عــاوه بــر 

اکسیژن و نیتروژن ،آرگون مایع نیز تولید میکند.
بخــش تصفیــه آب فجــر انــرژی کــه در ۲ ناحیــه 
شکل گرفته  انواع آب های صنعتی را با توجه به نیاز 
و کاربــرد آنهــا تولید و به مصرف شــرکت های همجوار 

می رساند.
ایــن در حالیســت که تجهیزات واحــد آب ناحیه 
1 با ظرفیت ۷ هزار مترمکعب در ساعت در سایت ۴ 
منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی از سال های آغازین 

دهه 8۰ به بهره برداری رسیده است.
توســط  شــده  ارائــه  اطاعــات  اســاس  بــر 
آب  واحــد تصفیــه  توســعه  طــرح  انــرژی،  فجــر 
ظرفیــت  بــا   ۲ نیز در ســایت  مجموعــه  ایــن 
تامیــن  جهــت  ســاعت  در  مترمکعــب  هــزار   8
آب هــای صنعتــی مجتمــع هــای واقــع در ســایت 
پتروشــیمی از  اقتصــادی  ویــژه  منطقــه   3 و   ۲
بهــره  ســال 13۹1 به  در  و  ســال 138۵ آغاز 

برداری رسیده است.
در حــوزه واحدهــای تصفیــه پســاب  نیــز ، واحد 
تبدیــل کننــده پســاب های ســمی و آلوده بــه آب پاک 
و حیــات بخــش بــرای گیاهــان و فضاهای ســبز تشــنه 
، کارنامــه مســئولیت هــای اجتماعــی فجــر انــرژی را 
ممتــاز مــی گرداند.احــداث تصفیــه خانــه در مجتمــع 
های منطقه دو وظیفه تصفیه پســاب های صنعتی و 

بهداشتی را بعهده می گیرد.
ناگفتــه پیداســت کــه واحــد خطــوط ارتباطی نیز 
در فجر انرژی، مسئولیت توزیع و کنترل سرویسهای 
جانبــی )یوتیلیتــیUTILITY )تولیــد شــده در مجتمــع 
فجــر بــه تمــام مجتمــع هــای فعــال منطقــه ویــژه را بر 
عهــده دارد.بعــاوه، مجتمــع هــای منطقــه ، خــوراک 
مورد نیاز و محصولات تولید شــده خود را با اســتفاده 
از خطــوط لولــه و تحــت نظــارت ایــن واحــد دریافت یا 

ارسال می نمایند.
بدیــن ترتیــب وجــود تشــکیات عظیــم و در هم 
پیچیــده  فجــر انــرژی خلیــج فــارس حیــات صنعــت 
پتروشــیمی در ایــن منطقــه را تضمیــن مــی کنــد وبــی 
تردید اگر این همت اندیشــیده نمی شــد قطب بزرگ 
پتروشــیمی ایــران نمــی توانســت شــاهد رشــد و ارتقا 

امروزین خود باشد. 

معاون بهره برداری فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر گفت: طی دو 
سال اخیر، یکی از پنج راهبرد اصلی و پیشران های استراتژیک در 
نظام ارزش آفرین شرکت فولاد مبارکه بهره برداری حداکثری و 
اقتصادی از ظرفیت هــای تولیدی موجود بــا تمرکز بر تولید 

محصولات ویژه است.
غلامرضا سلیمی تصریح کرد: اگرچه نواحی تولیدی شرکت به 
سقف ظرفیت اسمی خود رسیده اند یا حتی بعضاً از ظرفیت اسمی 
خود عبور کرده اند، اما همچنان می توان از طریق افزایش بهره وری، 
با تجهیزات و خطوط موجود، تولیدات بیشتری داشت. این افزایش 
ظرفیت به افزایش کیفیــت محصولات و تولید محصولات ویژه 
اختصاص  یافته؛ محصولاتی که برای سازمان و کشور ارزش افزوده 

بیشتری به همراه دارد.
وی گفت: از ابتدای بهره بــرداری تاکنون فولاد مبارکه به بهبود 
مستمر کیفیت محصولات خود توجه ویژه ای داشته و مشتریان 
زیادی از محصولات این شرکت رضایت داشته اند؛ اما با توجه فضای 
رقابتی حاکم بر اقتصاد جهانی، باید محصولاتی تولید کنیم که 

قابلیت رقابت در تمامی بازارهای بین المللی را نیز داشته باشند.
سلیمی افزود: واژه کیفیت در ادبیات فنی فولاد مبارکه چند بخش 
را در برمی گیــرد. در بخش اول تولید انواع گریدها باید مطابق با 
اســتانداردهای جهانی صورت گیرد و به کیفیت ۱۰۰ درصدی 
نزدیک شود. در این زمینه، بسیاری از گریدهای در حال تولید به 
لحاظ کیفی بر مدار شاخص ۹۸ تا ۹۹ درصدی کیفیت قرار دارند. 
در بخش دوم این رویکرد، فولاد مبارکه توسعه سبد محصولات را 
دنبال می کند؛ به این معنی که با توجه به مطالعات بازار، ســبد 
محصول خود را افزایش داده؛ یعنی مصمم تر شــده است که با 
سنجش نیاز بازار، گریدهای جدیدی را که در حال حاضر وارداتی 
هســتند در داخل کشــور تولید کند. در این فرایند محصول 
تولیدشده را بارها و بارها مورد آزمایش و سنجش قرار می دهیم و 
تا رضایت کامل مشتری همچنان به بهبود کیفیت گرید جدید ادامه 
می دهیم تا مطمئن شویم نیاز به واردات آن به طور کامل رفع شده 
اســت. موضوع دیگر در توسعه ســبد محصولات، تولید انبوه 
گریدهای ویژه اســت؛ محصولاتی که قبلًا به صورت آزمایشی و 
تجاری در شرکت تولید شده ؛ اما به هر دلیل، به لحاظ تناژ در حد و 
اندازه های تجاری نبوده است؛ به عنوان مثال، می توان به گریدهایی 
در تولید لوله های انتقال آب اشاره کرد؛ محصولاتی که هم اکنون 

در ۳ یا ۴ پروژه بزرگ کشور ازجمله انتقال آب از دریای عمان به 
فلات مرکزی در حال استفاده است. همچنین گریدهای مربوط به 
تولید ورق موردنیاز برای لوله های انتقال نفت و گازترش که آن ها 
نیز ارزش افزوده زیادی دارد و فقــط در مقطعی کوتاه در فولاد 
مبارکه برای پروژه ملی انتقال نفت گوره به جاسک در سال های 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ تولید شد؛ بنابراین مصمم هستیم تولید انبوه این گونه 
ورق های کاملًا خاص و با ارزش افــزوده بالا را دنبال کنیم. نکته 
قابل توجه این است که امروزه دیگر کشورمان به هیچ عنوان به 

واردات این قبیل محصولات نیاز ندارد.
 وی گفت: سال گذشته در فولاد مبارکه ۱۴ گرید جدید و امسال 
نیز تا اوایل دی ماه ۸ گرید جدید تولید شــده است و بنا داریم تا 
پایان سال از عدد سال قبل عبور کنیم و طی دو سال به ۲۰ گرید 

برسیم.
به گفته معاون بهره برداری فولاد مبارکه، این شرکت در گام سوم 
خود برای ایجاد ارزش افزوده بیشــتر، کاهش ضایعات و افزایش 
راندمان را هدف گذاری کرده است؛ به این معنی که شرکت در گام 
نخست خود رسیدن به ظرفیت های کمّی شرکت را هدف گذاری 
کرده بود و از این  پس، بنا دارد با تمرکز بر ارتقای کیفیت محصولات، 
میزان بهره وری در کیفیت و راندمان محصول را افزایش دهد، زیرا 
کاهش ضایعات و افزایش کیفی محصولات ارزش افزوده زیادی 
برای سازمان و ذی نفعان ایجاد می کند. ضمن این که ارتقای کیفیت 

بر کاهش قیمت تمام شده محصول نیز تأثیر می گذارد.
وی خاطرنشــان کرد: فولاد مبارکه در نظر دارد تولید برخی از 
گریدهای قبل را به تولیدکنندگانی که به تازگی به جرگه فولادسازی 
کشور واردشده اند محول سازد و خود بر تولید گریدهای خاص تر 
که کشورهای کمتری در دنیا به توانایی تولید آن ها دست یافته اند 

متمرکز شود.
ســلیمی با تأکید بر اهمیت راهبردهای جاری و ساری در فولاد 
مبارکه تصریح کرد: بســیاری از مسئولان بلندپایه کشور که به 
فولاد مبارکه سفرکرده اند و از نزدیک عملکرد و راهبردهای این 
شــرکت را دیده اند بر لزوم الگوبرداری سایر سازمان ها از فولاد 
مبارکه در بســیاری از زمینه ها تأکید کرده اند؛ به عنوان مثال، 
رویکرد فولاد مبارکه برای افزایش کیفیت و کاهش ضایعات را به 
سایر سازمان ها نیز توصیه کرده اند که این امر مایه خرسندی است. 
بنابراین به جرئت می توان گفت امروزه فولاد مبارکه در بسیاری از 
زمینه ها ازجمله تمرکز بر کیفیت، کاهش ضایعات، خودتأمینی 
انرژی، استفاده بهینه از منابع آب، تولید محصولات خاص، نقش 
حداکثری در سهم تولید ناخالص ملی و پرداختن به مسئولیت های 

اجتماعی پیشران و پیشگام است.
وی گفت: امروز فولاد مبارکه می تواند بسیاری از محصولاتی را که 
روزی از کشور با خروج ارز از کشور وارد می شدند در داخل تولید 
کند و این دستاورد مرهون زحمات تمامی کارکنان، شرکت های 
سازنده داخلی و مراکز علمی تحقیقاتی است که در بالاترین سطح 
برای اجرای این راهبردها هم قدم شدند. به خاطر داشته باشیم 
روزی فولادهای زنگ نزن را از خارج از کشور وارد می کردیم؛ اما 
امروز در فولاد مبارکه با همان تجهیزات موجود، توانسته ایم با اتکا 
به دانش فنی همکاران و عوامل یادشده، تولید فولادهای موردنیاز 
برای ورق زنگ نزن و ورق های دوفازی را در داخل کشور امکان پذیر 
کنیم و امیدواریم با وارد مدار شدن خط  نورد گرم شماره ۲، تولید 

انبوه این گونه ورق ها نیز آغاز شود.
وی در بخش پایانی سخنان خود از تولید بسیاری از محصولات 
خاص و وارداتی دیگر در فولاد مبارکه طی ۳ سال آینده خبر داد.

با هدف بی نیازی از واردات و ایجاد ارزش افزوده بیشتر صورت گرفته است؛

رشد 30 درصدی تولید محصولات ویژه در فولاد مباركه

در فولاد مبارکه طی ۹ ماه ابتدایی سال جاری علاوه بر تحقق ۱۰۱ 
درصدی برنامه تولید آهن اسفنجی و ۱۰۶ و ۱۰۸ درصدی برنامه 
تولید تختال و کلاف گرم، موفق به تولید ۲ میلیون و 55 هزار تن 
محصولات ویژه شدیم که علاوه بر تحقق ۱۱۱ درصدی برنامه، 

رشد ۳۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل دارد.

گزارش اختصاصی

گزارش اختصاصی 
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 عصر اقتصاد
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اخبــــــــــــار اخبــــــــــــار

تهدیدجدیبرایقیمتنفت
مســئله عرضــه دوبــاره بــه عامــل تاثیرگــذار بــر بازارهای 

جهانی نفت، تبدیل شده است.
مســئله، افزایش تولید نفت کشــورهای غیراوپک پاس 
شــامل آمریکاســت که می تواند با سرعت کمتری، از تقاضای 
جهانی که همچنان در حال رشد است، پیشی بگیرد. واکنش 
اوپک پاس، تعهد برای کاهش بیشــتر تولید بوده اســت، اما 
معامله گــران تردیــد دارنــد کــه ایــن کاهش، برای حــذف کامل 

مازاد تولید، به شکل موثر اجرا شود.
ایــن وضعیــت، قیمــت نفــت را به ســمت اولیــن کاهش 
ســالانه خــود از ســال ۲۰۲۰ کشــاند و انتظاراتــی کــه بــرای 
قیمت هــای بالاتــر بــه دلیــل بهبــود تقاضــا پــس از پاندمــی 
کوویــد وجــود داشــت را از بین برد. عامــل دیگری که اوضاع را 
پیچیده تر کرد، این بود که ســفته بازان کنترل شــان بر بازار را 

تشدید کرده و به نوسانات قیمت ها دامن زدند.
ترور وودز، مدیر ارشــد ســرمایه گذاری صندوق کالاهای 
»نورترن تریس کپیتال« در این باره گفت: با نگاهی به آینده، 
پیش بینی وضعیت فراتر از مدت سه ماهه، به نظر من بسیار 
دشوار است. امسال، سال سخت و دشواری پیش رو است. 
نفت برای حمایت، به شدت به اوپک و متحدانش متکی است 
و فروپاشــی توافــق اخیــر این گــروه برای محــدود کردن عرضه 

می تواند باعث سقوط قیمت ها شود.
محدودیــت  اضافــی عرضه به میزان ۹۰۰ هزار بشــکه  در 
روز کــه اوپــک پــاس چنــد هفته پیش در خصــوص آن توافق 
کــرد، بــرای تحلیلگــران و معامله گرانی که ســعی در محاســبه 
توازن عرضه و تقاضای جهانی دارند، مسئله مورد بحث است. 
معامله گران در این اندیشه هستند که آیا این گروه به اندازه 
کافی، کاهش تولید را برای مهار مازاد عرضه پیش بینی شده، 

انجام خواهد داد.
در آمریــکا، تولیــد هفتگی نفت در ماه میادی گذشــته، 
بــه رکــورد 13.3 میلیــون بشــکه در روز رســید. شــرکت های 
حفاری نفت از منطقه پرمین در غرب تگزاس تا بیکن شــیل 
در داکوتــای شــمالی، تولیــد نفــت را بســیار فراتــر از آنچــه که 

تحلیلگران پیش بینی می کردند، افزایش دادند.
طبق گزارش اداره اطاعات انرژی آمریکا، انتظار می رود 
در ســال ۲۰۲۴، تولیــد بــه بالاتریــن حــد خود برســد. برزیل و 
گویــان هــم قرار اســت عرضــه خود را بــه میــزان قابل توجهی 
افزایش دهند و به موج تولید جدید نفت در قاره آمریکا کمک 

کنند.
بر اســاس جدیدتریــن گزارش ماهانه بــازار نفت آژانس 
بین المللــی انــرژی، در بحــش تقاضا، رشــد مصــرف جهانی با 
ضعیف شــدن فعالیت اقتصادی، کند خواهد شــد. این گروه 
پیش بینی می کند که تقاضا در سال میادی جاری، به میزان 

1.1 میلیون بشکه در روز افزایش خواهد یافت.
هر چند این رقم، کمتر از نصف نرخ رشــد برآورد شــده 
در ســال ۲۰۲3 اســت اما بر اســاس اســتانداردهای تاریخی، 
همچنــان رقــم بالایــی اســت. مصــرف نفــت پــس از اختالات 
ناشی از پاندمی کووید، در حال عادی شدن است و در آمریکا، 
انتظارات رو به رشــد از فرود نرم در حال افزایش تقاضا برای 

انرژی وجود دارد.
بــا ایــن حــال، اگــر فراتــر از نفــت، بــه بخش هــای دیگــر 
بنگریــم، تصویــر جهانی برابر نیســت. به گفتــه آنتونی یوئن، 
رئیس اســتراتژی انرژی در شــرکت ســیتی گروپ، در چین که 
بزرگترین واردکننده نفت در آسیاست، برقی کردن خودروها، 
موانع ساختاری را برای مصرف نفت به وجود آورده و بر رشد 

تقاضا، تاثیر گذشته است.
عوامــل  خصــوص  در  نفــت  مســئله، حساســیت  ایــن 
گســترده تر اقتصــاد کان را محــدود کرده اســت. در گذشــته، 
شاخص های اقتصادی می توانستند مستقیما به حمل و نقل 
زمینی و تقاضای بالاتر، تبدیل شوند اما اکنون به نظر می رسد 
که این رابطه با افزایش برقی شدن خودروها، ضعیف تر شده 

است.
بــر اســاس گزارش بلومبرگ، بــا این حال، تحلیلگران به 
خطرات ژئوپلیتیکی توجه دارند. حمله به کشتی ها در دریای 
ســرخ، همچنــان در کانــون توجــه قــرار دارد و نبرد روســیه در 
اوکراین ادامه دارد و در نهایت، تولیدکنندگان جهانی همچنان 
این قدرت را دارند که از تولید خودداری کنند تا با روند تقاضا 

همگام شوند.

تشدیدروندخشکسالیهادر
جهان

بــا تشــدید بحــران آب و خشکســالی در نقــاط مختلــف 
جهان، بسیاری از کشورها با تنش های شدید در حوزه منابع 
آب و مدیریت آن روبه رو هستند. از جمله این مناطق باید به 
خاورمیانه اشاره کرد که بر اساس برآوردهای جدید با شرایط 

به مراتب نگران کننده ای مواجه شده است.
در   World Weather Attribution گــروه  دانشــمندان 
تازه تریــن ارزیابی هایــی کــه دربــاره تنــش آبــی در خاورمیانــه 
انجــام دادنــد، اعام کردند که بر اســاس داده های ســه ســال 
گذشــته مرتبــط بــا دمــا و میــزان بارندگی هــا کــه در نتیجــه 
تغییــرات آب وهوایــی تغییر کرده اســت، احتمال خشکســالی 
در بخش هایــی از کشــورهای ســوریه و عــراق تــا ۲۵ برابــر و 

بخش هایی از ایران نیز تا 16 برابر افزایش یافته است.
ایــن مطالعــات نشــان می دهد کــه تغییــرات آب وهوایی 
و گرم تــر شــدن کــره زمیــن به شــدت مناطــق مختلــف جهــان 
به ویژه خاورمیانه را با مشــکل روبه رو کرده اســت و بســیاری 
از خانواده ها به واســطه همین مشــکل ناگزیر به ترک شــهر و 

دیار خود شده اند.
 »nbcnews.com« بــر اســاس گزارشــی کــه در تارنمــای
منتشــر شــده است، مصرف بیش از حد سوخت های فسیلی 
ســبب شــده اســت تا روند گرم شدن کره زمین تسریع شود و 
دراین بین فقط در غرب آســیا زندگی میلیون ها نفر با چالش 

جدی مواجه شود.
از جملــه دلایلــی که دانشــمندان برای تشــدید این روند 
نگران کننــده مــورد اشــاره قــرار می دهند، انجــام فعالیت های 
انســانی در راســتای بیابان زایی و جنگل زدایی اســت که نقش 
موثری در تغییرات آب وهوایی و وقوع خشکســالی ها داشــته 

است.
بــر اســاس بــرآورد مدگلوبال، فقط در ســوریه و از ســال 
۲۰11 میــادی بــه ایــن ســو به واســطه خشکســالی و تنــش 
آبــی میلیون هــا نفــر آواره شــدند و امــکان تولیــد محصــولات 
استراتژیک در این کشور همانند گندم با مشکل مواجه شد.

دانشــمندان گــروه World Weather Attribution عقیده 
دارنــد گرمــای پایدار عامــل اصلی خشکســالی در خاورمیانه و 
دیگر مناطق جهان است که تبخیر و تعرق گیاهان را به شدت 

افزایش داده و نقش منفی بر روند بارش ها داشته است.

شتاببخشیبهروندافزایش
تولیدنفتخامدرشركتملی

نفتایران
مدیر نظارت بر تولید نفت و گاز شركت ملی نفت ایران از 
برنامه افزایش تولید حداكثری نفت خام این شركت خبر داد و 

آن را اولویتی راهبردی و خدشه ناپذیر خواند.
هرمز قاوند مدیر نظارت بر تولید نفت و گاز و عضو اصلی 
هیــات مدیــره شــركت ملی نفــت ایــران در گفت و گو بــا پایگاه 
اطاع رسانی NIOC، اظهار کرد: برنامه افزایش تولید نفت خام 
با دستور اکید وزیر نفت و همچنین مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران، از ابتدای تابســتان 1۴۰۲ با عنوان افزایش ضربتی تولید 
نفت خام در برنامه کاری مدیریت نظارت بر تولید نفت و گاز و 

شرکت های تابعه شرکت ملی نفت ایران قرار گرفت.
وی افزود: به منظور تحقق این مهم، بازدیدهای میدانی و 
جلسات فنی و کارشناسی هر هفته با حضور مدیران میانی و 
کارشناسان مدیریت نظارت بر تولید  و شرکت های تابعه نفت 
در مناطق مختلف عملیاتی در حوزه خشــكی و دریا به صورت 

حضوری و ویدیوكنفرانسی برگزار می شود.
بررسی مسایل و ابلاغ راه حل ها

قاوند افزود: در این راستا چالش های موجود موشکافانه 
مورد بحث   و بررســی قرار گرفته و در نهایت مشــکات و موانع 
موجود در فرآیند افزایش تولید نفت خام، پس از جمع بندی و 
اولویت بندی، در جلسات مدیریتی در حضور مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران، ارائه شده و دستورات لازم جهت رفع چالش ها 
از ســوی مدیرعامل به شــرکت ها و مدیریت های ســتادی اباغ 

می شود.
ایــران افــزود:  عضــو هیــات مدیــره شــرکت ملــی نفــت 
خوشــبختانه در مدت زمان مورد اشــاره، با انجام فعالیت های 
جهادی، بسیج كلیه عوامل صف و ستاد و همچنین استفاده از 
ظرفیت های موجود، مجموعه اقدامات بسیار متنوعی در راستای 
افزایش تولید نفت خام صورت پذیرفته که این امر باعث جهش 
قابل توجه تولید نفت خام و افزایش قابل ماحظه صادرات نفت 

خام شده است.
* اقدام هایی برای افزایش تولید نفت

قاوند تصریح کرد: آماده سازی و بازگشایی چاه های بسته 
شــده به دلیل کاهش تکلیفی در گذشــته، تعمیر و ترمیم چاه 
هــای دارای اشــکال و بازگشــت بــه تولیــد آنها، انجــام تعمیرات 
اساسی تجهیزات و   تاسیسات سطح الارضی همانند کارخانه های 
بهره بــرداری، نمکزدایــی، تقویــت فشــار، كارخانــه هــای گاز و 
گازمایــع و تعمیــر و ترمیــم برخی خطوط لوله خارج از ســرویس 
به دلیل وجود تحریم های ظالمانه بین المللی، تعمیر و تعویض 
برخــی نقــاط کریــدور صادراتی و همچنین تعمیر و آماده ســازی 
تلمبه خانه های انتقال نفت خام، برخی از اقدام های انجام شده 

در مسیر افزایش تولید است.
وی افــزود: تعمیــر برخــی تجهیــزات دوار همچــون توربــو 
کمپرســورهای ایســتگاه های تقویت فشــار جهت جلوگیــری از 
گازســوزی، تعمیــر کارخانــه هــای نمکزدایی به ویــژه مبدل های 
حرارتــی صفحــه ای بــه منظــور ارتقا و کنترل کیفیــت نفت خام 
تولیدی و آماده سازی تجهیزات و تاسیسات خارج از سرویس و 

راه اندازی آنها از دیگر اقدام های انجام شده است.
* رشد 8 درصدی از مسیر افزایش تولید نفت می گذرد

قاوند تصریح کرد: با عنایت به برنامه ریزی کان صورت 
گرفته در خصوص رشد اقتصادی کشور در محدوده 8 درصد به 
صورت سالیانه، مهم ترین مولفه نائل شدن به این مهم، تحقق 
افزایش تولید نفت خام به میزان قبل از تحریم های ظالمانه بین 
المللی است که به حول و قوه الهی و فعالیت جهادی و مجدانه 
تمامی كاركنان شرکت ملی نفت ایران از ابتدای دولت سیزدهم 
تاکنون، تولید نفت خام در حدود 6۰ درصد افزایش یافته که در 
نوع خود رکوردی مثال زدنی محسوب می شود و مهمتر اینکه این 
روند تا پایان ســال جاری و علی الخصوص ســال آینده نیز ادامه 

خواهد یافت.
مدیر نظارت بر تولید نفت و گاز شــرکت ملی نفت ایران 
ادامه داد: متاسفانه در دولت گذشته به دلیل حركت در سایه 
كاهش تكلیفی و تحریم ها، كمتر به توسعه توجه شده است 
و به تبع آن اقدام های موثری در توسعه و تولید محقق نشده 

است.

جیرهبندیآبدرتهراننداریم
ســخنگوی صنعــت آب گفــت: در حــال حاضــر در تهــران 
شاهد خشکسالی و شرایط ویژه برای تامین آب هستیم اما طبق 
پیش بینی های صورت گرفته پیش بینی برای جیره بندی آب وجود 

ندارد.
عیســی بــزرگ زاده امــروز در نشســت خبــری در پاســخ به 
ســوال ایســنا مبنــی بر وضعیت تامیــن آب تهــران و پیش بینی 
جیره بنــدی اظهــار کــرد: در حال حاضر مدیریت مصرف و تقاضا 
صــورت گرفتــه و در حــال انجام کارهایی بــرای مدیریت توزیع و 
تقاضا هســتیم و اگر شــهروندان تهرانی با مدیریت مصرف و با 
مجموع اقدامات صورت گرفته 1۵ درصد مدیریت مصرف صورت 

بگیرد مشکلی برای تامین آب نخواهیم داشت.
بــه گفته وی برنامه ای برای جیره بنــدی آب در تهران وجود 
ندارد و باید توجه داشت که شهر تهران دارای شرایط خشکسالی 
اســت و در این شــرایط باید شــهروندان همکاری بیشــتری با ما 
داشــته باشند. شــهر تهران، مشهد و سیستان جزو برنامه های 
اضطــراری وزارت نیــرو قــرار گرفتنــد و بــرای عبــور از شــرایط 

خشکسالی لازم است که اقداماتی صورت گیرد.
بــه گفتــه وی، خراســان رضــوی در برخــی شــهرها، ســاوه، 
کرمان، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان شمالی، سمنان، 
سیســتان و بلوچســتان و کرمان مشــمول طرح های تامین آب  
اضطراری هستند و برخی نقاط ویژه تر مانند سیستان، مشهد، 
تهران، گلســتان، شــهر فســا در استان فارس در پیشانی تمرکز 

وزارت نیرو برای تامین آب شرب قرار دارد.
ســخنگوی صنعــت آب دربــاره موضوعات مطرح شــده در 
مــورد احتمال ابردزدی توســط کشــورهای همســایه و برداشــت 
لیتیوم از دریاچه ارومیه اظهار کرد: من هم چنین شایعاتی را در 
فضای مجازی دیده ام اما در فضای کارشناسی مطلب خاصی در 
این مورد مطرح نشده و ما مسایل را با واقعیت اقلیمی و آنچه 
از نظر منطقی اتفاق می افتد، مورد بررســی قرار می دهیم و در 
مورد برداشت لیتیوم از دریاچه ارومیه مسئولان محیط زیست 

می توانند اطاعات درستی را اعام کنند.
وی دربــاره بارورســازی ابرهــا تصریــح کــرد: از دهــه ۷۰ 
بارورسازی ابرها در ایران مطرح بود و مرکز ویژه ای نیز در همین 
راستا تاسیس شده است اما براساس انتشارات رسمی که وجود 
دارد روی ایــن موضــوع کار می کنیــم و بایــد گفت توجــه ما روی 

آب های متعارف است.

تأمین مواد معدنی پاشنه آشیل انرژی سبز
تولیــد ســخت افزارهای انــرژی ســبز بــه 
مقدار زیادی مواد معدنی حیاتی نیاز دارند که 

زنجیره تأمین آن محدود است.
بــه گــزارش شــانا بــه نقــل از هفته نامــه 
بررســی تحــولات بین المللــی انــرژی و تغییــر 
اقلیم مدیریت کل امور اوپک و روابط با مجامع 
انــرژی، کشــورهای زیــادی در سراســر جهــان 
خواستار گذار به انرژی سبز هستند که شامل 
تقاضــا بــرای خودروهــای برقــی، توربین هــای 
بــادی، مــزارع خورشــیدی، تأسیســات باتری و 
مقادیر بسیار زیاد خطوط انتقال برق می شود. 
تولید همه این ســخت افزارها به مقدار زیادی 

مواد معدنی حیاتی نیاز دارد.
ایــالات متحــده  ســازمان زمین شناســی 
)USGS( فهرســتی از ۵۰ مــورد از آنهــا را بــرای 
وزارت کشــور آمریــکا تهیــه کــرده اســت. ایــن 
فهرســت شــامل آلومینیوم، کبالــت، گرافیت، 
روی، لیتیــوم، نیــکل، عناصــر کمیــاب خــاک و 
مــس اســت. از آنجــا کــه پرداخــت یارانه هــای 
دولتــی به ویژه در آمریکا باعث افزایش تقاضا 
برای همه این زیرســاخت ها می شــود، زنجیره 
تأمین این مواد معدنی در حال محدود شدن 

است.
طبــق گــزارش آژانــس بین المللــی انرژی 
)IEA(، یــک خــودروی برقــی بــه حــدود 18۰۰ 
کیلوگرم مس، لیتیوم، نیکل، منگنز، کبالت، 
گرافیــت و فلــزات یا عناصر کمیــاب خاک نیاز 
دارد، همچنین یک توربین بادی فراساحلی به 
نزدیک به 1۴۵۰۰ کیلوگرم از این مواد معدنی 

نیاز دارد که نیمی از آن مس است.
مشــکاتی کــه صنعــت معــدن مــس در 
تاش برای پاسخگویی به تقاضای آینده با آن 
مواجــه اســت، تقریبــاً در مورد هریــک از مواد 
در فهرســت ۵۰ موردی سازمان زمین شناسی 
آمریــکا صــدق می کنــد و نمونه خوبــی از آنچه 
نژاد بشر برای دستیابی به اهداف انرژی پاک 

خود به آن نیاز دارد، ارائه می دهد.
مینــوت  انــرژی  گــزارش  اســاس  بــر 
)Energyminute(، بــرای دســتیابی بــه اهداف 
خالــص انتشــار صفــر تا ســال ۲۰۵۰ جهان به 
1.۴ میلیــارد تــن مــس جدیــد نیــاز دارد. ایــن 
دوبرابــر مســی اســت کــه در تمام تاریخ بشــر 

استخراج شده است.

 ،)Friedland Robert( فریدلنــد  رابــرت 
ســرمایه دار میلیــاردر در صنعــت معــدن، مــاه 
گذشته در مصاحبه ای با بلومبرگ گفت قیمت 
مــس بایــد به 1۵ هزار دلار در هر تن برســد و 
برای مدت طولانی در این سطح باقی بماند تا 
صنعت برای تأمین تقاضای فزاینده آن انگیزه 
اقتصادی لازم را داشته باشد و در راستای آن 

اقدام کند.
مــس ســال گذشــته در محــدوده قیمتی 
۷۰۰۰ تــا 86۰۰ دلار بــه ازای هــر تــن معاملــه 

شده است.
 ،)Hammond David( هامونــد  دیویــد 
رئیــس اقتصــاددان معدنــی گــروه بین المللی 
هامونــد، می گویــد کــه جهــان نیاز به ســاخت 
معــادن مــس زیــادی دارد که ایــن کار کوچکی 

نیست.
اکنون یافتن سرمایه و سپرده های بادوام 
اقتصادی دشوار است و توسعه منابع معدنی، 
یــک ســرمایه گذاری بــا مخاطــره بالا محســوب 
می شــود. از ایــن رو هامونــد می گویــد تخمین 
آقــای فریدلنــد در مــورد قیمــت آینــده مــس 

ممکن است درست باشد.
هزینه هــای  کــه  معناســت  بــدان  ایــن 
دســتیابی به هدف خالص انتشــار صفر بالاتر 
بــود. هامونــد  از برآوردهــای کنونــی خواهــد 
بــرق در  تولیــد  کــه کربن زدایــی  توضیــح داد 
بازه هــای زمانی چند دهــه ای که فعالان اقلیم 

خواهان آن هستند، غیرممکن است.
هامونــد گفــت: مــن این را ســندرم هری 
پاتــر می نامــم. همه این مدیــران در دهه ۲۰ و 
3۰ و حتی ۴۰ ســالگی عمر خود هســتند و با 
هری پاتر بزرگ شده اند. آنها فکر می کنند که 
شــما فقــط به نوعی چوب دســتی خــود را تکان 

می دهید و آنچه می خواهید ظاهر می شود.
وی افزود که ۴۰ ســال پیش، افرادی که 
در صنعت تقاضای مس در آینده را پیش بینی 
می کردنــد، تمایلــی بــه ارائــه اعــداد شــرکتی 
نداشتند. این اعداد گاهی اوقات کمی کاهش 
می یافتنــد، امــا از خطــوط رونــد کلــی پیــروی 
می کردنــد. اکنــون انــدازه رشــد و دامنــه اعداد 
ممکن باعث می شــود کارشناســان نســبت به 
تقاضای آینده اطمینان کمتری داشته باشند.

بــه نظر می رســد این محرک های ســمت 

تقاضــا چنــان بــزرگ هســتند کــه ابهام هــای 
زیــادی را بــه همــراه دارد. برای نمونه، صنعت 
خودروهــای برقی محــرک بزرگی برای تقاضای 
و  کــه خودروســازان  حالــی  در  اســت.  مــس 
دولت بایدن بر این باور بودند که تقاضا برای 
خودروهــای برقــی همچنــان بــه رشــد فزاینده 
خــود ادامه خواهد داد، تقاضای مصرف کننده 
از این انتظارات پیروی نمی کند. این موضوع بر 

تقاضای مس در آینده تأثیر خواهد گذاشت.
بین المللــی  گــروه  گــزارش  اســاس  بــر 
مطالعــات مــس ۲۰ معــدن برتــر مــس حــدود 
تولیــد  را  جهــان  کنونــی  مــس  کل  از  نیمــی 
می کنند. برخی از این معادن ده ها سال است 
فعالیــت می کننــد. برای مثال معــدن بینگهام 
کانیــون )Canyon Bingham( در یوتا از اواخر 

دهه 18۰۰ آغاز به کارکرده است.
هاموند توضیح داد از جمله مسائلی که 
عرضه مس در آینده با آن روبه رو خواهد شد، 

کاهش عیار سنگ معدن موجود است.
امــروزه بخــش عمــده ســنگ معدنی که 
بــرای اســتخراج مــس معــدن کاری می شــود، 

دارای عیار مس ۰.۵ تا 1.۲ درصد است.
اســتخراج بیشــتر ممکن است به معنای 
معــدن کاری در ســنگ معــدن بــا عیــار بســیار 
کمتــر از ایــن محدوده باشــد. البتــه معیار ۰.۴ 
درصــد بــرای معادن ســطحی جدید قابل قبول 
اســت. هامونــد گفــت: بــه ایــن فکــر کنیــد که 
چقــدر مــواد و ســنگ معــدن بیشــتری بایــد 
تصفیــه و پــردازش کنید تا همــان مقدار مس 
را به دست آورید. این بدان معناست که برای 
حفظ ســرمایه گذاری، قیمت مس باید بســیار 

بالاتر باشد.
اجــرای  کــه  اســت  ایــن  دیگــر  موضــوع 
شــدید  مخالفــت  بــا  معدنــی  پروژه هــای 
طرفداران محیط زیست و قبایل بومی آمریکا 
روبه روســت. بــرای نمونــه مرکز تنوع زیســتی 
که مخالف ســوخت های فســیلی است، علیه 
توســعه یــک معدن مــس در آریزونا نیز اقدام 

کرد.
در مــاه مــه، دولــت بایــدن کــه توســعه 
انرژی پاک را ســنگ بنای سیاست گذاری خود 
قرار داده اســت، روند صدور مجوز برای پروژه 
دیگــری در آریزونــا، معــدن مــس رزولوشــن 

می شــود  زده  تخمیــن  کــه  را   )Resolution(
از بزرگ تریــن ذخایــر مــس در قبایــل بومــی 

آمریکاست، متوقف کرد.
هامونــد تصریــح کــرد: حتــی اگــر همــه 
باشــید و معــدن  را داشــته  مجوزهــای خــود 
مــس را بــرای توســعه پیدا کرده باشــید، 1۰ تا 
1۵ ســال طول می کشــد تا یکی از این معادن 
بــزرگ به طــور فیزیکــی راه اندازی شــود و مورد 
بهره بــرداری قــرار گیــرد. ایــن جــدول زمانی که 
پس از فرایند اکتشاف آغاز می شود، می تواند 

چند دهه طول بکشد.
معدنــی  شــرکت  کــه  شــد  یــادآور  وی 
ریوتینتو 3۰ ســال پیش مطالعه ای انجام داد 
که احتمال آن را یک به 3 هزار تخمین می زد 
کــه معدن کشف شــده از نظر اقتصــادی قابل  

توسعه باشد.
بــه  فراینــد طولانی مــدت صــدور مجــوز 
عدم اطمینان هــا  و  می افزایــد  ســال ها  آن 
دعــوی  می دهــد.  افزایــش  را  ســرمایه گذاری 
قضایــی کــه در مــورد پروژه هــای پیشــنهادی 
مطرح می شــود نیز هزینه های آنها را افزایش 
می دهــد. همــه اینهــا تأمیــن مالــی پروژه هــای 
معدنــی را دشــوار می کنــد. عــاوه بــر تأمیــن 
ســرمایه، هنوز مشــکات زیادی برای افزایش 
تعداد معادن مس فعال جهان برای دستیابی 
به اهداف انرژی پاک وجود دارد، مانند فقدان 
مشاوران آگاه که به سیاست گذاران آگاهی و 
مشــاوره لازم را بدهد و نیروی کار ماهری که 
روی پروژه معدنی کار کند که بتواند مجوزهای 

لازم را به دست آورد.
در عیــن حــال هامونــد تأکیــد کــرد کــه 
در  مــس  صنعــت  کــه  نیســت  غیرممکــن 
نهایــت تقاضــای مــورد انتظار آینــده را برآورده 
کــه  اســت  زمان بندی هایــی  مشــکل  کنــد. 
سیاســت گذاران و فعــالان اقلیمــی بــرای بــه  
اصطاح گذار انرژی تعیین می کنند، حتی اگر 
اراده سیاسی برای انجام این کار وجود داشته 
باشد از جمله حذف مخالفت طرفداران محیط 
زیســت با صدور مجوز، از نظر فیزیکی امکان 
توســعه این تعداد معادن در چند دهه وجود 
نــدارد، از ایــن رو در چارچــوب زمانی فوری که 
فعــالان اقلیمــی می گویند ما باید انجام دهیم 
تا سیاره را نجات دهیم، اتفاق نخواهد افتاد.

مدیر همایش و نمایشگاه ایران پتروکم خبر داد:
حمایت از شرکت های دانش بنیان و محصولات ساخت ایران، 

مهم ترین رویکرد نمایشگاه ایران پتروکم 1402

سیاســت گذاری  شــورای  دبیــر 
داد  خبــر  پتروکــم  ایــران  نمایشــگاه 
کــه ایــن رویــداد از تاریــخ ۲۴ لغایــت 
و  مقامــات  حضــور  بــا  بهمن مــاه   ۲6
داخلــی،  بلندپایــه  شــخصیت های 
مجموعه هــای  و  خارجــی  هیئت هــای 
صنفــی مرتبــط بــا صنعت پتروشــیمی 

در جزیره کیش برگزار خواهد شد.
بــه گــزارش ســتاد خبــری رویــداد 
مهــدی  دکتــر   ،1۴۰۲ پتروکــم  ایــران 
و  تســلیت  عــرض  ضمــن  ســالم، 
تروریســتی  حادثــه  محکوم کــردن 
ســردار  شــهادت  ســالگرد  در  کرمــان 
دل ها، حاج قاســم ســلیمانی که منجر 
بــه شــهادت و مجــروح شــدن تعــداد 
زیــادی از هم وطنــان کشــورمان شــد، 
اظهــار داشــت: بــرای اولین بــار حضور 

پررنــگ پارک هــای پایین دســت در این 
ویــژه،  بخــش  طراحــی  و  نمایشــگاه 
روایت پیشرفت در صنعت پتروشیمی 

را در این نمایشگاه خواهیم داشت.
اولیــن  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  وی 
نمایشــگاه ایــران پتروکــم متعلــق بــه 
صنعــت پتروشــیمی، میــان دســتی ها 
پایین دســتی ها محســوب می شــود  و 
گفــت: نمایشــگاه پتروکــم بــا حمایــت 
معنوی شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
در  امســال  بهمــن   ۲۴ سه شــنبه  از 
جزیره کیش آغاز به کار خواهد کرد.

توســعه  و  ارتباطــات  مدیــر 
پتروشــیمی  صنایــع  شــرکت  برنــد 
اظهــار  ادامــه  در  خلیج فــارس، 
داشــت: از همــه هلدینگ هــای بــزرگ 
پتروشــیمی و شــرکت های پتروشیمی 

مرتبــط کــه بــا هلدینــگ خلیج فــارس 
همــکاری می کننــد و در ایــن صنعــت 
فعال هســتند دعوت شــده تــا در این 
نمایشــگاه حضور جدی و مؤثر داشته 

باشند.
وی در خصــوص اهــداف برگزاری 
ایــران پتروکــم، تصریــح کــرد: هــدف 
اصلــی از برگــزاری ایــن نمایشــگاه کــه 
بــا همــکاری معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری، صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی وزارت علوم و شــرکت ملی 
صنایــع پتروشــیمی برگــزار می شــود، 
شــرکت های  بیــن  ارتبــاط  برقــراری 
دانش بنیــان و مجموعه هــای ســاخت 
و  شــرکت ها  بزرگ تریــن  بــا  داخــل 
مجموعه های پتروشیمی کشور است.
مدیــر همایش و نمایشــگاه ایران 

نمایشــگاه،  ایــن  در  افــزود:  پتروکــم 
تبــادل  بــرای  نشســت های تخصصــی 
اطاعــات و انتقــال دانــش بیــن ایــن 
شــد.وی  خواهــد  برگــزار  شــرکت ها 
همچنین از حضور پررنگ شرکت های 
خبــر  نمایشــگاه  ایــن  در  پتروشــیمی 
بــرای اولین بــار حضــور  افــزود:  داد و 
پارک های پایین دســت در نمایشگاه را 
شاهد خواهیم بود ضمن آنکه تاکنون 
بیــش از ۲۰۰ شــرکت بــرای حضور در 

این نمایشگاه ثبت نام کرده اند.
حضــور  از  ادامــه  در  ســالم 
بانک هــا و مجموعه هــای ســرمایه گذار 
و  داد  خبــر  پتروکــم  نمایشــگاه  در 
بــرای  خوبــی  برنامه ریــزی  گفــت: 
حضــور گســترده مجتمع هــا و فعــالان 
پتروشیمی، شــرکت های دانش بنیان، 
و  ســرمایه  بــازار  و  بانکــی  سیســتم 
تولیدکننــدگان فعال بخش خصوصی 
و  قراردادهــا  عقــد  گــذاری  باهــدف 
کــه  پذیرفتــه  صــورت  تفاهم نامه هــا 
نویدبخش کسب دستاوردهای جدید 
صنعــت  در  بیش ازپیــش  توســعه  و 

ارزش آفرین پتروشیمی خواهد بود.
سیاســت گذاری  شــورای  دبیــر 
پایــان  در  پتروکــم  ایــران  نمایشــگاه 
کارشناســان  عاقه منــدان،  همــه  از 
و دانشــجویان دعــوت کــرد بــا حضــور 
آخریــن  از  پتروکــم  نمایشــگاه  در 
پتروشــیمی  صنعــت  دســتاوردهای 
بازدیــد بــه عمل آورند.گفتنــی اســت، 
اطاعــات  کســب  بــرای  عاقه منــدان 
رویــداد  ایــن  خصــوص  در  بیشــتر 
https:// ســایت  بــه  می تواننــد 
مراجعــه   /iranpetrochem.com

کنند.

ساخت 12 گروه کالایی کلان در حوزه گاز تا پایان سال 1404 اجرایی می شود
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد 
دانش بنیــان رئیس جمهــوری از اجرایــی 
شــدن ســاخت 1۲ گروه کالایی کان در 
حــوزه گاز تــا پایــان ســال 1۴۰۴ توســط 
شرکت های بزرگ دانش بنیان خبر داد.

بــه گــزارش خبرنگار شــانا، روح الله 
دهقانــی فیروزآبــادی امــروز )یکشــنبه، 
امضــای  آییــن  حاشــیه  در  دی مــاه(   1۷
فنــاوری  و  تفاهم نامــه معاونــت علمــی 
گاز  ملــی  شــرکت  بــا  رئیس جمهــوری 

جــدی  سیاســت  اینکــه  بیــان  بــا  ایــران 
شــرکت های  توســعه  معاونــت  ایــن 
دانش بنیــان بــزرگ اســت، اظهــار کــرد: 
بــا  همــکاری  سیاســت ها  ایــن  از  یکــی 
دســتگاه های بــزرگ کشــور بــرای تولیــد 
و بومی ســازی اقــام راهبــردی فنــاوری 
است که بخش گاز به عنوان بزرگ ترین 
ســرمایه ملی کشور جزو این دستگاه ها 

محسوب می شود.
بحــث  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  وی 

بهــره وری،  افزایــش  گاز،  اســتحصال 
ذخیره ســازی و بهینه ســازی مصرف باید 
جزو اولویت های حوزه گاز باشد، افزود: 
قراردادی که امروز بین معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری و شرکت ملی 
گاز ایران منعقد شد در 1۲ گروه کالایی 
کان و ســامانه، تعریــف موضــوع شــده 
کــه ارزش آن بــه بیــش از ۵۰۰ میلیــون 

دلار می رسد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد 

تصریــح  رئیس جمهــوری  دانش بنیــان 
ایــن گروه هــا چنــد  از  کــرد: در هریــک 
کــه  دارد  وجــود  راهبــردی  کالای  قلــم 
شــرکت های دانش بنیــان ایــن پروژه هــا 
را به عهــده گرفتــه و تأمیــن مالــی انجــام 
و تضمین خرید نیز توســط شــرکت ملی 

گاز انجام می شود.
کــرد:  اظهــار  فیروزآبــادی  دهقانــی 
امیدواریــم ســاخت ایــن 1۲ قلــم کالا تــا 

پایان سال 1۴۰۴ اجرایی شود.



جامعه
اخبــــــــــــار

بهروزرسانیدستگاههای
کارتخواناتوبوسهاتا

آخرسال
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران با اشاره 
به تا پایان ســال همه دســتگاه های کارتخوان اتوبوس ها به 
روز می شود، گفت: برای هزار دستگاه قرارداد منعقد شده 
و تــا پایــان ســال ۲۰۰۰ دســتگاه کارت خوان بــا کمک وزارت 

دفاع نصب خواهد شد.
دومیــن نشســت »شــهرگفت«،   در  محســن هرمــزی 
افزود: ســال ۹۰ قراردادهای متروی تهران و کانشــهرها که 
عمدتــا بــا چیــن منعقد می  شــد، باعث شــد کــه 1۲۹۰ واگن 
وارد پایتخــت شــود و مــا غیــر از ســاخت بدنــه کاری نمــی 
کردیم، به طوری که تا کنون فقط گاهی بدنه را تغییر داده 

ایم.
بــا بیــان اینکــه در پــی ســفر  معــاون شــهردار تهــران 
مدیریت شهری به چین داخلی سازی بوژی واگن ها محقق 
شــد، گفت: تولید قطار ملی نیز به مراحل مطلوبی رســیده 

است.
هرمــزی دربــاره شــرایط حمــل و نقــل عمومــی چیــن 
توضیــح داد: نســبت بــه زمــان پیــش از کرونــا نــاوگان حمل 
ونقــل عمومــی شــان تغییــر کــرده به طــوری که اکنــون تمام 
حوزه حمل و نقل عمومی چین مبتنی بر حمل و نقل برقی 

شده و از آلودگی خبری نیست.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه ۴۰ درصد خودروهای شــخصی 
هــم برقی ســازی شــده اســت، تصریح کــرد: از شــهریور ماه 
کــه وارد کســوت کنونی یعنی معــاون حمل و نقل و ترافیک 
شــهرداری تهــران شــده ام، حمــل ونقــل پــاک برایــم اولویت 
اســت. بایــد بتوانیم نــاوگان انبوه بر برقی را در شــهر تهران 

به کار گیریم.
هرمــزی با اشــاره به دســتاوردهای ســفر تیــم مدیریت 
شهری به چین توضیح داد: انعقاد قرارداد برای ورود ۲۰۰۰ 
دســتگاه اتوبوس برقی، ۲۵ هزار دســتگاه تاکسی برقی، 1۰ 
هــزار ون و 1۰۰ هــزار موتــور برقــی گامی بود که در ســفر به 
چیــن بــرای برقــی ســازی پایتخت برداشــته باشــد. تهــران از 
ترافیک و آلودگی هوا رنج می برد و لازم است هرچه سریع 

تر به سمت حمل ونقل پاک گام برداشته شود.
معــاون حمــل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران با بیان 
اینکه دنبال این هستیم تا بتوانیم طی دو سال آینده پروژه 
ترامــوای مســیر آزادی-تهرانپــارس را عملیاتــی کنیــم، گفت: 
خودروهــای برقــی را در محــدوده طــرح ترافیــک گســترش 
خواهیــم داد. اســتفاده از موتورســیکلت های برقــی را هم با 
کمــک مــردم توســعه می دهیــم و اتوبــوس هــای برقــی را در 

شهر به کار می گیریم.
معــاون شــهردار تهــران در پایان با بیــان اینکه از کمک 
دولت برای گســترش این امر قدردانی می کنیم، تاکید کرد: 
بایــد بــا کمک مــردم پایه گذار حمل و نقل برقــی در پایتخت 

باشیم.
محســن هرمزی همچنین در حاشــیه دومین نشســت 
»شــهرگفت« در جمــع خبرنــگاران بــا بیــان اینکــه اساســاً 
رکــن گفــت و گــو بــا مــردم اثرگــذار اســت، اظهــار کــرد: اینجا 
»شــهرگفت« اســت؛ فضایی بــرای صحبت با مــردم، گرفتن 

ایده و به روز کردن ایده های ما برای اداره شهر.
وی بــا اعــام اینکــه فراخــوان برنامــه امــروز بــرای تمام 
مــردم بــوده اســت، خاطرنشــان کــرد: مــا از حضــور و نقــش 

مردم در مدیریت شهر استقبال می کنیم.
معــاون حمــل و نقــل و ترافیــک شــهرداری تهــران بــا 
بیــان اینکــه بــا یک عقب ماندگــی جدی در حوزه تاکســیرانی 
و اتوبوســرانی مواجــه هســتیم، یــادآور شــد: در دوره قبــل 
تنها 13۰ دســتگاه اتوبوس وارد شــهر شــد؛ اما در این دوره 
تــا امــروز ۷۴۰ دســتگاه اتوبــوس در دوره جدیــد وارد شــده 
اســت. در حــال حاضــر بالــغ بــر ۲ هزار دســتگاه اتوبوس در 
شهر فعال هستند اما با این وجود فاصله با ایده آل ها زیاد 

است.
وی بــا اعــام اینکــه واردات اتوبوس هــای برقی اقدامی 
مناســب بــا همراهــی دولت اســت، اظهار کــرد: نمونه اولین 
تــا بهمن مــاه وارد کشــور  اتوبوس هــا و تاکســی های برقــی 
می شود. البته تنها ۲ دستگاه اتوبوس به عنوان نمونه وارد 
خواهد شد و سپس در قالب های ۲۰۰ دستگاهی هر ۲ ماه 

یک بار وارد می شود.
هرمــزی همچنیــن تصریح کرد: ۲ هزار و 1۹۴ دســتگاه 
اتوبــوس به شــرط انتقــال تکنولوژی و ۲۵هزار تاکســی برقی 
وارد تهــران خواهنــد شــد کــه ایــن واردات به نوســازی کمک 

می کند.
وی از بازسازی۵۰۰ دستگاه اتوبوس 18 متری بی آرتی 
تــا پایــان ســال خبــر داد و افــزود: 1۲ رام قطــار نیــز اورهــال 
شــده کــه ایــن اقدامات اثر آنی نخواهد داشــت امــا تا پایان 
ســال آینــده تحــول خوبی در حــوزه ناوگان عمومــی پایتخت 

ایجاد می شود.
معــاون حمــل و نقــل و ترافیــک شــهرداری تهــران بــا 
اتوبوس هــای بخش هــای خصوصــی هنــوز  اینکــه در  بیــان 
کارت خوان های جدید مســتقر نشــده اســت، گفت: تا پایان 
ســال همه دســتگاه ها به روز می شــود. برای هزار دســتگاه 
قرارداد منعقد شــده و تا پایان ســال ۲ هزار دســتگاه کارت 

خوان با کمک وزارت دفاع نصب خواهد شد.
وی با بیان اینکه در بخش ون واردات 1۰هزار دستگاه 
در دســتور کار اســت، خاطرنشــان کــرد:  1۹۰ دســتگاه ون 
جدیــد هــم تحویــل گرفتــه شــده کــه بــه صــورت پایلــوت در 
ســامانه شاتل تاکســی فعــال شــده و مالکیــت ایــن ون ها در 

اختیار شهروند نیست.
هرمــزی بــا اشــاره بــه اعــزام تیمــی از مدیریــت شــهری 
تهــران بــا همراهــی بانــک شــهر بــه چیــن در روز جمعــه ۲۲ 
دیمــاه، یــادآور شــد: ۲۵هــزار تاکســی برقــی نیــز در حــال 
پیگیــری اســت. معــاون شــهردار تهــران بــا بیــان اینکــه طرح 
ترافیــک موجــب شــب مردگی شــده و مرکــز تهــران را از حیز 
انتفاع خارج کرده اســت، اظهار کرد: تمهیدات ویژه ای برای 
محدوده بازار و بهره مندی از ناوگان برقی خواهیم داشت. 
وی همچنیــن تصریــح کــرد: در حــال اخــذ آراء کارشناســان 
حوزه حمل و نقل هســتیم تا با تصویب شــورای شــهر، طرح 

جدید ترافیک تدوین شود.
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دواخانه یا دعواخانه
زهرا اندرزی

فضایی پر از همهمه و شلوغی بود .قدم 
هایــم را تنــد کردم تــا خود را بــه داروخانه ی 
بیمارســتان برســانم.لباس هایــم دیگــر بــوی 
عطــر نمــی داد و به جاش با بوی بیمارســتان 
خو گرفته بود.صداها از آن ســمت سالن اکو 
میشــد .آقــای دکتر نظــری لطفا بــه اورژانس 

و دوباره...
دیوارهــا شــکل یکنواختــی داشــتند امــا 

آدم ها نه ..
کــه  داشــت.همانطور  دردی  هرکــس 
ســردرگم بودم ناگهان کسی را دیدم که روی 
ویلچر نشســته بــود و او نیززدنبال داروخانه 
می گشــت .بدون معطلی به سمتش رفتم و 

خواستم کمکش کنم.
چند روز پیش روایتی از خانمی شنیدم 
که باعث شد سری به داروخانه و بیمارستان 
بزنم و درمورد چرایی  آن با دکتر داروســاز و 

کاشناس داروخانه به گفت و گو بنشینم.
حتما می خواهید بدانید روایت چه 

بود؟
صبــح روز یــک شــنبه خانمــی بــا ظاهــر 
معمولــی درحالــی که نســخه دارو مــادرش را 
به همراه داشــت به ســه داروخانه که دقیقا 
کنــار هــم قــرار داشــتند مراجعــه کــرد و مــی 
خواســت آن را تهیــه کنــد اما بــا برخورد های 
مناســبی روبــه رو نشــد و به هدفش نرســید 
.یکــی مــی گفت این دارو کدش اشــتباه وارد 
شده و دیگری سعی داشت دارو را به صورت 
آزاد بفروشــد ،آن یکــی بهانــه غیرفعال بودن 
پرونــده را مــی اورد .چنــد روز بعــد آن خانــم 
بــا مراجعــه به تامین اجتماعــی برای اعتراض 
بــه اینکــه نتوانســته اســت داروی مــورد نیــاز 
مــادرش را تهیــه کنــد خواســتار رســیدگی بــه 
این مشــکل شــد و آنهــا گفتند ایــن دارو نیاز 
بــه بیمــه خــاص دارد و بــه نظــر مــی رســد بــا 
وجود این باز هم داروخانه ها می توانســتند 
ان را در اختیــار بگذارنــد ولی آن خانم مدعی 

بود که از سرشان بازکرده اند.
آن دارو انســولین بود.انسولینی که این 
روزها بیشــتر اســمش را می شــنویم تا اینکه 

خودش را به راحتی ببینیم.
با توجه به گفته های یکی از کارشناسان 
داروخانه که به دلایلی نمی خواست اسمش 
در  داروســاز  دکتــر  و همچنیــن  شــود  بــرده 
اسام شهر که ایشان هم از آوردن اسمشان 
معذوریــم بعــد از شــنیدن روایــت تــا حدودی 

پاسخشان به ابهامات و سوالاتم حل شد.
چــرا کــه دغدغــه و یکــی از مهــم تریــن 
ســوالاتم این بود که بفهمم چرا انســولین را 

داروخانه ها ندادند؟
آیا با وجود حق بیمه باز هم باید 

نگران دارو باشیم؟
مــا انســان هســتیم و نــه ربــات .انســان 
بیمــار مــی شود.انســان احساســات دارد.امــا 
به نظر می رســد این سیســتم میخواد بگوید 

نباید بیمار شویم ..
مثــل  دارد  دیگــر  هــم  بیمارســتان  آیــا 
نســخه  هرکــس  و  شــود  مــی  ســوپرمارکت 
خودش را می پیچد و سیستم دلالی را پیاده 

می کنند؟
ســوالاتم را در ذهنم متمرکز کردم .دلم 
می خواســت بــا افراد آنجا احســاس همدلی 
کنم.نگاهــم مــدام بــه ایــن طــرف و آن طــرف 
مــی چرخیــد تــا فضای مناســبی بــرای گفت و 

گو پیدا کنم .
بعــد از نشســتن روی صندلــی در اتاقــی 
و  کــرد  راهنمایــی  مــرا  داروســاز  دکتــر  کــه 
خودش نیز با طمانینه پشت میزش نشست 
.روایــت را شــنید و امــاده ی پاســخ گویــی به 
ســوالات من شــد .در همین حین که پاهایم 
را تــکان میــدادم از کارشــناس داروخانــه هم 
خواســتم تــا بــه ما ملحق شــود و نظرشــان را 
بپرسم.او هم بعد از بستن در به  سمتی که 
گلدان روی طاقچه کنار پنجره قرار داشت با 
همان روپوش ســفید نشســت و در حالی که 
آرنجــش را بــه زیر شــانه اش انداختــه بود با 

دقت به حرف هایم گوش می داد.
نکتــه ی جالبــی که که مطــرح بود هردو 

تقریبا نظرات مشابهی داشتند.
گویا دکتر لازم دانســت قبل از رســیدن 

بــه اصــل ماجــرا ومعما کمــی مقدمه 
چینــی کنــد .بنابرایــن بعــد از قــورت 
آخــر چــای و بــا لبخندی کــه از همان 
بــازی  لبانــش  روی  برخــورد  اولیــن 
میکــرد ،گفت:اصــولا داروهــا از نظــر 
چنــد  بــه  مــردم  دسترســی  ســطح 

دســته تقســیم می شــوند.پایین ترین دسته 
داروهای او تی ســی هســتند که هرکس می 
توانــد بــه داروخانــه مراجعــه کــرده و بــدون 
نســخه یــا مــدرک خاصــی آن را تهیــه کنــد و 
بــه  مربــوط  نیــز  بالاتریــن ســطح دسترســی 
داروهــای تحــت کنترل اســت مثــل داروهای 

مخدر.
ایشــان ادامه داد:همچنین در حد وسط 
داروهایی هســتند که بــرای تهیه آنها مدارک 
و ضوابطــی لازم اســت که توســط ارگان های 
مربوطه مانند ســازمان غذا و دارو و ســازمان 

های بیمه تعیین می شود.
یکــی از ایــن داروها انســولین اســت که 
بــه دلیــل کمبــود و تحریــم بودن آن ســهمیه 
بندی شده و به هر داروخانه تعداد محدودی 

می دهند.
در همین حین کارشــناس داروخانه نیز 

این حرف را تایید کرد.
قبــل از اینکــه به بحث مدارک در روایت 
و  انداخــت  ســاعتش  بــه  نگاهــی  بپــردازد 
موهایــش را مرتــب کــرد و قوســی بــه کمرش 
داد و سپس گفت:ممکن است کد دارویی را 
پزشــک مربوطه اشــتباه نوشــته باشد و حتما 
بــرای دریافــت انســولین نســخه پزشــک لازم 
اســت.پرونده ی فعــال داشــتن یعنــی کســی 

کــه برایش اولین بار انســولین تجویز 
مــی شــود باید نامه از پزشــک ببرد تا 
آنجــا برایش پرونده تشــکیل دهند و 
این پرونده هرچند وقت یکبار توسط 

بیمه غیرفعال می شود.
:آیــا  پرســیدم  معطلــی  بــدون 
داروخانــه هــا مــی خواهنــد انســولین را بــه 

صورت آزاد بفروشند؟
خودکارش را نزدیک دهانش گرفته بود 
و بعــد از کمــی مکــث پاســخ داد:بهتــر اســت 
کمــی ریشــه ای تــر به ایــن موضــوع بپردازیم 
چــرا که وظیفه ی مــا تاش برای ابهام زدایی 

از ماجراست.
هــا  داروخانــه  بگویــم  بایــد  درواقــع 
انســولین موجــود را از شــرکت هــای پخــش 
دارو بــا بــاز پرداخــت یــک مــاه خریــداری می 
کننــد و هنگامــی کــه بــه صورت بیمــه ای می 
دهند۹8 درصد پول به حساب بیمه می رود 
و این در حالی است که ۴ الی 6 ماه بعد این 
پــول بــه داروخانه هــا برمی گــردد در صورتی 
کــه بیمــه ها ملــزم اند طیق قانــون یک ماهه 
پــول را برگردانندبــه حســاب داروخانه و خب 
طبیعتــا داروخانــه هم به دلیــل اینکه فروش 
بیمــه ای انســولین برایــش ســود آور نیســت 

تمایل ندارند انسولین را بیمه ای بدهند.
خافــی  گفــت  تــوان  مــی  حقیقــت  در 
کــه بیمــه هــا در حــق داروخانــه هــال انجــام 
مــی دهنــد ســبب بــروز ایــن قبیل مشــکات 
شــده اســت. و امــا درمــورد صحت داشــتن یا 
نداشتن روایت باید بگویم در رابطه با بحث 
مــدارک ،داروخانــه هــا حق داشــتند چون هر 

دارویــی یــک کــد دارد .جدا از ایــن وقتی چند 
داروخانه به صورت همزمان از دادن آن دارو 
خــودداری کــرده انــد پــس نمی توانــد خافی 
صورت گرفته باشد و بنابراین سیستم دلالی 
توســط داروخانه ها صحت ندارد چون روزی 
ده هزار انسولین به صورت بیمه ای فروخته 
مــی شــود و اگــر همــه را بررســی کنیم تهش 
به بیمه میرسیم .بیمه تامین اجتماعی،بیمه 
فــرض کنیــد ماهــی ۲۰۰  ســامت و.. شــما 
میلیون تومان از پول داروخانه ها در حساب 
بیمــه اســت و در عــرض ۵ مــاه می شــود یک 

میلیارد که داروخانه از بیمه طلب دارد.
در نهایت باتوجه به روایت مطرح شــده 
نباید به حاشیه ببریم و این خانم شرایطش 
طوری بوده که نمیتوانســته بیمه ای دریافت 

کند.
دکتر،کارشــناس  از  تشــکر  از  بعــد 
داروخانــه نیــز در ایــن راســتا و بــرای تکمیــل 
بحث گفت که با توجه به اینکه در داروخانه 
عینــی  بــه  و  کنــد  مــی  کار  بیمارســتان  ی 
چیزهایــی را تجربــه کــرده .انســولین در حال 
حاضر تحریم است و فقط نسخه ایرانی اش 
در بازار زیاد اســتو بعضــی داروخانه ها فقط 
بــا مهــر پزشــک بیمارســتان خودشــان مجــاز 
هســتند ایــن دارو را بدهنــد نــه بــه بیمــاران 

سرپایی که از جای دیگر می آیند.
بعــد از خداحافظــی و تــرک بیمارســتان 
لازم دیــدم بــرای نتیجــه گیری کلــی با معاون 
سازمان غذا و دارو و یا مسئولی که انجاست 
نیزبــه گفــت و گو و مناظره بنشــینم.بنابراین 
چند نفر واســطه شــدند تا زمینه ی مصاحبه 
ای فراهم شــود که متاسفانه موفق نشدم با 
آنهــا گفــت و گــو کنم زیــرا به دلیــل محرمانه 
بــودن بعضــی مســائل و حیاتــی بــودن غذا و 

دارو نخواستند بحث رسانه ای شود .
در نهایــت اســتنباطی کــه وجــود دارد و 
برداشــتی کــه میتــوان داشــت ایــن اســت که 
بدانیــم هرکــدام از مــا در فراینــد درمــان چــه 
نقشی داریم و به خصوص کسانی که عهده 
هــای  دغدغــه  هســتند  مســئولیت  ایــن  دار 
بیمــاران را کمتــر کننــد و در جهــت ارتقــای 
بردارند.داروخانــه  گام  آنهــا  ســامت  بهبــود 
هــا و بیمــه هــا فضــا را رقابتــی نکننــد و دارو 
را بــا کالای تجملــی اشــتباه نگیرند.هزینه ها 
کمتر شود و بیمه ها با داروخانه ها همکاری 
بیشتری داشته باشند.امیدمان این است که 
هــروز تخــت های بیمارســتان را خالی ببینیم 
و فریادنزنیــم کــه بیمــار نمــی توانــد خــودش 
را درمــان کنــد بلکــه زندگــی را بــه آغــوش او 
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